
يادداشت-5يادداشت-1 يادداشت-6يادداشت-4يادداشت-3يادداشت-2

 دلايل 
افول ارزش ريال!

تاثير سدهاي متعدد بر محيط 
زيست با نگاهي اشتغال محور

 بالا و پايين 
عرضه خودرو

  فرضيه دلاري سازي 
و منطق بازارها

 تصميمات 
سخت خودرويي

 مشكلات معلولان 
دوچندان شده است

سعدي داستاني دارد كه براي 
شرايط امروز كشور ما به  شدت 
كاربردي اس��ت. در گلس��تان 
سعدي داستاني با اين مضمون 
كلي آمده اس��ت: »مردكي را 
چشم درد خاست. پيش بيطار 
)دامپزش��ك( رفت كه مرا دوا 
ك��ن. بيطار از آنچه در چش��م 
س��توران مي كرد، در ديده او كش��يد و مرد كور شد. مرد 
شكايت به داور برد. قاضي گفت: »بر او هيچ تاوان نيست؛ 
اگر عقل داشتي پيش بيطار نرفتي.« حقيقت استفاده از 
شايستگان براي حل مشكلات يكي از مهم ترين بايدهايي 
است كه هر جامعه اي براي رشد و پيشرفت و ثبات به آن 
نياز دارد. مشكلات جامعه به راه حل هاي علمي و اصولي نياز 
دارد نه راه حل هاي هيجاني و احساسي؛ براي حل مشكلات 
اقتصادي بايد به عالمان علوم اقتصادي و مديران كاركشته 
رجوع كرد. مثلا زماني ك��ه فردي براي رييس كلي بانك 
مركزي انتخاب مي شود كه سابقه تحصيلي اش غيرمرتبط 
است و اقتصاد نخوانده و در حوزه مديريت هم نهايتا در بازار 
س��هام تجربه دارد؛ يعني درمان درد چشم توسط بيطار! 
اين روزها اما تاخت و تاز نرخ دلار در بازار ارز، افكار عمومي 
ايرانيان را سخت نگران ساخته اس��ت. مردم با نگراني به 
چشم انداز آينده نگاه مي كنند. مشكل زماني برجسته تر 
مي شود كه نش��انه اي از تدبير در رفتار و گفتار مسوولان 
مشاهده نمي شود. روايت هايي كه از نشست غير علني روز 
گذشته مجلس بيرون آمده بيانگر آن است كه مسوولان 
انگار هنوز متوجه وخامت اوضاع نشده اند و متوجه نيستند 
اين تكانه هاي ارزي چه بلايي بر س��ر زندگي مردم آورده 
است. اما افزايش نرخ ارز بيش��تر از آنکه دلايل اقتصادي 
داشته باشد، دلايل سياسي دارد. در اين يادداشت تلاش 

مي كنم به ريشه هاي اين دلايل نگاهي بيندازم: 
1( سياس��ت خارجي: يكي از دلايل اصلي نوسانات ارزي 
و اقتصادي در ايران مرتبط با تحريم هاي اقتصادي است. 
به اندازه اي اين واقعيت عريان توسط اساتيد دانشگاهي و 
اقتصاددان ها تكرار شده كه ديگر دانش آموزان دبستاني اين 
مرز و بوم هم مي دانند كه براي حل نوسانات بايد مشكل 
تحريم ها را يك بار براي هميشه در اين كشور حل و فصل 
كرد. مهم تر از مشكل تحريم ها، تلاش دولتمردان براي انكار 
اين واقعيت است. اينكه مدام از سوي دولتي ها اعلام مي شود 
كه تحريم ها تاثيري در نوس��انات اقتصادي و مش��كلات 

نداشته، نگران كننده است.
2( انتظارات تورمي: اين مش��كل برآمده از مش��كل اول 
است. به دليل تحريم هاي اقتصادي، نوع خاصي از نگراني 
و التهاب در افكار عمومي وجود دارد كه در قالب انتظارات 
تورمي در بازارها نوسان مي آفريند. مردم به دليل مجموعه 
س��وءمديريت ها ديگر توقع بهبود ش��اخص ها را ندارند 
و بالعكس تصور مي كنند كه در اف��ق آينده گراني هاي 
تازه اي از راه مي رسد. اين انتظار تورم، منجر به ظهور تورم 
ادامه در صفحه 8 مي شود.  

درياچه ه��ا و حوض ه��اي 
مرده پيامد ساخت سدهاي 
متعدد بر روي هر رودخانه اي 
مي باشد كه از توان و ظرفيت 
آن رودخانه بيشتر است. در 
طول تاريخ، بشر براي تامين 
آب خود در فصول كمبود آب، 
سعي در س��اخت سدهايي 
براي نگه��داري آب مي كرده اس��ت. زماني كه تعداد 
سدهاي ايجاد شده بر روي يك رودخانه نسبت به ميزان 
آورد س��الانه رودخانه مناسب نباشد در اين صورت در 
زمان هايي كه كاهش بارش داش��ته باش��يم يا بدليل 
تغييرات اقليمي درياچه هاي پشت سد به دليل كثرت 
زي��اد و تبخير بالا عملا به درياچه هايي نيمه زنده و در 
مواردي مرده تبديل مي شوند و اينكار علاوه بر اينكه 
باعث اتلاف منابع مالي زيادي )براي ساخت سد( شده 
است، س��بب تاثيرات مخرب بر روي محيط زيست و 
پايين دست سدها هم خواهد شد. و نكته مهم تر ماجرا 
اينكه امكان استحصال و برداش��ت موثر آب از پشت 
سدهاي متعدد بس��يار كمتر از مقدار ظاهري خواهد 
شد و حجم آب پشت سد بيشتر شامل رسوبات و گل و 
لاي خواهد بود كه نبايد در آمارحجم مفيد آورده شود. 
)متاسفانه بازي با آمار در حوزه هاي مختلف هميشه 

وجود داشته است.( 
تاثير سدهاي زياد روي كشاورزي آبي چيست؟

ارزش اقتص��ادي فعاليت هاي آبي اهم از سد س��ازي 
و انتق��ال آبي، در مقايس��ه با مي��زان درآمد حاصل از 

فعاليت هاي آبي چقدر است؟
آيا بدون درنظر گرفتن ميزان س��ود و زيان واقعي هر 
فعاليت اقتصادي مي ت��وان از آن دفاع يا آن را رد كرد؟ 
آيا اين محاس��بات به صورت واقع��ي و همه جانبه در 
كشور انجام مي شود؟ چرا سدسازي در كشورهاي فاقد 
مديريت همه جانبه، با مشكلات زيست محيطي زيادي 
روبرو مي شود؟ امروزه سدهاي زيادي بر روي رودخانه ها 
با آب محدود احداث شده است كه به دليل كم شدن دبي 
آب در سال هاي خشك، منجر به شوري آب پشت سد و 
در نتيجه شور شدن خاك در هنگام آبياري زمين هاي 
كشاورزي در پايين دست سد مي شود. همچنين يكي 
از معضلات زماني است كه از سد براي مقاصد نيروگاهي 
و توليد برق استفاده مي شود زيرا وقتي ميزان آب كم 
باشد و اين ميزان كم پشت چند سد تقسيم شوند عملا 
راندم��ان نيروگاه هاي آبي و تجهي��زات آنها مي تواند 
دچار مشكل شوند. و هزينه هاي نگهداري تجهيزات 

نيروگاهي سد نيز بالا ميرود.
ما در كشور با ساخت سدهاي متعدد و نيز انتقال آب 
حوضه به حوضه عملا در حال انتقال بحران هاي مختلف 
آبي، اجتماعي، اقتصادي و حتي امنيتي از يك منطقه 

به منطقه ديگر و نيز از امروز به زمان ديگري هستيم.
ادامه در صفحه 6 ما نمي توانيم مشكلات ايجاد شده را... 

بي ش��ك عرض��ه خ��ودرو در 
ب��ورس كالا رويك��رد مثبتي 
اس��ت به ش��رط اينكه دولت 
به جاي سفته بازي و دلالي كه 
ساليان گذش��ته مابه التفاوت 
درب كارخان��ه و ب��ازار آزاد را 
برداش��ت مي ك��رد را بخواهد 
اخذ كند چندان تفاوتي براي 
خودروسازان ايجاد نمي شود. اگر دولت ۸۵ درصد از تفاوت 
ميان درب كارخانه و بازار آزاد را بگيرد نفعي ش��امل حال 
خودروس��ازان نمي شود. در كل عرضه محصولات مشابه 
خودرو هاي توليد داخل در بورس كالا سفته بازي را كنار 
مي زند و عوايد را نصيب ش��ركت و س��هامداران مي كند 
و اي��ن موضوع بهتري��ن اتفاق در صنعت خودرو اس��ت؛ 
اميدوارم كه دولت و شوراي رقابت نظري جز اين نداشته 
باشند. مصرف كننده خودرو باقيمتي كه در بازار آزاد ديده 
مي شود چه با خريد از دلال چه از خودروساز فرق چنداني 
را شاهد نيست، اما حضور مصرف كننده واقعي در بورس 
كالا باعث كاهش دلالي مي ش��ود. باوجود مصرف كننده 
واقعي تقاضا كاهش پي��دا مي كند كه اين امر خود منجر 
به تعديل در قيمت مي شود. تفاوت نرخ ميان قيمت پايه، 
قيمت بازار و مبلغ خريد به دليل حاكميت و سايه سفته بازي 
و دلالي است. يعني قيمت را طوري مقرر مي كنند كه 2تا 
۳ برابر بيشتر از كلاس خودرو در سطح جهاني )البته كه 
محصولات توليد داخل كيفيت پايين ت��ري دارند و چرا 
بايد خودروي��ي در كلاس 12 ه��زار دلار را ۳۰ هزار دلار 
خريداري كنيم( نرخ گذاري ش��ود. اين سايه سفته بازي 
است كه خواسته يا ناخواسته با خارج كردن عرضه خودرو 
در بورس كالا تحت نظر شوراي رقابت بر بازار خودرو حاكم 
شد. 1۰ نفر از اعضاي 1۶ نفره شوراي رقابت از بدنه دولت 
هستند پس به نوعي دولت به حاكميت سفته بازي دامن 
مي زند. افراد جامعه خواس��تار كاه��ش قيمت و افزايش 
كيفيت خودرو هاي توليد داخل هستند، دلالاني كه ثبت نام 
مي كنند و در يك نمايندگي هم به يك باره 2 هزار دستگاه 
خريد مي كند، حكمراني سفته بازي را نشان مي دهد. در 
صورت عرضه خودرو در بورس اين افراد تنها يك دستگاه 
خريد مي كنند و مصرف كننده های واقعي حضور مي يابند 
كه عديده هم نيست؛ با اين احتساب چربش عرضه به تقاضا 
ايجاد مي ش��ود و كاهش قيمت را منجر خواهد شد. باند 
دلالي و س��فته بازي به نوعي بازار را در دست دارد تا مانع 

كاهش قيمت شود كه سود خود را متزلزل نبيند.
 باوجود نادر بودن مقوله عرضه خودرو در بورس كالا، اما تمام 
فعالين حوزه بورس بر اين باورند كه ميان بد و بدتر راه كار 
بد بايد انتخاب شود و بهترين راه كار همين عرضه در بورس 
است. انواع سياست ها ازجمله كاهش هزينه توليد و هزينه 
تأمين مالي )اكثر شركت هاي خودروساز عمده هزينه خود 
را سرفصل هزينه مالي مي دانند( كاهش هزينه هاي مالي 
منجر به كاهش بهاي تمام شده محصول مي شود؛ به همين 
ادامه در صفحه 6 جهت اصراري بر... 

همزمان با افزايش نرخ ارز، افكار 
عمومي ايراني��ان مي خواهند 
بدانند كه تاثير اين نوس��انات 
ارزي در نظ��م و نظام بازارها )از 
جمله بازار سرمايه( چگونه نمود 
پيدا مي كند؟ آيا اين رشد ادامه 
پيدا مي كند يا در نقطه و جايي 
به پايان و نزول مي رسد؟ به طور 
كلي معتقدم وضعيت اقتصادي اين روزهاي ايران به گونه اي 
است كه ارايه تحليل درباره آن بسيار دشوار است.بنابراين 
در حال حاضر بازارهاي ايران، تحليل پذير نيستند. بيشتر 
به دنبال كلمه اي بايد بگرديم كه بتواند ارزيابي درستي از 
وضعيت بازارها هويدا كند. به نظر مي رسد در حال حاضر 
در ايران به شدت با نوع خاصي از ظهور پول داغ مواجهيم. 
مردم ايران دوس��ت ندارند و مايل نيستند ريال در اختيار 
داشته باشند؛ مردم حاضرند هر كالا و دارايي داشته باشند به 
جز ريال. اين روند در شرايطي كه اخيرا برخي افراد سياسي 
هم بحث دلاري سازي در اقتصاد را مطرح كرده اند، بيشتر 
نمود دارد. بايد بدانيم، هر كشوري كه ارزش پولي ملي اش 
به اندازه اي كاهش يابد كه بحث پول داغ در آن مطرح شود 
به يك چنين وضعيتي كه ايران به آن مبتلا ش��ده، دچار 
مي شود. نشانه ظهور پول داغ هم تورم هاي لجام گسيخته 
است. نشانه اش اين است براي عرضه هزار خودرو، حدود 
۸ميليون نفر! ايراني ثبت نام مي كنند. يا گروهي سكه را 
در ش��رايطي كه نرخ دلار ۵7هزار تومان است با نرخ دلار 
7۵هزار توماني خريداري مي كنند. تمام اين نمونه ها وقتي 
رخ مي دهند، اقتصاد خواه ناخواه دلاري سازي مي شود.چرا 
كه پول ملي بي ارزش مي شود و مردم تلاش مي كنند هر 
دارايي به جز پول در اختيار بگيرند. حتي اگر اين دارايي، 
سهام باشد آن هم با ريسك هاي بسيار بالا،  مردم اقدام به 
خريداري آن مي كنند.جالب اينجاست، وضعيتي كه امروز 
در بازار سهام كشور رخ داده، قبلا در سال99 هم تجربه شده 
بود. در آن سال هم افرادي كه تلاش مي كردند، سهام بخرند، 
به اين فكر نبودند ك��ه در حال خريد چه نوع دارايي هايی 
هستند، فقط مي خواستند دارايي بخرند. اين روند باعث 
شد تا برخي از سهم ها )نمي گويم همه سهم ها، فقط برخي 

سهم ها( قيمت هاي نجومي پيدا كنند.
 قيمت هايي كه تا مدت ها نمي توان توقع داش��ت، دوباره 
تجرب��ه ش��وند. در آن تجربه خاص، برخي س��هم ها كه 
قيمت هاي منطقي داشتند و رشد منطقي را تجربه كردند، 
پس از مدتي به قيمت قبلي بازگشتند. امروز هم مردم هجوم 
آورده اند تا فقط دارايي غير از پ��ول )به دليل نزول ارزش 
پول ملي( خريداري كنند. براي خريداران مهم نيست چه 
تحولاتي ممكن است در چشم انداز آينده اقتصاد رخ دهد. 
فقط مي خواهند دارايي هاي جايگزين داشته باشند. در اين 
فضا بسيار دشوار است كه تحليلي از بازار داشت، ارزيابي كرد 
كه چه دورنمايي را ممكن است تجربه كنند و موارد ديگري 
از اين دست. تا زماني كه ارزش پولي ملي كشور اين اندازه 
ادامه در صفحه 3 نزول مي كند و ... 

فع��الان صنع��ت خ��ودرو در 
س��ال هاي گذش��ته باره��ا 
پيشنهادهای خود را براي آينده 
بازار خودرو اراي��ه كرده اند اما 
متاسفانه چه در دولت گذشته و 
چه در دولت فعلي، كمتر به اين 
پيش��نهادها توجه شده است. 
يكي از اصلي ترين چالش هايي 
كه در تمام سال هاي گذشته براي صنعت خودروی ايران 
وجود داشته، بحث قيمت گذاري دستوري خودرو است. 
قيمت گذاري كه از يك سو براي خودروسازان مشكل آفرين 
شده و از سوي ديگر در بازار بستري ايجاد كرده تا خودرو با 
قيمت هاي مختلف عرضه شده و در نهايت براي مردم نيز 

شرايط مثبتي به وجود نيايد.
بر اساس قانون اجراي سياست هاي كلي اصل ۴۴ قانون 
اساس��ي، دولت موظف اس��ت ضرر و زيان��ي كه به دليل 
قيمت گذاري دستوري بر توليدكنندگان وارد شده است را 
جبران كند. يعني همان طور كه مثلا قيمت تمام شده نان 
همان نرخي واقعي نيست، وقتي خودروسازان نيز با قيمت 
دستوري توليد كرده اند و از اين محل زياني چند ده  هزار 
ميليارد توماني به آنها وارد شده، دولت بايد آن را جبران كند. 
بهبود وضعيت بازار به دو پيش شرط مهم نياز دارد. نخستين 
موضوع بحث خروج دول��ت از بنگاه داري در حوزه خودرو 
است. در واقع بهترين سياس��ت در اين حوزه، غيردولتي 
كردن خودروس��ازي هاي بزرگ اس��ت تا آنها بتوانند بر 
اساس شرايط خود و واقعيت هاي بازار براي محصولات شان 
برنامه ريزي كنند. در چنين فضايي بنگاه خودروسازي به 
حداكثر بازدهي مي رسد و دولت با مالياتي كه اين بخش 

مي گيرد مي تواند درآمد خوبي را نيز كسب كند.
ارزيابي هاي ما اين است كه در حال حاضر ظرفيت توليد 
دو ميليون خودرو در سال وجود دارد اما ما در اين سال ها 
نتوانسته ايم تمام اين توان را فعال كنيم زيرا شركت هاي 
خودروساز با زيان دهي مواجه ش��ده اند. در صورتي كه با 
اتكا به بازار قيمت ها تعيين شود و خودروسازان بتوانند بر 
اساس واقعيت ها محصولات خود را عرضه كنند، هم توليد 
به حداكثر خواهد رسيد و هم دست دلالاني كه خودرو را 
با قيمت پايين تر مي خرند و در بازار سود گزاف مي كنند، 
بسته خواهد شد. ما حتي معتقديم با واردات خودرو، فشار بر 
خودروسازان داخلي نيز كاهش خواهد يافت اما بايد در نظر 
داشت كه در اين حوزه نيز دولت نبايد نقش مركزي را داشته 
باشد. شركت هايي بايد در اين حوزه فعال شوند و سپس 
متعهد بشوند كه از تحويل خودرو تا خدمات پس از فروش را 
به مشتريان خود ارايه بدهند. امروز حتي در كشورهايي كه 
تورم كمتري دارند نيز وام و تسهيلات ليزينگي خودرو بسيار 
پرمشتري و فراوان است. در كشورهاي حاشيه خليج فارس، 
ليزينگ خودرو با سود سه درصدي انجام مي شود. ما نيز در 
دوره هاي مختلف تجربه فروش اقساطي و ليزينگي خودرو 
را داشته ايم و در همين چارچوب مي توان انتظار داشت كه 

تسهيلات به اقشار كم درآمد پرداخت شود.

در بس��ياري از كشورهاي دنيا 
حتي خانه هايي كه براي افراد 
با معلوليت جس��مي ساخته 
مي ش��ود امكانات خاصي دارد 
تا آنها بتوانند به راحتي در اين 
خانه ها زندگي كنن��د، اين در 
حالي اس��ت كه متاس��فانه در 
كش��ور ما و حتي در تهران به 
عنوان پايتخت امكاناتي كه براي افراد معلول در نظر گرفته 
شده است بسيار كم اس��ت. بيشتر ساختمان هاي اداري 
و دولتي از اين امكانات محرومند، بس��ياري از خيابان ها و 
وسايل نقليه عمومي براي استفاده معلولان مناسب سازي 
نشده اس��ت. از سويي مس��اله ش��غل و درآمد اين افراد 
است كه هميش��ه در هاله اي از ابهام قرار داشته و با همان 
مستمري هاي اندك بهزيستي روزگار گذرانده اند، در واقع 
قانون استخدامي در مورد معلولان به طور كامل و جامعه 
در كشور اجرايي نشده است، هر كدام از اين عوامل در بروز 
افسردگي و گوشه نشيني اين افراد مي تواند موثر باشد. فرد 
معلول بايد بتواند به تنهايي كاره��اي خود را انجام دهد، 
حداقل در مورد افرادي كه مي توانند با استفاده از وسايل 
كمكي حركت كنند اين مساله بسيار ضروري است. فرد 
معلول اگر خود را سربار خانواده و ديگر افراد جامعه احساس 
كند، اعتماد به نفس خود را از دست مي دهد، در صورتي كه 
بسياري از اين افراد اگر به امكانات مورد نياز خود دسترسي 
داشته باشند مي توانند بسيار موفق و البته به سود جامعه 
عمل كنند. متاس��فانه با توجه به مش��كلات اقتصادي و 
افزايش تورم زندگي براي اين افراد و البته خانواده هايشان 
بسيار سخت تر شده است، برخي از اين افراد به دليل خراب 
يا فرسوده شدن وسايل حركتي خود ديگر قادر به بيرون 
رفتن از خانه نيستند و البته نه كمك هزينه هاي بهزيستي و 
نه امكان اقتصادي خانواده ها اجازه تعمير يا تهيه يك وسيله 
جديد را به آنها نمي دهد. همين مساله بسياري از اين افراد 
را خانه نشين كرده و باعث شده تا از لحاظ روحي و رواني نيز 
دچار مشكلات زيادي شوند. رسيدگي به وضعيت معلولان 
در درجه اول كار مس��وولان و دولتمردان است، آنها بايد 
شرايط را براي حضور اين افراد در جامعه فراهم كنند، اما 
متاسفانه آن چيزي كه تاكنون ديده و شنيده شده است 
بيشتر در حد شعار و وعده هايي بوده كه با اجرايي شدن 
فاصله زيادي داشته اند. اين افراد سال ها تلاش مي كنند 
تا با وضعيتي كه در آن گرفت��ار آمده اند كنار بيايند، آنها 
از نظ��ر روحي و رواني خود را براي حضور در جامعه آماده 
مي كنند، اما وقتي اين امكان حضور به دليل بي توجهي ها 
و بي تدبيري ها از بين مي رود، ضربه روحي سختي به اين 
افراد وارد مي كند. ما افراد معلول موفق كم نداشته ايم، در 
بسياري از كش��ورها اين افراد توانسته اند به مدارج عالي 
علمي و اجتماعي برس��ند. در واقع فراهم آوردن شرايط 
مناسب براي آنها مي تواند بسياري از توانايي ها نهفته آنها را 
شكوفا كند و باعث شود آنها براي رسيدن به اهداف خود 
ادامه در صفحه 7 تمام تلاش خود را... 

علي قنادي اسلامي علي قنبري جميله كيانيمحمدرضا نجفي منشعليرضا توكليفردين آقابزرگي 
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 مسير پرابهام وسردرگمي متقاضيان خودروي خارجي
چرا وزارت صمت شفاف سازي نكرد؟

شاخص بازار سرمايه با ۸۲ هزار و ۱۸۸ واحد افزايش 
ركورد تاريخي را شكست و با صعود به كانال ۱.۷ ميليون 
واحدي، در ارتفاع يك ميليون و ۷۳۸ هزار واحدي ايستاد

 زيان صندوق هاي دولتي 
 مارپيچ  فروش در روز ركوردشكني بازار سرمايه

خودروهاي وارداتي شنبه تاريخي
بورس

فروش خودروهاي خارجي روز گذش��ته رسما كليد 
خورد. وزارت صمت درحالي قرعه كشي اين خودروها 
را آغاز كرده كه براي متقاضيان، شفاف س��ازي لازم 
صورت نگرفته اس��ت. اين طرح، ثبت نام متقاضيان 
را مش��روط به نداشتن پلاك فعال و عدم انتقال سند 
تا يك سال آينده كرده و در اين مرحله متقاضيان در 
حالي بايد ۵۰۰ميليون تومان در حساب وكالتي خود 
داشته باشند كه حتي نمي دانند چه خودرويي از چه 
برندي، محصول چه كش��وري و حتي با چه قيمتي 

دريافت خواهند كرد. چراكه طبق اخبار منتشره مبالغ 
پرداخت شده نهايي نيس��ت و به قيمت روز محاسبه 
خواهد ش��د. به نظر مي رس��د، وزارت صمت نه تنها 
نتوانسته به وعده هاي خود جامه عمل بپوشاند بلكه تنها 
سعي كرده، با طراحي يك مسير پيچيده براي فروش 
خودروهاي وارداتي ونگه داش��ته متقاضيان در صف 
خريد، اين طور جلوه دهد كه دولت در مسير واردات و 
فروش خودروهاي خارجي گامي جديد برداشته، اين 
صفحه 7 را بخوانيد درحالي است كه ... 

  يكي از مسائلي كه اقتصاد كشور با آن درگير بوده است 
و از اين محل نيز ضربه جدي خورده اس��ت؛ ش��كاف 
بين محصولات توليدي صنعتي كشور و محصولات 
موردنياز در پايين دست زنجيره ارزش است،  بررسي 
آمارهاي تجارت خارجي كشور حکايت از حاكميت 
خام فروشي در بخش صادرات غيرنفتي حكايت دارد. 
نكته بسيار مهمي كه موجب شده است خام فروشي و 
منابع فروشي صادراتي كشور با عنوان »صادرات انرژي 
مجازي« به وقوع بپيوندد. وضعيت بسيار بد محصولات 

صادراتي و توسعه خام فروشي و عدم تكميل زنجيره 
ارزش محصولات، موجب شده است كه وضعيت تراز 
تجاري كشور نيز به مشكل بخورد. محصولات با حجم 
بالا ولي ارزش افزوده پايين صادر مي شود و به جاي آن 
محصولات نهايي با حجم بسيار پايين و ارزش افزوده 
بسيار بالا وارد مي شود و تداوم اين وضعيت به گسست 
و فروپاشي صنعتي نزديك مي شود.  به گزارش خبرنگار 
»تعادل« راهكار اصلي براي از بين بردن اين ش��كاف 
صفحه 3 را بخوانيد بزرگ، تمركز بر ...  

اعضاي اتاق بازرگاني تهران در گفت وگو با »تعادل«:

سياست گذاري در حوزه 
انرژي بايد اصلاح شود

بازار سوت و كور شب عيد

 گزارش ميداني »تعادل« از بازار تهران 
در روزهاي منتهي به نوروز

كار و كاسبي ها كساد است

پالايشي يكم دومين صندوق سرمايه گذاري دولت بود كه 
در قالب ETF پذيره نويسي شد و اين صندوق كه شامل 
باقي مانده سهام دولت در چهار پالايشگاه تهران، اصفهان، 
تبريز و بندرعباس بود كه در شهريورماه 1۳99 در بورس 
عرضه ش��د و از همان ابتدا پر از حاشيه بود. درحالي كه 
وزارت اقتصاد قول عرضه سه صندوق را در روز هاي اوج 
بورس به مردم داده بود، يك قدم مانده تا عرضه پالايشي 
يكم، به عنوان دومين صن��دوق و بعد از عرضه دارايكم، 
وزير نفت س��از مخالف زد و پذيره نويسي اين صندوق با 
حاشيه همراه شد و س��هامداران اين صندوق همچنان 

در زيان است.
سقف خريد سهام در اين صندوق ۵ ميليون تومان گزارش 
شده بود، اما سرمايه گذاراني كه تا سقف 2 ميليون تومان 

از »دارا يكم« را خريداري كرده بودند، تنها مي توانستند 
۳ ميليون تومان از واحدهاي »پالايش يكم« را خريداري 
كنند. پذيره نويسي اين صندوق درحالي كه هر سهم 1۰ 
هزار تومان قيمت داشت، از ۵ ش��هريورماه آغاز شد و تا 
تاريخ ۳۰ شهريورماه ادامه داشت. دولت با افزايش تخفيف 
سهام قابل واگذاري به صندوق سرمايه گذاري قابل معامله 
)ETF( صنايع پالايش نف��ت، از 2۰ درصد به ۳۰ درصد 
موافقت كرد. معاملات ثانويه صندوق س��رمايه گذاري 
پالايشي يكم )پالايش( از روز سه ش��نبه 11 آذر 99 در 
بورس اوراق بهادار تهران آغاز شد. اين صندوق در زمان 
دولت قبل با تخفيف ۳۰ درصدي به مردم فروخته ش��د 
و مردم براي كسب سود حداقلي و حمايت از توليد آن را 
صفحه 4 را بخوانيد خريداري كردند.   

جلسات بررسي بودجه در صحن مجلس آغاز شد

صفحه 2    

صفحه 8    

صفحه 7    

 تعيين تكليف نفت
اوراق و وام خار جي در بهارستان

 فعالان اقتصادي با انتقاد 
از نبود نيروي كار در واحدهاي توليدي خواستار شدند

تسهيل ورود نيروي كار خارجي



چند هفته پس از آغاز بررسي بودجه 1402 در كميسيون 
تلفيق و ساير كميسيون هاي تخصصي مجلس، سرانجام 
روز گذش��ته بررس��ي بودجه در صحن علني آغاز شد و 
نمايندگان مصوبات جديدي را در مسير نهايي شدن بودجه 
نهايي كردند. پيش بيني مي شود در روزهاي آينده، اين روند 
ادامه پيدا كند و در صورتي كه خللي در برنامه مجلس پيش 
نيايد، احتمالا نمايندگان بودجه را پيش از پايان سال نهايي 
خواهند كرد. در صورتي كه مصوبات مجلس از سوي شوراي 
نگهبان تاييد شود، لايحه به قانون بودجه تبديل خواهد شد 

و دولت مي تواند از ابتداي سال آينده آن را اجرايي كند.
اين برنامه ريزي در حالي نهايي ش��د كه حتي تا چند 
روز پيش از ارسال لايحه به مجلس، مشخص نبود كه 
آيا س��رانجام برنامه هفتم تاييد خواهد شد يا مجلس 
از خواس��ته ابتدايي خود كوتاه خواهد آمد. سرانجام با 
هماهنگي هاي انجام شده در مجلس، نمايندگان بررسي 
بودجه را آغاز كردند و آن طور كه دولت اعلام كرده شايد 
برنامه هفتم تا پيش از پايان سال نهايي شود ولي احتمالا 

بررسي آن به سال آينده موكول خواهد شد. 
با آغاز بررسي بودجه، نمايندگان به سراغ مصوباتي رفتند كه 
بيشتر به درآمدهاي دولت اختصاص داشت و در اين ميان 
بررسي درآمدهاي نفتي يكي از اولويت ها بود. نمايندگان 
مجلس شوراي اس��لامي در جريان بررسي لايحه بودجه 
1402 در بخش درآمدي، دو بند )ب( و )ج( تبصره 1 را به 

شرح زير تصويب كردند.
ب- س��قف منابع حاص��ل از ارزش ص��ادرات نفت خام و 
ميعانات گازي و خالص ص��ادرات گاز طبيعي و خوراك 
تحويلي به پتروشيمي ها ۶ ميليون و ۳۸ هزار و ۷۵ ميليارد 
ريال، كه س��قف منابع حاصل از ارزش صادرات نفت خام 
مندرج در جدول 210101، منابع گازي مندرج در رديف 
21010۵، خالص صادرات گاز طبيعي مندرج در جدول 
210102، منابع مربوط به ۳ درصد سهم مناطق نفت خيز، 
گاز خيز و توس��عه نيافته مندرج در ج��دول 21010۹ و 
خ��وراك تحويلي به پتروش��يمي ها من��درج در جدول 
21010۶ جدول ش��ماره ۵ اين قانون تعيين مي ش��ود. 

صادرات فرآورده هاي نفتي مشمول اين حكم نمي باشد.
ج- چنانچه منابع دول��ت از محل صادرات نفت، ميعانات 
گازي و خالص صادرات گاز در سال 1402 كمتر از سقف 
مقرر در بن��د )ب( اين تبصره گردد، به دول��ت اجازه داده 
مي شود با رعايت بند )پ( ماده 1۷ و جزو 4 بند )ح( ماده 1۶ 
قانون احكام دايمي برنامه هاي توسعه كشور نسبت به تامين 
ما به التفاوت حاصل از منابع حساب ذخيره ارزي اقدام كند.

در بند الف تبصره يك لايحه بودجه سال 1402 آمده است: 
»سهم صندوق توسعه ملي از منابع حاصل از صادرات نفت 
خام، ميعانات گازي و خالص صادرات گاز 40 درصد تعيين 
مي شود. بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران مكلف است 
در طول سال و متناسب با وصول منابع، بلافاصله نسبت به 
واريز اين وجوه و سهم 14.۵ درصد شركت ملي نفت ايران 
از كل صادرات نفت خام و ميعانات گازي )معاف از تقسيم 

سود سهام دولت( و نيز سهم 14.۵ شركت دولتي ذيربط 
وزارت نفت از محل خالص صادرات گاز )معاف از تقسيم 
سود سهام دولت و ماليات با نرخ صفر( و همچنين سهم ۳ 
درصد مناطق نفت خيز، گازخيز و توسعه نيافته موضوع 
رديف درآمدي 21010۹ جدول ش��ماره )۵( اين قانون 
اقدام كند. مبالغ مذكور به صورت ماهانه واريز و از ماه يازدهم 
سال محاسبه و تسويه مي شود. كل سهم ۳ درصد مناطق 
نفت خيز، گاز خيز و توسعه نيافته بايد به رديف مذكور واريز 
شود.« به اين ترتيب مجلس با افزايش سهم صندوق توسعه 
ملي از درآمدهاي نفتي موافقت نكرد. اين در حالي است كه 
بر اساس گزارش يكي از نمايندگان مجلس، اوضاع صندوق 
توسعه چندان مطلوب نيست. سيد ناصر موسوي لارگاني 
در جلسه علني در جريان بررسي جزييات لايحه بودجه 
1402 در بخش درآمدهاي نفتي دولت پيشنهاد اصلاح 
بن��د )ز( تبصره 1 را داد و گف��ت: با توجه به اينكه نماينده 
مجلس در هيات امناي صندوق توسعه ملي هستم؛ دولت 
100 ميليارد دلار به صندوق توسعه ملي بدهكار است. وي 
ادامه داد: طبق آيين نامه و اساسنامه صندوق توسعه ملي 
تنها بخش خصوصي مي تواند از اين صندوق استفاده كند. 
پيشنهاد داديم دولت بدهي تا پايان 1402 را پرداخت كند 
اما رييس مجلس مي گويد كه امكان طرح اين پيشنهاد 

وجود ندارد؛ پس چه زماني بايد دولت بدهي را بدهد؟
اين عضو كميسيون اقتصادي مجلس گفت: سال گذشته 
دولت با كس��ب اجازه از مقام معظم رهبري 20 درصد از 
سهم صندوق توسعه ملي برداشت كرد و ۵/1۸ درصد ديگر 
را هم پرداخت نكرده و عملا چيزي واريز به صندوق نشده 
است. با اين وضعيت در صندوق توسعه ملي را ببنديد و آن 
وقت ديگر انتظاري از صندوق وجود ندارد. موسوي لارگاني 
يادآور شد: طبق قانون صندوق توسعه ملي بايد همه ساله 
دو درصد به سهم صندوق توسعه ملي اضافه شده تا مشكل 
حل شود. محمدباقر قاليباف در زمان بررسي اين موضوع 

گفت كه بند )ز( تبصره 1 مربوط به بخش هزينه اي است. 
در بند »ز« آمده است: »مطالبات بانك مركزي جمهوري 
اسلامي ايران و بانك هاي تجاري بابت اصل و سود تسهيلات 
پرداختي به شركت دولتي تابعه وزارت نفت، بابت تأمين 
مالي طرح هاي بالادستي نفت و گاز در قالب قرارداد جديد 
في مابين به مدت يك س��ال امهال مي شود. هزينه هاي 
امهال برعهده شركت ذي نفع است. بانك مركزي جمهوري 
اسلامي ايران مكلف اس��ت هر شش ماه يك بار فهرست 
طرح هاي مشمول اين بند و نيز وزارت نفت ميزان پيشرفت 
طرح ها را به كميسيون هاي انرژي و صنايع و معادن مجلس 

شوراي اسلامي ارسال نمايد.«
در كنار نفت، مجلسي ها تكليف انتشار اوراق را نيز مشخص 
كردند. نمايندگان مجلس ش��وراي اس��لامي در جريان 
جلسه علني نوبت دوم مجلس و بررسي بخش درآمدي 
لايحه بودجه 1402، بند الف تبصره ۵ لايحه بودجه را به 

تصويب رساندند.
در بخش درآمدي بند الف تبصره۵ لايحه بودجه 1402 
آمده است كه؛ در سال 1402 اجازه داده مي شود با رعايت 

قوانين و مقررات و موازين شرعي: 
الف- شركتهاي دولتي تا س��قف يكصد هزار ميليارد 
)100,000,000,000,000( ريال اوراق مالي اسلامي 
ريالي با تضمين و بازپرداخت اصل و سود توسط خود، 

منتشر كنند.
بر اس��اس بخش درآمدي بند ب تبصره ۵ لايحه بودجه 
1402، در سال 1402 اجازه داده مي شود با رعايت قوانين 

و مقررات و موازين شرعي: 
ب-  به دولت اجازه داده مي شود براي تأمين مالي مصارف 
اين قانون تا يك ميليون و هشتصد و پنجاه هزار ميليارد 
)1,۸۵0,000,000,000,000( ري��ال، انواع اوراق مالي 

اسلامي )ريالي-  ارزي( را منتشر نمايد.
بر اساس بند ج تبصره ۵، اوراق فروش نرفته بندهاي »الف« 

و »ب« و اس��ناد خزانه موضوع بند »ب« اين تبصره براي 
مطالبات در س��قف اعتبار مربوط با تأييد رييس دستگاه 
 اجرايي و ذي حس��اب-  مدير امور مالي ذي ربط و سازمان 
 برنامه  و  بودجه كش�ور، قابل واگذاري به تمامي طلبكاران 
)اعم از پيمانكاران، مشاوران، تأمين كنندگان تجهيزات و 
همچنين ساير هزينه هاي تعهدشده اعتبارات اين قانون يا 

ساير پرداخت هاي تكليف شده به دولت( مي باشد.
بند ي- به دولت اجازه داده مي شود تا ۶00 هزار ميليارد 
ريال در س��قف بند )ب( اين تبصره، ان��واع اوراق مالي 
اسلامي از جمله اس��ناد خزانه اسلامي كه منطبق بر 
قوانين و مقررات و در چهارچوب عقود اس��لامي  باشد 
را منتشر و به رديف درآمدي شماره ۳1010۸ جدول 

شماره )۵( اين قانون واريز كند.
بند الحاقي 1- دولت مجاز است مبلغ بيست هزار ميليارد 

ريال اوراق مالي اسلامي منتشر كند.
مجلس در ادامه جلسه روز گذشته خود تكليف تسهيلات 
خارجي دولت و همچنين واگ��ذاري بنگاه هاي دولتي را 
نيز مشخص كرد. در جلسه علني بندهاي الف و ج تبصره 

۳ در بخش درآمدي در لايحه بودجه 1402 تصويب شد.
الف- سقف تسهيلات مالي خارجي براي طرح هاي دولتي 
و غيردولتي در سال 1402 معادل ريالي ۳0 ميليارد يورو 

تعيين مي شود.
ج- اجراي تبصره )۳۸( قانون اصلاح قانون بودجه س��ال 
1۳۹۵ كل  كشور در سال 1402 در سقف سي ميليارد يورو 

موضوع بند )الف( اين تبصره تمديد مي شود.
بند الحاقي ۵ - به دولت اجازه داده مي شود 20 درصد سهام 
و سهم الشركه خود در ش��ركت توسعه نيشكر و صنايع 

جانبي خوزستان را واگذار كند.
بند الحاقي ۶ - دولت موظف است از محل باقي مانده سهام 
متعلق به دولت يا ش��ركت هاي دولتي در بنگاه هاي قابل 
واگذاري قانون اجراي سياست هاي كلي اصل چهل و چهارم 
)44( قانون اساسي جمهوري اسلامي ايران در سقف رديف 

درآمدي ۳10۵00.
بن��د الحاقي ۸- دولت مكلف اس��ت بنگاه هاي دولتي 
مش��مول گروه هاي ١ و ٢ موضوع ماده 2 قانون اجراي 
سياست هاي كلي اصل 44 قانون اساسي را پس از احراز 
صلاحيت حرفه اي و اهليت فن��ي و مالي و همچنين 
عدم بدهي مع��وق متقاضي به نظام بانكي س��ازمان 
خصوصي سازي و صندوق هاي بازنشستگي با رعايت 
ماده ۶۳ قانون رفع موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام 
مالي كشور با رعايت جز ٢ بند )د( سياست هاي كلي اصل 

44 قانون اساسي واگذار نمايد.
با پايان يافتن جلس��ات روز گذش��ته، نمايندگان 
مجلس در روزهاي آينده نيز ديگر بخش هاي بودجه 
را بررسي مي كنند و پس از اتمام بررسي درآمدها، 
به س��راغ هزينه هاي دولت خواهند رفت و بايد ديد 
سرانجام در حوزه هايي مانند يارانه و افزايش حقوق، 

دو قوه به چه جمع بندي خواهند رسيد. 
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روسيه احتمالا جنگنده
در اختيار ايران قرار مي دهد

كاخ س��فيد هشدار داد، روس��يه ممكن است به عنوان 
بخشي از توسعه روابط دفاعي با ايران جنگنده در اختيار 
اين كشور قرار دهد. جان كربي، سخنگوي شوراي امنيت 
ملي كاخ سفيد در نشست خبري روز جمعه خود گفت كه 
روسيه ممكن است جنگنده در اختيار ايران قرار دهد. وي 
با تكرار ادعاهاي اثبات نشده مبني بر حمايت نظامي ايران 
از روسيه در جريان جنگ اوكراين مدعي شد، واشنگتن 
اطلاعاتي دارد كه نشان مي دهد اين حمايت هاي ايران از 
روسيه در حال افزايش است. كربي در ادامه ادعاهاي خود 
گفت: روسيه نيز در ازا قرار است حمايت هاي بي سابقه اي 
ب��ه ايران ارايه دهد و دولت ايالات متحده قويا بر اين باور 
اس��ت كه روس��يه احتمالا جت هاي جنگنده به ايران 
مي دهد. ايران همچنين به دنبال خريد ميليون ها دلار 
تجهيزات نظامي روسيه، ازجمله هليكوپتر و رادار است. 
اين مقام امريكايي افزود: ما اين موضوع را به دقت زيرنظر 
خواهيم گرفت تا ببينيم چه چيزي واقعاً اتفاق مي افتد 
و در صورت وجود، چه معاملاتي واقعاً انجام شده است. 
وي خاطرنشان كرد: اين همكاري هاي دفاعي رو به رشد 
بين ايران و روسيه وجود دارد و مطمئناً نه تنها اوضاع را در 
اوكراين سخت تر مي كند، بلكه مي تواند وضعيت امنيتي 
در خاورميانه را دشوارتر كند. مقامات امريكا پيش از اين 
نيز با ابراز نگراني نسبت به همكاري هاي دفاعي ميان ايران 
و روسيه ادعاهايي را در اين رابطه مطرح و مدعي شده اند 
كه تهران در جنگ اوكراين كمك هاي نظامي به مسكو، 
ازجمله هواپيماهاي بدون سرنشين ارايه داده است. ادعاي 
انتقال پهپادهاي ايران به روسيه براي استفاده در جنگ 
عليه اوكراين در حالي به طور مكرر از س��وي مقامات 
غربي و به ويژه امريكايي ها تكرار مي شود كه جمهوري 
اس��لامي ايران و روسيه قويا آن را رد مي كنند. به نظر 
مي رسد كه غرب و امريكا با هدف سرپوش گذاشتن 
در ناكامي هاي خود در جنگ روسيه با اوكراين و بدون 
كوچك ترين اش��اره به حمايت ه��اي نظامي خود از 
اوكراين تلاش مي كنند پاي ايران را به ميان بكش��ند 
و كشوري ديگر را براي اين وضعيت مقصر جلوه دهند.

تحريم هاي جديد
اتحاديه اروپا عليه ايران و روسيه

اتحاديه اروپا با تك��رار ادعاي كمك هاي نظامي ايران به 
روسيه در جنگ اوكراين، اعلام كرد كه چند نهاد ايراني را 
به اين دليل تحريم كرده است. كميسيون اروپا در بيانيه اي 
كه دروبگاه آن منتشر شده است، دهمين بسته تحريمي را 
عليه روسيه و »كساني كه از جنگ متجاوزانه و غيرقانوني 
آن عليه اوكراين حمايت مي كنند« اعلام كرد. اين بسته 
تحريمي شامل تحريم هاي اتحاديه اروپا عليه 120 فرد و 
نهاد مي شود. در اين بيانيه با تكرار ادعاي حمايت نظامي 
ايران از روسيه در جنگ اوكراين، آمده است: اين اقدامات 
تحريمي همچنين عليه افرادي در ايران انجام گرفته است 
كه در توليد پهپادها و قطعات ]نظامي[ در حمايت از ارتش 
روسيه نقش داشته اند.كميس��يون اروپا با اعلام اينكه 
ممنوعيت هاي جديدي براي صادرات »فناوري هاي 
حساس، دومنظوره و پيشرفته اي« اعمال شده است 
كه ب��ه توانمندي هاي ارتش روس��يه كمك مي كند، 
افزود: اين اقدام براي اولين بار، شامل هفت نهاد ايراني 
مي ش��ود كه از قطعات اتحاديه اروپا استفاده كرده و با 
پهپادهاي »شاهد« به ارتش روسيه كمك مي كردند 

تا به زيرساخت هاي غيرنظامي در اوكراين حمله كند.

كانال هاي گفت وگوي
ايران و اعراب باز بماند

سخنگوي وزارت خارجه آلمان با طرح ادعاهايي عليه 
تهران تاكيد كرد كه عليرغم تنش ها، كانال هاي گفت وگو 
ميان ايران و كش��ورهاي عربي باي��د باز بمانند. دنيس 
كوميتات، سخنگوي وزارت خارجه آلمان در گفت وگو 
با الش��رق الاوس��ط در اظهاراتي مداخله جويانه گفت 
كه كشورش تحولات سياسي ايران در سطح داخلي و 
خارجي را با نگراني دنبال مي كند. وي مدعي شد كه نظام 
ايران تحت فشار شديد مردم خود براي ايجاد گشايش 
است اما پاسخ اين نظام به مردم از طريق گفت وگو نيست 
بلكه از طريق سركوب و خشونت است. سخنگوي وزارت 
خارجه آلمان گفت كه كش��ورش اين اقدامات ايران را 
به شدت محكوم مي كند. كوميتات در ادامه ايران را به 
دخالت در امور كشورهاي منطقه مانند سوريه و عراق 
متهم كرد. وي در بخش ديگري از اظهارات خود گفت 
كه آلمان نگران تحركات بلندمدت هسته اي ايران است 
و تلاش براي دوري از تنش هسته اي امري ضروري است. 
سخنگوي وزارت خارجه آلمان گفت: روشن است كه 
كشورهاي عربي خليج )فارس( نسبت به تهران شك و 
ترديد دارند و آنالنا بائربوك، وزير خارجه آلمان در ديدار 
با فيصل بن فرحان، وزير خارجه عربس��تان در حاشيه 
كنفرانس امنيتي مونيخ به طور تفصيلي درخصوص اين 
موضوع رايزني كردند. آلمان همچنان به سياس��ت 
خ��ود در اي��ن خصوص مبن��ي بر ب��ه كارگيري 
ديپلماسي و راه حل هاي سياسي ادامه مي دهد و 
عليرغم تنش ها كانال هاي گفت وگو بايد باز بمانند.

غرب در موقعيت
قضاوت ديگران نيست

س��فير ايران در وين گفت: غرب امروز در موقعيتي 
نيست كه ديگران را به خاطر )تعاملات نظامي( شان 
قضاوت يا موعظه كند! به گزارش ايسنا، عباس باقرپور 
سفير ايران در وين در توييتي در واكنش به مداخله ها 
و مواضع اخير امريكا و كشورهاي اروپايي نسبت به 
تعاملات نظامي ايران با كشورهاي ديگر گفت: زماني 
كه يك جنگ تجاوزكارانه، هرچند شكست خورده، 
در دهه ۸0 مي��لادي عليه ايران توس��ط صدام در 
عراق آغاز شد، امريكا و اروپا از متجاوز حمايت كامل 
كردند و هر نوع سلاحي را، حتي سلاح شيميايي را 
به او دادند. با چنين س��ابقه تاريكي، غرب امروز در 
موقعيتي نيست كه ديگران را قضاوت يا موعظه كند.

سخنگوي هيات ریيسه مجلس خبر داد
تشكيل كميته مجلس و دولت 

براي كنترل بازار ارز
س��خنگوي هيات رييسه مجلس ش��وراي اسلامي با 
اشاره به جلسه غيرعلني صبح امروز مجلس پيرامون 
مس��ائل ارزي كش��ور گفت: در اين جلس��ه مقرر شد 
كه كميته هماهنگي با حض��ور نمايندگان مجلس و 
نمايندگان دولت و س��اير دستگاه هاي مربوطه شكل 
بگيرد. سيد نظام الدين موسوي در حاشيه جلسه علني 
مجلس شوراي اسلامي با حضور در جمع خبرنگاران 
ضمن تشريح جزييات جلس��ه غيرعلني امروز صبح 
نمايندگان بيان كرد: با توجه به تحولات و تلاطم هايي 
كه در روزها و هفته هاي اخير در بازار ارز شاهد بوديم و 
برخي مسائل پيرامون افزايش قيمت كالاها و به ويژه 
ارز ك��ه در افكار عمومي س��والات و ابهامات متعددي 
را به وجود آورده اس��ت ام��روز در خانه ملت با حضور 
مسوولان ارش��د اقتصادي دولت جلسه اي غيرعلني 
را در خصوص مس��ائل ارزي و اقتصادي كشور برگزار 
كرديم.وي در ادامه اظهار كرد: در اين جلسه معاون اول 
رييس جمهور، وزير اقتصاد و رييس كل بانك مركزي 
حضور يافتند حدود 10 تن از نمايندگان اعم از روساي 
كميسيون هاي اقتصادي مجلس ش��وراي اسلامي و 
برخي ديگر از نمايندگان نكات و مطالب خود را مطرح 
كردند اعضاي دولت نيز در اين جلس��ه گزارشي را به 
نمايندگان ارايه كردند آنچه كه مشخص بود هم مجلس 
شوراي اسلامي و هم دولت به عنوان قانون گذار و مدير 
اجرايي حساسيت لازم را پيرامون تحولات ارزي دارد. 
نمايندگان به واسطه تعاملي كه با مردم دارند بيشتر در 
معرض اعلام اين ابهامات و فشارها از سوي مردم بوده و 
مسوولان دولتي نيز اذعان داشتند كه تلاطم هاي بازار 
ارز مي تواند به معيش��ت مردم و اقتصاد كشور آسيب 
وارد كند. موسوي در ادامه تصريح كرد: در اين نشست 
انتقادات و پيشنهاداتي از جانب نمايندگان مطرح شد؛ 
يكي از نكات اين بود كه سياس��ت واحدي در حوزه ارز 
وجود ندارد ما صحبت هاي متفاوت��ي را در خصوص 
سياست هاي ارزي از زبان مسوولان مي شنويم كه اين 
امر س��بب القاي ناهماهنگي در سطح دولت مي شود. 
عدم اجراي برخي احكام قانوني بودجه نظير كالابرگ 
از ديگر نكات نمايندگان بود و از سويي ديگر برخي از 
نمايندگان تاكيد داشتند كه نگاه كارشناسي دولت در 
زمينه ارز مشخص نيست از ديگر انتقادات نمايندگان 
عدم اشراف كامل بانك مركزي در بازار ارز بود. وي در 
ادامه اظهار كرد: نمايندگان دولت نيز در گزارش هايي 
كه ارايه كردند تاكيد داشتند كه مسائل مربوط به ارز 
ناشي از كمبود ارز يا مشكلات ارزي در حوزه صادرات و 
واردات نيست و ما در اين حوزه مساله مالي و اقتصادي 
نداريم بلكه اين وضعيت را به واسطه جنگ ترجيحي كه 
دشمن به راه انداخته و به دنبال ايجاد تزلزل در اقتصاد 
كشور است نسبت دادند. دشمن درصدد است از طريق 
تعيين نرخ هاي ساختگي بازار ارز را برهم بزند از سوي 
ديگر برخي از سياست هاي ارزي و اقتصادي شكست 
خورده گذشته سبب بي اعتمادي مردم شده و اين زمينه 
را فراهم كرده تا در بازار غيررس��مي و توسط عناصري 
كه عمدتا از خارج كشور صحنه گردان هستند نرخ دلار 
را بالا ببرند و مداخله ساختارشكنانه در بازار ارز داشته 
باشند. وي ادامه داد: برخي از اين افراد درصدد هستند 
تا بازار ارز را به تلاطم بكشانند. گزارشي از حساب هاي 
متعددي كه در داخل و خارج كشور سعي داشتند در 
بازار ارز مداخله مخرب داشته باشند ارايه شد كه عمدتا 
اين افراد توسط دستگاه هاي امنيتي شناسايي شده و 
با آنها برخورد صورت گرفته است. برخي از مداخلات 
مخرب در جهت تخريب بازار است. نمايندگان دولت 
تاكيد داشتند اگر از نظر اقتصادي نگاه كنيم مشكلي 
در بازار ارز وجود ندارد، بلكه مسائل ديگري سبب شده 
كه وضعيت بازار ارز به اينجا كشانده شود. دولت بيشتر 
بر روي عوامل انتظاري تاكيد داشت و نمايندگان دولت 
معتقد بودند كه از نظر اقتصادي مشكلي نداريم البته 
آمارها در مجلس شوراي اس��لامي نيز اين موضوع را 
تاييد مي كند. سخنگوي هيات رييسه مجلس شوراي 
اس��لامي در ادامه تصريح كرد: ما در حوزه فروش نفت 
اكنون مشكلي نداريم و فروش نفت از روزانه 400 هزار 
بشكه به بالاي يك ميليون بش��كه رسيده و براي وارد 
كردن ارز نيز مش��كلي ديده نمي شود. در زمينه ورود 
ارز ناشي از صادرات نيز تسهيل صورت گرفته و بانك 
مركزي نيز اعلام كرده ك��ه ذخائر ارزي به اندازه كافي 
است. بانك مركزي امكانات لازم را براي پاسخگويي به 
تمام طرف هاي تقاضاي ارز در اختيار دارد. تراز تجاري 
كش��ور نيز وضعيت خوبي دارد دوستان در دولت اين 
نگاه را داشتند كه مس��ائل و مشكلات بازار ارز ناشي از 
نگاه انتظاري اس��ت. وي در ادامه بيان كرد: مسائلي از 
قبيل سياست هاي غلط گذشته در حوزه ارز، مباحث 
مربوط به تحريم و عدم اش��راف بانك مركزي در بازار 
طبق اين گفته دولتمردان در حال رفع شدن هستند و 
دولت به دنبال اين است كه اشراف بانك مركزي در پي 
مسائل ارزي تقويت شود. آنچه كه از جانب نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي مطرح شد و رييس مجلس نيز 
در جمع بندي خود بر آن تاكيد داش��ته اند كه مجلس 
ش��وراي اسلامي به فش��ارهاي بيروني و ورود مخرب 
دشمنان يا عناصر آنها در بازار ارز مطلع است. موسوي 
ادامه داد: ما مي دانيم كه در جنگ تركيبي تمام عيار 
دش��من علاوه بر جنبه سياسي و اجتماعي در حوزه 
اقتصادي نيز دشمن به دنبال اين اس��ت تا بازار ارز را 
برهم بزند. در اين جنگ تركيبي قطعا مجلس شوراي 
اسلامي در كنار دولت است تا بتوانيم بازار ارز را مديريت 
كنيم اما از نظر مجلس مواردي وجود دارد كه بسترساز 
دخالت دشمن در بازار ارز مي باشد. يكي از آنها فقدان 
نقش��ه راه است مجلس شوراي اسلامي معتقد است 
كه نقش راه مشخصي در حوزه بازار ارز وجود ندارد اگر 
اين نقشه راه به سرعت شكل نگيرد دولت نمي تواند در 
بازار ارز اعمال حاكميت كند. از سوي ديگر بايد نگاه 
كارشناس��ي در حوزه ارزي از سوي دولت مشخص 
ش��ود. اكنون عده اي تلاطم هاي بازار ارز را ناشي از 
كسري بودجه، تورم و ناترازي بانك ها مي دانند كه 

معتقدند بازار ارز را تحت تاثير قرار داده است.

جلسات بررسي بودجه در صحن مجلس آغاز شد

سردار حاجي زاده: 

ریيس سازمان پدافند غيرعامل كشور: 

تعيين تكليف نفت، اوراق و وام خار جي در بهارستان

ناوهاي امريكايي تا ۲ هزار كيلومتر در تيررس ما هستند

بودجه سال آینده صفر است

فرمانده نيروي هوافضاي سپاه گفت: مي توانيم تا فاصله دو 
هزار كيلومتر ناوهاي امريكايي را بزنيم و اين ميزان به احترام 
اروپايي هاست كه ان ش��اءالله احترامشان را حفظ كنند. 
سردار اميرعلي حاجي زاده در گفت وگويي تلويزيوني كه 
به تشريح دستاوردهاي نيروي هوافضاي سپاه اختصاص 
داشت، با بيان اينكه منفعت امريكا ناامن سازي غرب آسيا و 
حتي جهان است، اظهار كرد: جنگ ايران و عراق، حمله به 
افغانستان، دو جنگ در عراق، حمله عربستان به يمن و نبرد 
با داعش و نبرد با رژيم صهيونيستي از جمله درگيري هايي 
است كه در اين منطقه جريان داشته  و امريكا عامل اصلي 
آنها بوده است. وي با تاكيد بر اينكه اگر قوي نباشيم، همين 
حوادث به داخل ايران كش��يده مي شود، تصريح كرد: از 
ابتدا در نيروي هوافضا به دنبال اين بوديم كه توانمندي و 
ماشين جنگي امريكايي ها را ناكارآمد كنيم؛ امريكايي ها 
تعدادي قدرت برترساز دارند كه ما يا به آن ضربه زديم يا 
آن را ناكارآمد كرده ايم. حاجي زاده يادآور شد: پايگاه هاي 
امريكايي در منطقه زماني براي آنها قدرت بود، اما امروز 
گوشت زير دندان است و هر وقت اراده كنيم مي توانيم آن 
را بزنيم به همين دليل اينها تبديل به نقطه ضعف براي آنها 
شد. فرمانده نيروي هوافضاي سپاه ادامه داد: بزرگ ترين 
نيروي هوايي جهان متعلق به نيروي دريايي امريكا است، در 
گذشته زماني مي گفتند اگر اين ناوگان به سمت كشوري 
حركت كرده، حاكم آن كشور سقوط مي كرد ولي ما الان 
قادر هستيم تا فاصله دو هزار كيلومتر ناوهاي امريكايي را 
بزنيم؛ اين دو هزار كيلومتر هم به احترام اروپايي ها است 

كه ان شاءالله اين احترامشان را حفظ كنند. وي با اشاره به 
دستيابي ايران به موشك هايپرسونيك، اظهار كرد: اين 
موشك قادر اس��ت در خارج از جو مانور انجام دهد يعني 
موتوري دارد كه در ۳00-400 كيلومتري هدف روشن 
مي ش��ود و ش��روع به مانور كردن مي كند. سامانه هاي 
پدافندي بر اساس پيش بيني مسير و نقطه آينده موشك ها 
عمل مي كنند كه درباره اين موشك نمي توانند نقطه آينده 
آن را پيدا كنند. حاج��ي زاده تصريح كرد: من با احتياط 
مي گويم و اهل غلو كردن هم نيستم اما تا ده ها سال آينده 
هم نمي توانند س��امانه اي براي مقابله با آن ايجاد كنند، 

هرچند مي توان گفت كه اص��لا نمي توانند با آن مقابله 
كنند. فرمانده هوافضاي سپاه با بيان اينكه سرعت موشك 
هايپرسونيك ايراني بيش از 12 تا 1۳ ماخ است، ادامه داد: 
با توجه به اينكه موشك هايپرسونيك از جو خارج مي شود 
به دنبال اين هستيم كه چطور از آن رونمايي كنيم. البته 
اگر دشمنان آن را باور نكردند هم مهم نيست؛ روز حادثه 
مشخص مي شود. وي با اشاره به عملياتي شدن جديدترين 
موشك كروز ايراني با نام پاوه گفت: اين موشك با برد يك 
هزار و ۶۵0 كيلومتر وارد سبد موشكي ما شده كه به ياد 
ش��هداي كردس��تان به نام »پاوه« نامگذاري شده است. 

حاجي زاده همچنين با اش��اره به ويژگي هاي پهپاد غزه، 
اظهار كرد: پهپاد غزه مداومت پروازي بسيار بالايي دارد و 
همزمان مي تواند ۹ بمب با خود حمل كند.وي همچنين 
با اشاره به پيشرفت هاي انجام شده در زمينه ماهواره برها، 
گفت: به توانمندي هاي جديدي رس��يده ايم كه راه ما را 
براي رسيدن به وزن هاي بالا و مدارهاي بالاتر هموار كرده 
است. با كارهاي انجام شده در سال هاي گذشته بسياري 
از ريل گذاري ها براي جهش هاي بعدي انجام شده و ظرف 
يكي دو سال آينده جهش هاي بزرگي را خواهيم داشت و 
موج هاي راه افتاده تبديل به سونامي خواهد شد. فرمانده 
نيروي هوافضاي سپاه در پاسخ به پرسشي درباره حمله به 
پايگاه عين الاسد پس از ترور سردار سليماني گفت: هدف 
ما از حمله به عين الاسد كشتن سربازهاي امريكايي نبود، 
ما خواستيم هيمنه نظامي امريكا را بشكنيم كه محقق شد. 
هدف اصلي انتقام ما كساني هستند كه دستور ترور را صادر 
كردند. ان ش��اءالله بتوانيم ترامپ، پومپئو و مك كنزي 
را بكش��يم. وي اف��زود: ما البته آماده پاس��خگويي به 
تهديدات آنان پس از اين حمله بوديم و با 400 موشك 
در مرحله اول خ��ود را آماده ك��رده بوديم كه جوابي 
ندادند. حاجي زاده در پاسخ به پرسشي درباره انتشار 
اخبار جديد در حوزه ني��روي هوافضا تصريح كرد: 
در آينده اخبار خوبي در اين حوزه خواهيد ش��نيد. 
خوشبختانه در اين دولت با هماهنگي تقسيم كاري 
خوبي ميان نيروي هوافضاي س��پاه، وزارت دفاع و 

سازمان فضايي وزارت ارتباطات انجام شده است.

رييس سازمان پدافند غيرعامل كشور گفت: پيشنهادات 
سازمان پدافند غيرعامل كشور براي ارتقاي تاب آوري 
و رفع آس��يب پذيري هاي زيرس��اخت هاي كش��ور در 
كميسيون تلفيق اجازه طرح پيدا نكرد و در نتيجه اعتبار 
صفر براي پدافند غيرعامل در س��ال 1402 در شرايط 
جنگ سايبري را به همراه داشت. سردار غلامرضا جلالي، 
رييس سازمان پدافند غيرعامل كشور در گفت وگويي با 
بيان اينكه ما در سال 1401 قانوني داشتيم كه براساس 
آن مقرر ش��د يك درصد از اعتبارات تملك دارايي ها و 
ساير درآمدهاي دس��تگاه هاي اجرايي، صرف برطرف 
كردن آسيب پذيري ها و مقابله با تهديدات شود )مانند 

تهديدات تركيبي كه عليه دستگاه هاي اجرايي(، اظهار 
كرد: برهمين اساس ما توانستيم در سال 1401، رقمي 
در حدود ۵2 هزار ميليارد تومان موافقت نامه اجراي برنامه 
با دستگاه هاي اجرايي تنظيم و مبادله كنيم كه هم اكنون 
در دست اجراست و نتايج بسيار خوبي هم داشته است. 
جلالي با اشاره به اينكه در خصوص بودجه سال 1402 در 
تعاملي كه با سازمان برنامه و بودجه كشور و كميسيون 
امنيت ملي مجلس شوراي اسلامي داشتيم چند پيشنهاد 
در خصوص تامين بودجه براي پروژه هاي اجرايي پدافند 
غيرعامل در دس��تگاه هاي اجرايي مطرح كردم، افزود: 
يكي تامي��ن همان يك درصد و ديگر اينكه پيش��نهاد 

شد شركت هاي مادر تخصصي دولتي مانند نفت، گاز و 
پتروشيمي بين ۳ تا ۵ درصد از محل اعتباراتشان، صرف 
ارتقاي وضعيت پدافند غيرعامل و رفع آسيب پذيري هاي 
خودشان بشود. رييس سازمان پدافند غيرعامل كشور با 
بيان اينكه اين پيشنهاد در كميسيون امنيت ملي تصويب 
شد اما در كميسيون تلفيق حتي وقت مطرح شدن به آن 
داده نشد، تصريح كرد: بر اين اساس عملا بودجه اجرايي 
سازمان پدافند غيرعامل كشور در سال 1402 صفر در 
نظر گرفته شده است. وي با بيان اينكه در شرايط جنگ 
سايبري زيرساختي و افزايش تهديدات عليه كشور انتظار 
از مجلس و دول��ت انقلابي حمايت از پروژه هاي پدافند 

غيرعامل به معناي مصون س��ازي زيرساختي در برابر 
تهديدهاي نوين است گفت: بديهي است كه اگر اعتبارات 
لازم براي پيش��برد برنامه هاي پدافند غيرعامل در نظر 
گرفته نشود عملا اين سازمان به يك سازمان گفتاردرمان 
تبديل مي شود. رييس سازمان پدافند غيرعامل كشور با 
اشاره به مطالبه گري افكار عمومي و رسانه ها در خصوص 
اين سازمان براي افزايش تاب آوري و پايداري زيرساخت ها 
گفت: اين مطالبه گري امروز پيش روي نمايندگان محترم 
مجلس ش��وراي اسلامي است تا با اصلاح لايحه بودجه 
رويه غلطي كه در دولت آقاي روحاني در حذف بودجه 

پدافند غيرعامل بنا نهاده شده بود تكرار نشود.



تعادل|
  يكي از مسائلي كه اقتصاد كشور با آن درگير بوده است 
و از اين محل نيز ضربه جدي خورده اس��ت؛ ش��كاف 
بين محصولات توليدي صنعتي كشور و محصولات 
موردنياز در پايين دست زنجيره ارزش است،  بررسي 
آمارهاي تجارت خارجي كشور حکايت از حاكميت 
خام فروش��ي در بخش صادرات غيرنفتي دارد. نكته 
بس��يار مهمي كه موجب شده اس��ت خام فروشي و 
منابع فروشي صادراتي كشور با عنوان »صادرات انرژي 
مجازي« به وقوع بپيوندد. وضعيت بسيار بد محصولات 
صادراتي و توسعه خام فروشي و عدم تكميل زنجيره 
ارزش محصولات، موجب شده است كه وضعيت تراز 
تجاري كشور نيز به مشكل بخورد. محصولات با حجم 
بالا ولي ارزش افزوده پايين صادر مي شود و به جاي آن 
محصولات نهايي با حجم بسيار پايين و ارزش افزوده 
بسيار بالا وارد مي شود و تداوم اين وضعيت به گسست 

و فروپاشي صنعتي نزديك مي شود. 
به گ��زارش خبرنگار »تعادل« راه��كار اصلي براي از 
بين بردن اين شكاف بزرگ، تمركز بر توسعه زنجيره 
ارزش ب��ا ورود تحقي��ق و توس��عه به صنعت اس��ت. 
اقدامي كه در كشورهاي مختلفي مورد استفاده قرار 
گرفته اس��ت. آمارها نش��ان مي دهد در كش��ورهاي 
توس��عه يافته، عم��ده هزينه كرد تحقيق و توس��عه 
توسط كسب وكارها صورت مي گيرد. مطابق گزارش 
OECD، در س��ال 2020، بيش از 70 درصد از كل 
هزينه ه��اي تحقيق و توس��عه در كش��ورهاي عضو 
س��ازمان همكاري هاي اقتصادي و توس��عه، توسط 
بخش بنگاه هاي اقتصادي انجام ش��ده اس��ت. يكي 
 از ابزاره��اي مه��م دولت ها، در تحري��ك هزينه كرد 
تحقيق و توسعه در بخش بنگاه هاي اقتصادي، استفاده 
از سياست هاي مالياتي است. مشوق هاي مالياتي به 
دليل مزايايي همچون هوشمندي و نظام مند بودن و 

بي طرفي در اجرا، بسيار متداول و فراگير است.
مهم ترين اقدام در اين زمينه، ترغيب صنايع مختلف 
كش��ور به تامين مالي ورود تحقيق و توسعه به بخش 
صنعتي كش��ور با اتكا ب��ه سياس��ت هاي مالياتي و 
مشوق هاي اين حوزه است؛ موضوعي كه براي حمايت 
از ورود فن��اوري به صنايع و بازارس��ازي براي اقتصاد 
دانش بنيان در قانون جهش توليد دانش بنيان كليد 
خورد. موضوع اعطاي اعتبار مالياتي تحقيق و توسعه 
به تازگي در ماده 11 قانون جهش توليد دانش بنيان 
مصوب ش��ده اس��ت و آيين نامه اجرايي آن نيز اخيرا 
توسط معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري نهايي 
و ابلاغ شده است؛ در همين زمينه و با توجه به اهميت 
فوق العاده بالاي ايجاد مشوق مالياتي هزينه محور نظير 
اعتبار مالياتي براي هدايت هزينه ها به سمت تحقيق 
و توس��عه و ورود تكنولوژي و فن��اوري به صنايع، اين 
سياست تاثير بالايي بر سياست هاي اجرايي صنايع 
كشور دارد و زمينه لازم جهت ايجاد هزينه كرد مبتني 
بر تحقيق و توسعه در صنعت را فراهم خواهد كرد. از 
همين رو اهميت اجرايي شدن سياست اعتبار مالياتي 
تحقيق و توسعه در زمينه كنترل خام فروشي و تكميل 
زنجيره ارزش بسيار بالا است. در ادامه پيرامون وضعيت 
نامطلوب صنعتي كشور و همچنين راهكار جلوگيري 
از خام فروشي و توسعه زنجيره ارزش در صنايع كشور 
با دو تن از اعضاي اتاق بازرگاني به گفت وگو پرداختيم 

كه در ادامه خواهيد خواند.

    اهميت اتخاذ سياست هاي مشوق
 ورود تحقيق و توسعه به صنعت

 حميدرضا صالحي نايب رييس كميسيون انرژي اتاق 

بازرگاني تهران با اش��اره به رانت خ��وراك و صادرات 
توليدات صنعت��ي اظهار كرد: فس��اد و رانت خوراك 
موجب شده تا حوزه انرژي از رقابت پذيري خارج شود 
كه دولت خود بايد جلوي اين موضوع را بگيرد تا به مرور 

در مسير به سمت واقعي سازي قيمت ها پيش رويم.
وي درباره تبديل شدن ايران به بزرگ ترين صادركننده 
انرژي مجازي دنيا افزود: همانطور كه در ارتباط با آب 
مجازي محصولات سبزي و صيفي صحبت مي كنيم، 
انرژي مجازي در ح��وزه توليدات بزرگ نقش دارند و 
ما به دليل آنكه قيمت انرژي در كشورمان ارزان بود، 
موضوع انرژي مجازي و به عبارت ديگر مصرف انرژي 

در كشورمان نسبت به دنيا بالاتر است.
صالحي با انتق��اد از اين موضوع كه مي��زان انرژي در 
مقايس��ه با ديگر كشورها نس��بت به توليد اقتصادي 
بالاست، بيان كرد: به اعتقاد بنده در حوزه انرژي بايد 
به سمتي پيش رويم كه تحرك بزرگي داشته باشيم تا 
شاهد دگرگوني و بهينه سازي مصرف شويم به عبارت 
ديگر با واقعي شدن قيمت ها و رقابت پذيري مي توان 
به آينده اميدوار بود. نايب رييس كميسيون انرژي اتاق 
بازرگاني تهران با اشاره به تاثير توسعه زنجيره ارزش در 
جلوگيري از خام فروشي گفت: تكميل زنجيره ارزش 
قطعا مي تواند در جلوگيري از فساد و رانت كمك كننده 
باشد. ايجاد ارزش افزوده و رقابت پذيري علاوه بر امكان 
كاهش ارزبري كش��ور، امكان صادرات محصولات با 
ارزش اف��زوده بالاتر و قرارگيري در رقابت بين المللي 
با ديگر كش��ورها را فراهم خواهد كرد. در اين زمينه 
نيز سياست هاي مشوق مالياتي براي توسعه زنجيره 
ارزش بسيار مهم است. سياست هاي حمايتي در زمينه 
اعطاي اعتبار مالياتي يا ترك تشريفات توليد بار اول نيز 

در همين جهت بوده است.
وي ادام��ه داد: در كش��ورما انرژي يك مزيت اس��ت. 
مي توان با جلوگيري از خام فروش��ي و ايجاد زنجيره 
ارزش، ارزش اف��زوده بالاي��ي به دس��ت آورد. وجود 
سياس��ت گذاري در حوزه انرژي بايد اصلاح ش��ود تا 
بتوانيم گذش��ته نابه س��امان در حوزه انرژي را پايان 

دهيم.

    صادرات انرژي مجازي ناپايدار و غيربهينه؛ 
مهراد عباد عضو كميس��يون انرژي ات��اق بازرگاني 
تهران با انتقاد از خام فروش توليدات صنعتي اظهار 
كرد: در بحث نفت و پتروشيمي مساله خام فروشي 
چشمگير اس��ت چرا كه متاس��فانه در كشورما اين 
فرهنگ نهادينه شده كه با هر قيمتي كالا توليد كنيم 
اين درحالي است كه بايد استراتژي كشور براي توليد 
محصولات كليدي بر مبناي نياز كش��ور و پتانسيل 

صادرات تغيير كند.
وي با اشاره به اينكه جلوگيري از رانت انرژي و خام فروشي 
نيازمند برنامه ريزي و حمايت است، افزود: اكنون در بحث 
متانول، توليدكننده نمي تواند كالا را صادركند، درحالي 

كه مصرف داخل كمتر از ميزان توليد است.
عباد ادامه داد: كشورهاي توسعه يافته وقتي مي خواهند 
محصول��ي را توليد كنند، از قبل ميزان نياز كش��ور و 
صادرات را بررسي مي كنند، اما متاسفانه ما در كشور 
چنين برنامه اي نداريم و همين امر موجب ش��ده در 
برخي برهه هاي زماني به يك باره سرمايه گذاران براي 

سرمايه گذاري هجوم مي آورند.
عضو كميس��يون انرژي اتاق بازرگاني تهران با تاكيد 
بر سرمايه گذاري مش��تقات گاز گفت: در بحث گاز، 
مش��تقات بايد جدا ش��ود تا بتوان از طريق صادرات 
ارزش افزوده بالايي به دست آورد. براين اساس يكي از 
مهم ترين مشتقات گاز هليوم است كه در پارس جنوبي 
يك س��ري چاه هاي گاز، هليوم دارند كه متاس��فانه 

نمي توانيم از آن استفاده كنيم.
وي با بيان اينكه تمركز بر روي كالاهاي صادرات محور 
بايد باش��د، گفت: تمركز ما بر كالاهاي داراي مزيت 
صادراتي بايد باش��د، بدين منظور سرمايه گذاري در 

مشتقات گاز بايد صورت گيرد.
عب��اد درباره تبديل ش��دن اي��ران ب��ه بزرگ ترين 
صادر كننده انرژي مجازي دني��ا بيان كرد: موضوع 
انرژي مج��ازي به مانن��د ص��ادرات آب مجازي در 
محصولات كش��اورزي اس��ت كه اين موضوع ناشي 
از عدم وجود برنامه براي توس��عه و تكميل زنجيره 
ارزش و همچنين سياست حمايت از توسعه صادرات 

كالاهاي با ارزش افزوده بالا است. در حالي كه بواسطه 
ان��رژي ارزان بر صادرات محصولات خام و نيمه خام 
اصرار داريم، درحالي كه اين صادرات نه تنها مستمر 
و پايدار نيست بلكه تله انرژي مجازي است و بالاخره 
پايان خواهد يافت. بايد به فكر تكميل زنجيره ارزش 
باشيم و در اين زمينه مشوق  هاي مالياتي نظير اعتبار 

مالياتي اهميت بسياري دارد.
عضو كميسيون انرژي اتاق بازرگاني تهران ادامه داد: 
براي داشتن صادرات پايدار، حتما بر روي محصولاتي 
كه رقابت پذيري بالايي داريم، بايد سرمايه گذاري كنيم. 
اما متاسفانه بحث انرژي ارزان كه به سياست هاي دولت 

بر مي گردد، ضربه جدي به صادرات مي زند.
وي با بيان اينك��ه مصرف انرژي در كش��ورما ۳ برابر 
ميانگي��ن جهاني اس��ت، گفت: با فرهنگ س��ازي و 
برنامه ريزي بايد از رانت انرژي و صادرات انرژي مجازي 

جلوگيري كرد.
عباد با اشاره به تاثير ايجاد زنجيره ارزش بر جلوگيري 
از خام فروشي و رانت بيان كرد: با ايجاد زنجيره ارزش 
و س��رمايه گذاري بايد از رانت و فس��اد ان��رژي ارزان 
جلوگيري كرد، همانند كاري كه در پتروشيمي انجام 
مي شود. هرچند به واسطه تحريم ها از ماموريت خود 
عقب افتاديم چرا كه چند وقت پيش قطري ها در بحث 
پتروشيمي سرمايه گذاري گس��ترده اي انجام دادند 
كه اين موضوع تهديد جدي براي آينده پتروشيمي 

كشور است.
اين فعال بخش خصوصي با تاكي��د بر ايجاد زنجيره 
ارزش در بخش گاز افزود: در بحث گاز سرمايه گذاري 
بيشتري بايد صورت گيرد تا بتوان با تكميل زنجيره 
از پتانس��يل صنعت اس��تفاده كرد. وي درباره تاثير 
توسعه زنجيره ارزش در تبديل نفت به فرآورده هاي 
نفتي يا خودكفايي در تولي��د توربين هاي صنعتي 
تصريح كرد: ما در قس��مت هايي از زنجيره توانايي 
توليد و س��رمايه گذاري بيش��تر به منظور استفاده 
از فناوري ه��اي نوين دنيا را داريم. اما در ش��رايط 
كنوني به دليل محدوديت منابع مالي لازم اس��ت 
روي پروژه هايي كار كنيم كه آورده بيشتري دارند.
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نفت از مرز ضرر برگشت

خريداران به گزارش تاييد نشده از كاهش برنامه ريزي شده 
صادرات روس��يه تكيه كرده و مانع تحميل ضرر هفتگي 
به نفت  شدند. شاخص مخارج مصرف شخصي كه معيار 
اصلي فدرال رزرو امريكا در ارزيابي تورم اس��ت، در ژانويه 
بر مبناي سالانه، ۵.۴ درصد رش��د كرد كه بالاتر از پيش 
بيني تحليلگران و همچنين بيش��تر از نرخ رشد دسامبر 
بود. اين آمار از سوي وزارت بازرگاني، يك روز پس از انتشار 
آمار هفتگي ذخاير نفت و فرآورده هاي نفتي توسط اداره 
اطلاعات انرژي امريكا منتشر شد كه نشان داد ذخاير نفت 
اين كشور براي نهمين هفته متوالي رشد كرده و ۶0 ميليون 
بشكه به ذخاير در مقايس��ه با مدت مشابه سال گذشته، 
اضافه ش��ده اس��ت. با اين حال، خريداران ترجيح دادند 
تورم و آمار ذخاير را ناديده گرفته و به گزارش رويترز تكيه 
كردند كه به نقل از منابع آگاه، مدعي شد روسيه قصد دارد 
صادرات نفت از بنادر غربي خود را در مارس، به ميزان 2۵ 
درصد كاهش دهد. اين كاهش، پنج درصد بالاتر از كاهش 
توليدي اس��ت كه دو هفته پيش از سوي الكساندر نواك، 
معاون نخست وزير روسيه اعلام شد. و اگر حقيقت داشته 
باشد، كاهش قابل توجهي خواهد بود. اما پس از گذشت 
بيش از 2۴ ساعت از انتشار آن، هيچ شواهدي براي تاييد 
اين گزارش وجود ندارد و هيچ اظهارنظري از سوي مقامات 
مسكو مطرح نشده است. با اين حال، خريداران نفت موفق 
ش��دند افت هفتگي نفت را به وضعيت يكنواخت و بدون 
تغيير، تبديل كنند. دلار امريكا در برابر سبدي از ارزهاي 
رقيب، به بالاترين حد هفت هفته گذشته صعود كرد و بازده 
اوراق خزانه دو ساله امريكا، به بالاترين ركورد از سال 2007 
صعود كرد، در حالي که بازده اوراق خزانه 10 ساله، به حدود 
چهار درصد رس��يده است. به گفته گِرگ ميچالوفسكي، 
اقتصاددان امريكايي، اين تغييرات در پي تقويت انتظارات 
براي ادامه افزايش نرخ بهره امريكا در بحبوحه تورم داغ تر 
روي داد. در اين بين، نظرسنجي دانشگاه ميشيگان نشان 
داد شاخص اعتماد مصرفي امريكا در فوريه به بالاترين حد 
1۳ ماه گذشته بهبود يافته است و امريكايي ها، خوش بيني 
بيشتري نسبت به هزينه كردن دارند؛ آن هم در زماني كه 
فدرال رزرو در واقع مي خواهد آنها خويشتنداري بيشتري 
نشان دهند. بهاي معاملات وس��ت تگزاس اينترمديت 
براي تحوي��ل در آوريل، روز جمعه با ۹۳ س��نت معادل 
1.2 درصد افزايش، در 7۶ دلار و ۳2 س��نت در هر بشكه 
بسته شد. شاخص نفت امريكا اوايل معاملات تا يك دلار 
و 2۸ سنت نزول كرده بود اما توانست روند كاهشي خود را 
معكوس كرده و هفته را با دو سنت كاهش، به پايان ببرد و 
نسبت به هفته پيش از آن، تقريبا بدون تغيير ماند. بهاي 
معاملات نفت برنت براي تحويل در آوريل با ۹۵ س��نت 
معادل 1.2 درصد افزايش، در ۸۳ دلار و 1۶ س��نت در هر 
بشكه بسته شد. نفت برنت اواسط معاملات، حداكثر يك 
دلار و 12 سنت كاهش داشت. اين قيمت پايه بازار جهاني، 
كل هفته را با 1۳ سنت افزايش به پايان برد كه نسبت به 
هفته پيش از آن، تقريبا ثابت محسوب مي شود. بر اساس 
گزارش اينوس��تينگ، جان كيلداف، از شركاي شركت » 
اگين كپيتال « در نيويورك در اين باره گفت: اين وضعيت را 
 مي توانيد سندرم »جمعه بخر تا بتواني دوشنبه بفروشي «، 
بخوانيد. اين شيوه اي بود كه اواخر سال گذشته هنگامي كه 
عرضه در نخستين روزهاي جنگ اوكراين به شدت تهديد 
شده بود، مورد اس��تفاده قرار گرفت. اكنون آن قدر نفت 
در امريكا وجود دارد كه در آن ش��نا كنيد. البته خريداران 
مي خواهند به شعار كمبود عرضه و گزارش تاييد نشده از 
كاهش صادرات روسيه متوسل شوند. اگر ريسك هاي تورم 
بالا براي اقتصاد افزايش پيدا كند، ترديد دارم كه خريداران 
بتوانند روند صعودي را حفظ كنند. در بخش عرضه، گزارش 
روز جمعه ش��ركت خدمات انرژي بيكرهيوز نش��ان داد 
شركت هاي انرژي امريكايي شمار دكل هاي حفاري نفت 
و گاز را در هفته منتهي به 2۴ فوريه، با هفت حلقه كاهش، به 
7۵۳ حلقه رساندند. با وجود كاهش هفتگي، شمار دكل ها 
در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته، 10۳ حلقه معادل 
1۵.۸ درصد افزايش نشان مي دهد. شمار دكل هاي حفاري 
نفت و گاز امريكا، براي كل ماه 1۸ حلقه كاهش داشت كه 
سومين كاهش ماهانه متوالي و بزرگ ترين كاهش ماهانه 

از ژوئن سال 2020 بود.

ادامه از صفحه اول

 فرضيه دلاري سازي و منطق 
بازارها

اعتماد مردم به پول ملي كش��ور هم مدام كاهش پيدا 
مي كن��د، اوضاع همين اس��ت و قيمت ها به س��مت 
رشد خواهند رفت. بنابراين مهم ترين وظيفه دولت و 
تصميم سازان تقويت ارزش پول ملي و افزايش اعتماد 
عمومي است. پرسش اين است كه اين افزايش قيمت ها 
و نوسانات فزاينده تا كجا ادامه خواهند يافت و آيا مي توان 
حد توقفي براي آن تعيين كرد؟ تا جايي اين رشد ادامه 
خواهد داشت كه به س��طوحي ناپايدار برسند و مانند 
تيرماه ۹۹ بازارها به س��مت يك سقوط عظيم حركت 
كنند. اي��ن روند تحليلي را همچنين در خصوص دلار 
و س��كه هم مي توان مطرح كرد. من با اظهارات فرزين 
رييس كل بانك مركزي موافقم كه قيمت دلار اين نرخ 
نيست، اما در شرايطي كه اوضاع اقتصادي اينقدر ناپايدار 
اس��ت و انتظارات تورمي وجود دارد، نمي توان از مردم 
توقع داشت كه به فكر حفاظت از دارايي خود نباشند. در 
اين شرايط همانطور كه گفتم مهم ترين وظيفه نهادهاي 
تصميم ساز، ايجاد فضايي است كه در آن ارزش پول ملي 
تقويت شود و اعتماد عمومي به پول ملي تقويت شود. در 
غير اين صورت نوسانات فزاينده همچنان ادامه خواهد 
داش��ت و گراني ها به تاخت و تاز خود ادامه مي دهند تا 
زمان ظهور يك سقوط بزرگ كه سرانجام روز و روزگاري 

از راه مي رسد.

نگرانی ها در لايحه بودجه
 از نحوه پيش بينی  فروش نفت 

عضو هيات رييسه مجلس، پيش بيني فروش روزانه يك 
ميليون و ۴00 هزار بشكه نفت با نرخ ۸۵ دلار را در لايحه 
بودجه غيرمنطقي خواند. عليرضا سليمي در گفت وگو 
با خانه مل��ت پيش بيني فروش روزان��ه يك ميليون و 
۴00 هزار بشكه نفت با نرخ ۸۵ دلار را در لايحه بودجه 
غيرمنطقي خواند و در اين باره، گفت: اين پيش برآورد 
جاي نگراني دارد چراكه اگر محقق نشود منجر به كسري 
بودجه خواهد شد و كس��ري بودجه نيز يعني افزايش 
تورم و نقدينگي در جامعه، بنابراين بايد براي اين مساله 
نگران كننده س��ازوكارهايي انديشيده ش��ود تا اگر اين 
فروش محقق نشد، بودجه لازمه از جاي ديگر تامين شود. 
نماينده مردم محلات و دليجان ادامه داد: زماني كه در 
»تصميم سازي ها« و »تصميم گيري ها« پيش فرض ها 
درست و سنجيده تدوين نش��وند، نتيجه درست از آب 
درنمي آيد و هزينه آن در معيشت نمايان مي شود. احتمالا 
امكان فروش نفت به ميزان پيش بيني شده و به قيمت هر 
بشكه نفت ۸۵ دلار نيز وجود ندارد؛ با اين شرايط دولت در 
سال آينده مشابه سال جاري با كسري بودجه و تورم مواجه 
خواهد شد و هزينه اين پيش فرض هاي ناصحيح را بايد 
مردم بپردازندبنابراين بايد دولتمردان با مديريت صحيح 

در بخش اقتصادي مشكلات را حل كنند.

وزیر نفت: 

ارز هلدينگ هاي پتروشيمي
 و پالايشگاهي در مركز مبادله 

وزير نفت گفت: همه ارز حاصل از صادرات شركت هاي 
پتروش��يمي و پالايش��ي در مركز مبادل��ه ارزي عرضه 
خواهد شد. جواد اوجي در نشست ويژه  با حضور مديران 
هلدينگ هاي بزرگ پتروشيمي و پالايشي در وزارت نفت، 
ضمن تأكيد بر اهميت اجراي كامل سياست هاي ارزي 
دولت اظهار كرد: همه اركان دولت موظف به حمايت از 
بسته جديد سياست هاي ارزي دولت و اجراي دقيق آن 
هستند. وي با اشاره به اينكه بخش بزرگي از ارز صادرات در 
واقع ارز حاصل از مواد پتروشيمي و نفتي است، افزود: همه 
ارز حاصل از صادرات شركت هاي پتروشيمي و پالايشي 
در مركز مبادله ارزي عرضه خواهد ش��د، كما اينكه اين 
ش��ركت ها پيش از اين نيز بيشترين عرضه كننده ارز در 
سامانه نيما بوده اند و عملكرد قابل قبولي در بازگشت ارز 
حاصل از صادرات و تزريق آن به بازار براي پوشش نيازهاي 
ارزي كشور داشته اند. وزير نفت تصريح كرد: از اين پس نيز 
اين شركت ها و هلدينگ ها مكلف به عرضه ارز صادراتي در 
سامانه مبادله ارزي بانك مركزي هستند و انتظار مي رود 
مانند گذش��ته عملكرد مطلوبي همسو با سياست هاي 
كلان ارزي دولت داشته باشند. در اين نشست كه با حضور 
هلدينگ هاي ب��زرگ و اصل��ي صادركننده محصولات 
پتروشيمي و پالايشي برگزار شد، سياست قطعي دولت 
مبني بر بازگشت ارز حاصل از صادرات و عرضه آن در مركز 

مبادله ارزي مورد تأكيد قرار گرفت.

اعضاي اتاق بازرگاني تهران در گفت وگو با »تعادل«:

سياست گذاري در حوزه انرژي بايد اصلاح شود

كاهش ۲۰ ميليون ليتري مصرف بنزین
 تنها با یك تصميم

آژانس بين المللي انرژي: جنگ انرژي
 اتحادیه اروپا و روسيه تمام نشده است

رييس انجمن صنفي سي ان جي گفت: با توسعه صنعت 
سي ان جي مي توان ميزان مصرف بنزين را روزانه تا 20 
ميليون ليتر كاهش داد، اما متاسفانه تصميم جدي در 

اين راستا صورت نمي گيرد.
محسن جوهري در گفت وگو با ايسنا، با تاكيد بر اينكه 
تاكنون هيچ تقاضايي از صنعت سي ان جي براي كمك 
به بهينه سازي مصرف بنزين نشده است، تصريح كرد: 
اين در حالي است كه صنعت سي ان جي مي تواند در 

كاهش مصرف بنزين كمك شاياني داشته باشد.
وي ب��ا بيان اينكه اگر دولت تقاضاي توس��عه صنعت 
سي ان جي را داشته باشد در كوتاه مدت مي توان اين 
امر را محقق كرد، اما بايد توجه داشت كه مشكل اصلي 
كمبود خودروهاي دوگانه سوز است، اظهار كرد: اگر 
بتوان تعداد خودروهاي دوگانه سوز را افزايش داد و از 
طرفي ديگر با ايجاد س��از و كاري تقاضا در اين عرصه 

را افزايش دهيم، بي شك جايگزيني اتفاق مي افتد.
به گفته رييس انجمن صنفي سي ان جي خودروهاي 
دوگانه سوز درصورتي كه افراد به جايگاه سي ان جي 
دسترسي داش��ته باشند بيش��تر تمايل به استفاده 
از س��ي ان جي دارند، در برخي كلان ش��هرها تعداد 
جايگاه ها كم و ني��از به احداث جايگاه جديد اس��ت 
اما در بسياري از شهرس��تان ها بين ۵0 تا 70 درصد 
ظرفيت جايگاه ها خالي اس��ت و مشكل انتظار براي 
سوختگيري را ندارند. جوهري ادامه داد: در تهران با 
تعداد خودروهاي دوگانه س��وز فعلي نيازمند احداث 
حدودا 1۵ جايگاه ديگر هس��تيم كه بايد تدابير لازم 

براي اين مساله صورت بگيرد.
وي اف��زود: با توجه به قيمت ب��الاي زمين در تهران و 
ميزان كارمزد جايگاه ها در كلان شهرها در حال حاضر 

احداث جايگاه فاقد صرفه اقتصادي بوده كه در صورت 
همكاري شهرداري تهران اين موضوع قابل حل است. 
در اس��تان سيستان و بلوچس��تان نيز نياز به احداث 
جايگاه هاي سي ان جي براي رفاه حال مردم آن استان 

وجود دارد.
وي با بي��ان اينك��ه بزرگ ترين مش��كل در صنعت 
سي ان جي اين است كه تصميمات، پشت درهاي بسته 
صورت مي گيرد، تاكيد كرد: در بحث هوشمندسازي 
جايگاه ها هيچ اهميتي به مكاتباتي كه داشتيم داده 
نشد و در نهايت تصميماتي كه اخذ شد نيز محكوم به 
شكست شد. رييس انجمن صنفي سي ان جي با اشاره 
به دلايل عدم اجراي هوشمندسازي در جايگاه هاي 
سي ان جي، اظهار كرد: مصوبه اي در سال 1۳۹7 براي 
اين مساله ابلاغ ش��د و دولت وزارت نفت را مكلف به 
اجراي هوشمندس��ازي جايگاه هاي سي ان جي كرد 
ولي طرحي كه وزارت نفت براي هوشمندسازي در نظر 
داشت بسيار فراتر از بحث ايمني بود. به گفته جوهري 
در نهايت طرح به اندازه اي بزرگ شد كه نتوانستند آن 
را اجرايي كنند و همين موضوع موجب شد كه تاكنون 

اين طرح در جايگاه ها اجرايي نشود.

ريي��س آژانس بين الملل��ي ان��رژي در مصاحبه با 
فايننش��ال تايمز هش��دار داد كه اتحاديه اروپا بايد 
تلاش هاي خ��ود را ب��راي تأمين ان��رژي در فصل 
سرماي بعدي بدون واردات از روسيه افزايش دهد.

به گزارش تسنيم به نقل از راشاتودي، فاتح بيرول، 
ريي��س آژانس بين الملل��ي ان��رژي در مصاحبه با 
فايننش��ال تايم��ز هش��دار داد كه اتحادي��ه اروپا 
باي��د تلاش هاي خ��ود را ب��راي تأمين ان��رژي در 
 فصل س��رماي بع��دي ب��دون واردات از روس��يه 

افزايش دهد.
به گفته بي��رول، اتحاديه اروپا »كوه ه��ا را جابه جا 
ك��رده« و به لط��ف تلاش ها ب��راي تأمي��ن منابع 
جايگزين و آب و هواي معتدل كه اجازه داد ذخاير 
گاز به اندازه كافي پر بمانند، توانس��ته است تا حد 
زيادي از يك بحران انرژي كامل اجتناب كند. با اين 
حال، هنوز اين خطر وجود دارد كه اعضاي اين بلوك 

براي زمستان آينده آماده نباشند.
وي گفت: روسيه كارت انرژي )خود( را بازي كرد و 
برنده نشد... اما خيلي قوي است كه بگوييم اروپا در 
نبرد انرژي پيروز شده است... اعتماد به نفس بيش از 
حد براي زمستان آينده خطرناك است و زمان ادامه 
و افزايش تلاش ها براي سال 202۳ فرا رسيده است.

رييس آژانس بين المللي انرژي از مقامات اتحاديه 
اروپا خواس��ت ت��ا روي حفظ ان��رژي و انرژي هاي 

تجديدپذير تمركز كنند.
بيرول گفت: برخي از دستاوردهاي حاصل شده در 
زمينه انرژي پاك و كاهش درآمدهاي روسيه خوب 

است اما راه حل دايمي نيست.
وي افزود: آب و هواي معتدل به كمك ما آمد. زمان 

زيادي به دس��ت آورديم كه بسيار حياتي است، اما 
كارهاي بيشتري براي انجام دادن وجود دارد. اين 
مقام همچنين درباره دو عامل كه خطرات عمده اي 
براي امنيت انرژي اروپا ايجاد مي كند، هشدار داد. 
اولًا، روسيه ممكن است عرضه باقيمانده را كاهش 
دهد، يعني حدود 20 درصد از سطح سال 2021، 
كه در حال حاض��ر از طريق يك خط لوله ترانزيتي 
در اوكراين و از طريق تركيه به اتحاديه اروپا مي رود.

ثانياً، بازگش��ايي اقتصاد چين پ��س از كوويد-1۹ 
ممكن اس��ت رقابت براي تأمي��ن گاز طبيعي مايع 
)LNG( را كه اروپا در سال گذشته به آن تكيه كرده 

است، تشديد كند.
بر اس��اس اين گزارش، هر دو وضعيت احتمالي پر 
كردن مجدد انباره��ا را براي فصل گرمايش بعدي 
به طور فزاينده اي دشوار مي كند، كه مي تواند منجر 
به كمبود ش��ود، ب��ه خصوص اگر زمس��تان آينده 

سردتر از زمستان فعلي باشد.
اتحاديه اروپا پيش از جنگ اوكراين كه تقريباً يك 
سال پيش آغاز شد، براي تقريباً نيمي از منابع انرژي 

خود به روسيه متكي بود.

سخنگوي كميسيون تلفيق بودجه 
مجلس اعلام كرد 

يك عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجلس ش��وراي 
اسلامي با اشاره به تكليف دولت در اجراي قانون الگوي 
كشت، گفت: براي س��ال آينده ۳0 هزار ميليارد تومان 
اعتبار براي بحث آب در بودجه پيش بيني ش��ده است. 
»رحيم زارع« در گفت وگو ب��ا ايرنا، افزود: همچنين 10 
هزار ميليارد تومان براي بهبود زيرساخت هاي كشاورزي 
در بودجه سال آينده پيش بيني شده است. وي با انتقاد از 
اجرا نشدن كامل احكام قانون برنامه ششم براي مقابله با 
كم آبي ادامه داد: مجلس در زمان بررس��ي لايحه برنامه 
هفتم و همچنين تصويب بودجه 1۴02 افزايش بهره وري 
و مديريت آب را به خصوص در بخش كشاورزي در اولويت 
قرار مي دهد. عضو كميسيون برنامه و بودجه درباره چرايي 
اجرا نشدن احكام برنامه هاي توسعه درباره صرفه جويي 
آب در بخش كشاورزي خاطرنشان كرد: طبق ماده ۳۵ 
قانون برنامه ششم، دولت بايد در راستاي مقابله با بحران 
كم آبي و افزايش توليد در بخش كشاورزي اقدام هايي را 
انجام مي داد كه از جمل��ه آن افزايش بهره وري در توليد 
محصولات كشاورزي است. زارع افزود: بايد اولويت توليد 
با محصولاتي باشد كه ارزش صادراتي مناسبي داشته و 
در حين حال متناسب با شرايط اقليمي ايران باشد در اين 
بين رعايت الگوي كشت مناسب با منطقه مربوط به كشت 
محصول ضروري اس��ت. وي ادامه داد: نكته مهم ديگر 
تكليف دولت در توسعه روش هاي آبياري نوين و طراحي و 
اجراي الگوي كشت بوده است كه بايد مشوق هاي مناسب 
هم در اين زمينه تعيين مي شد؛ الگوي كشت تعريف شد، 
اما به خوبي اجرا نشده است. اين نماينده مجلس با اشاره به 
تكليف دولت در اجراي قانون الگوي كشت، افزود: با توجه 
به اينكه كه بايد منابع لازم در بودجه هاي سنواتي براي 
اجراي اين قانون پيش بيني مي شد، در اين راستا براي سال 
آينده ۳0 هزار ميليارد تومان اعتبار براي بحث آب و 10 
هزار ميليارد تومان براي بهبود زيرساخت هاي كشاورزي 
پيش بيني شده است. زارع ادامه داد: افزايش بهره وري و 
مديريت آب به خصوص در بخش كش��اورزي موضوعي 
است كه بايد مورد توجه قرار گيرد؛ از آنجا كه اين موضوع 
هم در سياست هاي كلي ابلاغي مقام معظم رهبري نيز 
آمده است، قطعاً نمايندگان مجلس در زمان بررسي لايحه 
برنامه هفتم موارد مربوط به حوزه آب به خصوص مربوط به 
بهره وري آب كشاورزي و صنعت را مورد توجه قرار خواهند 
داد. زارع ابراز اميدواري كرد كه با مصوبات مجلس در بودجه 
سال آينده و همچنين برنامه هفتم اقدام هاي خوبي براي 
رفع مشكلات در حوزه آب به خصوص در بخش كشاورزي 
صورت گيرد تا از هدررفت آب جلوگيري شده و در عين 

حال الگوي كشت هم به درستي رعايت شود.

اختصاص ۳۰ هزار ميليارد تومان
اعتبار براي بخش آب



پالايشي يكم دومين صندوق سرمايه گذاري دولت بود 
كه در قالب ETF پذيره نويسي شد و اين صندوق كه 
شامل باقي مانده سهام دولت در چهار پالايشگاه تهران، 
اصفه��ان، تبريز و بندرعباس بود كه در ش��هريورماه 
۱۳۹۹ در بورس عرضه شد و از همان ابتدا پر از حاشيه 
بود. درحالي كه وزارت اقتصاد قول عرضه سه صندوق 
را در روز ه��اي اوج بورس به م��ردم داده بود، يك قدم 
مانده تا عرضه پالايشي يكم، به عنوان دومين صندوق 
و بعد از عرضه دارايكم، وزير نفت ساز مخالف زد و پذيره 
نويسي اين صندوق با حاشيه همراه شد و سهامداران 

اين صندوق همچنان در زيان است.
سقف خريد سهام در اين صندوق ۵ ميليون تومان گزارش 
شده بود، اما سرمايه گذاراني كه تا سقف ۲ ميليون تومان 
از »دارا يكم« را خريداري كرده بودند، تنها مي توانستند 
۳ ميليون تومان از واحدهاي »پالايش يكم« را خريداري 
كنند. پذيره نويسي اين صندوق درحالي كه هر سهم ۱۰ 
هزار تومان قيمت داش��ت، از ۵ شهريورماه آغاز شد و تا 

تاريخ ۳۰ شهريورماه ادامه داشت.
دولت با افزايش تخفيف سهام قابل واگذاري به صندوق 
سرمايه گذاري قابل معامله )ETF( صنايع پالايش نفت، 
از ۲۰ درص��د به ۳۰ درصد موافقت كرد. معاملات ثانويه 
صندوق سرمايه گذاري پالايش��ي يكم )پالايش( از روز 
سه شنبه ۱۱ آذر ۹۹ در بورس اوراق بهادار تهران آغاز شد.

اين صندوق در زمان دولت قبل با تخفيف ۳۰ درصدي 
به مردم فروخته شد و مردم براي كسب سود حداقلي 
و حماي��ت از توليد آن را خريداري كردند. متاس��فانه 
عليرغم گذشت سه سال مردم همچنان از نظر ارزش 
پول در ضرر سنگين هستند و اين صندوق همچنان 
زير ارزش ذاتي اش در حال معامله است. اين در حالي 
است كه بازارهاي موازي در اين بازه زماني رشد چند 
صد درصدي داشته اند. همه اين موارد به كنار، با توجه 
به پالايشي بودن صندوق حداقل انتظار مردم اين است 
كه كل س��ود دريافتي از مجموعه ها در مجمع سالانه 
توزيع شود. در مجمع سال جاري كه در دي ماه برگزار 
شد سود پرداخت نشد و در اختيار بازارگردان قرار گيرد. 
اين تضييع حقوق عامه است. مردم از نظر آورده، ارزش 
زماني در ضرر هس��تند و تنها دلخوشي ش��ان همين 
سود سالانه بود كه جبران بخشي از ضررها را بنمايد، 
ولي متاسفانه اين س��ود تاكنون پرداخت نشده است. 
س��هامداران انتظار دارند كه در اسرع وقت اين سود به 
حساب س��جامي آنها واريز گردد. آن زمان وعده هاي 
زيادي درخصوص صندوق داده شد كه خريداران اين 
صندوق ها مي توانند س��ود چندبرابري كنند اما تا به 
امروز چيزي زيان عايد سهامداران نشده است. در حال 
حاضر تورم بهمن ماه به بيش از ۵۰ درصد رسيد و در 
اين مدت تمام بازارهاي سرمايه گذاري رشد كرده اند؛ 
براي مثال طلا، سكه، دلار و بازار فلزات و حتي خوراك 
و پوشاك نيز توانسته رشد خوبي را پشت سربگذارد اما 
بورس و خصوصا صندوق هاي دولتي نتوانستند رشد 
مطلوبي را پشت سر بگذارند و به نوعي وضعيت بعدي را 
تجربه مي كنند. در حال حاضر مهم ترين مساله افزايش 

نرخ و رسيدن به قيمت واقعي توسط صندوق املاك 
است و انتظار مي رود با رشد بازارهاي موازي اين صنعت 

و صندوق نيز بايد توسعه يابدو به نوعي رشد كند.

پرداختسودصندوقهاامكانپذيراست!
علي اكبر ايرانش��اهي، مدير نظارت بر صندوق هاي 
سرمايه گذاري سازمان بورس به فارس گفت: پرداخت 
سود توسط ETFها يا همان صندوق هاي قابل معامله 
بورس��ي امر غيرمعقولي نيس��ت همانطور كه سال 
گذش��ته هم با مصوبه مجمع صن��دوق پالايش يكم 
مقداري سود بين دارندگان واحدهاي سرمايه گذاري 
اين صندوق تقسيم شد اما مجمع امسال تصميمي 
براي تقسيم س��ود نداشته اس��ت.وي افزود: مجمع 
صندوق مي تواند تصويب كند كه سود حاصله را بين 
دارن��دگان واحدهاي س��رمايه گذاري صندوق قابل 
معامله از جمله پالايش��ي تصويب كند و اين امكان 
وجود دارد. ايرانشاهي تأكيد كرد: در مجمع عمومي 
امسال صندوق پالايش يكم مجمع با پرداخت سود به 
دارندگان واحدهاي اين صندوق موافقت نكرد و اين 
امر در كدال هم افشا شده است. البته ممكن است در 
سال هاي بعد تصويب كند و سود بدهد و در اساسنامه 
صندوق پالايش يكم هم كه امسال اصلاح شد، مساله 
پرداخت سود پيش بيني شده است. مدير نظارت بر 
صندوق هاي سرمايه گذاري سازمان بورس همچنين 
در مورد پرداخت واحده��اي صندوق ETF دولت به 
متولدان ۱4۰۰ به بعد از س��وي دولت،  گفت: اجراي 

اين مساله نيازمند همكاري بخش هاي مختلف است و 
تاكنون اجرا نشده اشت، وزارت امور اقتصادي و دارايي 
و سازمان خصوصي سازي متولي اين مساله هستند. 
وي همچنين در مورد اينكه بعد از سه سال دارندگان 
صندوق پالايش يكم نتوانستند به سوددهي برسند، 
 گفت: امس��ال اساسنامه صندوق پالايش يكم تغيير 
ك��رد و بازارگردان به اين صندوق اضافه ش��د و اين 
اتفاقات براي جبران عدم النفع سرمايه گذاران در اين 
صندوق است همچنين اساسنامه صندوق  دارايكم در 
هيات دولت تغييري پيدا كرد تا منافع سرمايه گذاران 

اين صندوق تأمين شود.

ركوردشكنيبورس
در اولي��ن روزكاري هفته ش��اخص كل بورس روند 
صعودي به خود گرفت اما بازهم صندوق هاي دولتي 
نتوانستد رشد كنند. شاخص كل بورس تهران در پايان 
معاملات ديروز ش��نبه، ۶ اسفندماه با ۸۲ هزار و ۱۸۸ 
واحد افزايش ركورد تاريخي را شكس��ت و با صعود به 
كانال ۱.۷ ميليون واح��دي، در ارتفاع يك ميليون و 
۷۳۸ هزار واحدي ايستاد.شاخص هم وزن با ۲۲ هزار و 
4۶۰ واحد افزايش به ۵۲۵ هزار و ۶۶۳ واحد و شاخص 
قيمت با ۱۸ هزار و ۶۰۰ واحد رشد به ۳۹۳ هزار و ۵۰۸ 
واحد رسيد. روز گذش��ته در معاملات بورس تهران، 
بيش از ۱۶ ميليارد و ۹۹۹ ميليون س��هم، حق تقدم 
و اوراق بهادار به ارزش ۱۰۵ هزار و ۵۳۰ ميليارد ريال 
معامله شد.همچنين فولاد مباركه اصفهان )فولاد( با ۷ 

هزار و 4۹4 واحد، ملي صنايع مس ايران )فملي( ۶ هزار 
و ۸۵۳ واحد، صنايع پتروشيمي خليج فارس )فارس( 
با ۶ هزار و ۲۵۶ واحد، سرمايه گذاري غدير )وغدير( با ۲ 
هزار و ۶۸۲ واحد، پالايش نفت اصفهان )شپنا( با ۲ هزار 
و ۶۳۵ واحد، گستري نفت و گاز پارسيان )پارسان( با ۲ 
هزار و 4۶۷ واحد و گروه مديريت سرمايه گذاري اميد 
)واميد( با ۲ هزار و ۳۷۳ واحد تاثير مثبت بر شاخص 

بورس داشتند.
بر پايه اين گزارش، روز اخير نماد شركت ايران خودرو 
)خودرو(، س��رمايه گذاري تامين اجتماعي )شستا(، 
گسترش سرمايه گذاري ايران خودرو )خگستر(، گروه 
سرمايه گذاري سايپا )خساپا(، گروه بهمن )خبهمن(، 
بانك ملت )وبملت( و صنايع آذرآب )فاذر( در نمادهاي 
پُرتراكنش قرار داشتند. گروه خودرو هم در معاملات 
ديروز صدرنشين برترين گروه هاي صنعت شد و در اين 
گروه ۲ ميليارد و 4۲۳ ميليون برگه سهم به ارزش ۱۰ 

هزار و ۶۹۵ ميليارد ريال دادوستد شد.
شاخص فرابورس نيز در اولين روز كاري هفته بيش از ۸۶۲ 
واحد افزايش داشت و به ۲۲ هزار و ۲۰۸ واحد رسيد. در 
اين بازار بيش از شش ميليارد و ۳۸۳ ميليون برگه سهم 
و اوراق مالي دادوستد شد و تعداد دفعات معاملات امروز 
فرابورس بيش از 4۸۵ ه��زار و ۶۲۵ نوبت بود. پليمرآريا 
ساس��ول )آريا(، بيمه پاس��ارگاد )بپاس(، س��نگ آهن 
گهرزمين )كگهر(، ف��ولاد هرمزگان جن��وب )هرمز(، 
پتروشيمي زاگرس )زاگرس( و پتروشيمي مارون )مارون( 

با تاثير مثبت بر اين شخص همراه بودند.
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كارآمدترشدناقتصاد
بابورسكالا

س��يد جواد درواري كارشناس بازار س��هام با اشاره به 
انتقاداتي كه اي��ن روزها به عرضه محصولات در بورس 
كالا بر مبناي نرخ ارز صورت گرفته، بيان كرد: همانطور 
كه ميدانيم كشور در شرايط حساس اقتصادي و سياسي 
داخلي و خارجي قرار دارد و تصميم گيري و انجام امور 
اقتصادي در س��طح كلان بسيار حائز اهميت است. در 
حال حاضر ش��فافيت در عرصه اقتصادي كشور يكي 
از دغدغه ها و نگراني هاي همه مردم و كس��اني اس��ت 
كه براي ساختار اقتصادي و سياسي كشور دلسوزي و 
دل مشغولي دارند و شفافيت اقتصادي بين عموم جامعه 
بسيار پررنگ شده است. شفافيت اقتصادي به معناي در 
دسترس قرار دادن داده ها و اطلاعات بيشتر به مردم كشور 
اس��ت كه به عنوان ولي نعمت و صاحبان اصلي كشور 
هستند و جزييات تصميم گيري هاي حكمرانان بايد به 
اطلاع همگان برسد. به اعتقاد بسياري از اقتصاددانان، 
شفافيت يكي از موثرترين روش هاي تنظيم اقتصاد است. 
پاسخگويي و مسووليت پذيري، افزايش كارايي بازارهاي 
مالي، تخصيص بهينه منابع سرمايه اي، حذف رانتهاي 
اطلاعاتي، تسهيل سرمايه گذاري خارجي، استقرار نظام 
حاكميت شركتي و كشف ارزش و قيمت واقعي كالا و 
محصولات مصرفي از مهم ترين دستاوردهاي شفافيت 
اطلاعاتي اس��ت. بازار پول، سرمايه، ارز و كالا در صورت 
ارسال اطلاعات صحيح و به موقع و داشتن عملكرد خوب و 
قابل قبول، اثر مثبت و قابل  ملاحظه اي بر روي متغيرهاي 
كلان اقتصادي دارند و توسعه اين بازارها، نقش بسزايي 
در فرايند رشد اقتصادي كشور ايفا مي كند. وي اضافه 
ك��رد: بااين وجود عده اي از نظريه پردازان، مس��وولان، 
دست اندركاران و كارشناسان، خواسته يا ناخواسته، امور 
اقتصادي و سياسي كشور را به سمتي هدايت مي كنند كه 
نتيجه اي جز عدم شفافيت را نمي توان براي آن متصور 
شد. البته بايد به اين نكته توجه كرد كه احتمالاً اين افراد 
تصور مي كنند شفافيت اطلاعاتي موجب تضعيف قدرت 
و نفوذشان در تصميم گيري و اجراي امور در سازمان ها 
و دستگاه هاي تصميم گيري و اجرايي حاكميت كشور و 
دولت مي شود. يكي از اين موارد، صحبت هايي پيرامون 
زير سوال بردن عملكرد بورس كالا بوده است. زيرا بورس 
كالا محل قيمت گذاري جهاني و دلاري است. بااين حال 
مطالبي را به زبان ساده خدمت اين عزيزان ذكر مي كنم. 
درواري ضمن تاكيد بر افزايش ش��فافيت در اقتصاد با 
انجام معاملات در ب��ورس كالا، گفت: بورس كه معادل 
فارس��ي آن »بازار« است، محلي اس��ت كه دادوستد و 
معامله با سازوكار عرضه و تقاضا در آنجا انجام مي گيرد. 
)البته شايد افراد فوق با واژه بورس كه كلمه اي فرانسوي 
است مشكل دارند(. معاملات سنتي كالا معمولاً مسائل 
و مشكلاتي مانند كش��ف قيمت، نحوه انجام و تسويه 
معاملات، اطمينان از كيفيت و... را داشته است و به همين 
دلايل موجب شده سازوكاري نظام مند و سازمان يافته 
براي انجام معاملات كالايي ايجاد ش��ود. به زبان ساده 
بورس كالا بازاري است كه در آن خريدوفروش كالاهاي 
معين صورت مي گيرد و به طور منظم و دايم فعال است. 
در بورس كالا معمولًا مواد خام و مواد اوليه مورد معامله 
قرار مي گيرد. در واقع در بورس كالا توليدكنندگان مواد 
خام تمايل دارند محصولات خود را به بهترين قيمت و 
حداقل زمان بفروشند؛ توليدكنندگان كالاهاي مصرفي 
نيز مي خواهند مواد اوليه را به قيمت مناسب بخرند و در 
زمان مناسب و بدون دغدغه تحويل بگيرند؛ معامله گران 
و سرمايهگذاران نيز تمايل دارند از نوسان قيمت ها بدون 
صرف زمان و انبار و هزينه بالا با حضور در اين بازار سود 
ببرند. همه اي��ن اتفاقات و رضايت فعالان بازار كالا تنها 
در بورس هاي كالا رخ مي دهد. يكي از ويژگي هاي مهم 
بورس هاي كالا اين است كه به دليل شفافيت بالا، امكان 
نظارت دقيق دارند تا ضمن تضمين شفافيت معاملات، 
منافع همه طرف ها تأمين شود و در كنار بازارهاي نقدي 
و مال��ي جريان معاملات را تضمين و تع��ادل در بازار را 
حفظ مي كنند. اين كارشناس بازار سرمايه افزود: تجربه 
كشورهاي پيشرفته و توس��عه يافته نشان مي دهد كه 
وجود بورس هاي كالا به كارآمدتر شدن اقتصاد كمك 
مي كنند. باوجود نوس��ان قيمت ها ك��ه در بورس هاي 
كالا به چش��م مي خورد، نقش اين بورس ها در تجارت 
و رونق اقتصادي غيرقابل انكار بوده است. بدون بورس 
كالا ارايه يك قيمت اس��تاندارد براي كالاها غيرممكن 
است؛ توليدكننده و مصرف كننده مجبور هستند به طور 
جداگانه ب��ه دنبال خريدار و فروش��نده بگردند؛ بدون 
استفاده از سازوكارهاي بورس كالا و كشف درست قيمت، 
بس��ياري از توليدكنندگان ورشكست خواهند شد؛ و 
بالاخره اينكه، بسياري از توليدكنندگان با عرضه و فروش 
كالاي خود در بورس ها، نه تنها در بازار داخلي به كسب 
سود مي پردازند بلكه توانس��ته اند نظر سرمايه گذاران 
خارجي را نيز جلب كنند. اينها منافعي هستند كه از وجود 
بورس هاي كالا ناشي مي شوند. درواري خاطرنشان كرد: 
ذكر اين نكته ضروري است كه مبناي قيمت گذاري در 
بورس كالا بايد سيستم عرضه و تقاضا ميان فروشندگان 
و خريداران باش��د. فارغ از الزام ب��راي انجام معامله در 
قيمت هاي مش��خص يا به عبارت ديگ��ر قيمت هاي 
دستوري است و تأثيرات قيمت جهاني محصولات بر 
روي قيمت محصولات در ب��ورس كالا اجتناب ناپذير 
است؛ زيرا فروشندگان و خريداران در درجه اول به منافع 
اقتصادي و مالي خود توجه مي كنند و بهتر از هر شخص 
و نه��ادي مي توانند براي حي��ات و آينده خود تصميم 
بگيرند و قطعاً نمي توان با اعمال فشار و قيمت گذاري 
دستوري و دس��ت كاري قيمت براي مدت طولاني به 
اين امر ادامه داد. تجارب گذشته در كشور نشان مي دهد 
نتيجه قيمت گذاري دستوري و اعمال فشار براي تعيين 
قيمت، نتيجه اي به جز فساد و توزيع رانت نداشته است.

وي ادامه داد: با توجه به مطالب فوق بايد عنوان كرد كه 
نياز به ايجاد بازاري متشكل و سازمان يافته براي تقابل 
آزاد عرضه و تقاضا و دستيابي به اثرات مثبت اين مهم در 
اقتصاد توليد و مصرف، دولت و مجلس شوراي اسلامي را 
بر آن داشت تا بستر قانوني لازم جهت تاسيس و راه اندازي 
بورسهاي كالايي را در ايران فراهم سازند. در اين راستا 
و الزام قانوني، ش��وراي عالي بورس موظف به تشكيل و 

گسترش بورس هاي كالايي در ايران گرديد. 

عرضهملك۱۵۳۰ميلياردتوماني
شهرداريتهراندربورس

ف�ارس| ابوذر مختاري در مورد شناس��ايي املاك 
ش��هرداري تهران در مناطق پايتخ��ت با بيان اينكه 
كميته شناسايي املاك در مناطق فعال است، گفت: 
درصد املاك ش��هرداري كه ش��هرداري از آن خبر 
ندارد بسيار كم است. به هر حال شهر تهران بزرگ و 
شهرداري نيز قدمت زيادي دارد و ممكن است اساسا 
اطلاعي نداشته باشيم كه اين پلاك براي شهرداري 
اس��ت كه البته بايد تاكيد كنم ك��ه اين املاك، جزو 
املاك مولد شهرداري تهران نيست و اين پلاك هاي 
غيرمولد هستند كه ممكن است متعلق به شهرداري 
تهران باش��د اما اسناد آن را در اختيار نداشته باشيم. 
مختاري در مورد مولدس��ازي املاك در شهرداري 
تهران با بي��ان اينكه هيچ پلاكي را تا وقتي بارگذاري 
كامل نشود، نمي فروشيم، افزود: ما خام فروشي نداريم 
و نگاهمان در مديريت شهري جديد اين است كه اگر 
قرار است ملكي به كميسيون ماده ۵ يا ... برود، پيش 
از فروش يا واگذاري اين فرآيند را در راستاي افزايش 
ارزش اف��زوده انجام دهيم و بع��د از آن ملك ارزيابي 
مي شود تا با شرايط جديد بارگذاري شده براي ليست 
فروش آماده و براي مشاركت از آن استفاده شود. وي 
با بيان اينكه ما اين پيشنهاد را به بسياري از دستگاه ها 
داديم كه املاكشان را خام نفروشند بلكه شهرداري 
ش��رايطي را براي ملك ش��ان فراهم مي كند تا بعد 
از رعايت ضوابط شهرس��ازي، ملك مولد شود و بعد 
بفروش��ند، گفت: چراكه املاك اين دستگاه ها بيت 
المال است، نه اينكه خام ملك را بفروشند و بعد مالك 
جديد مراحل شهرس��ازي را براي مولدسازي برود و 
ارزش افزوده ملك افزايش يابد. مديرعامل س��ازمان 
املاك و مستغلات شهرداري تهران در مورد مشكلات 
پيش آمده براي املاك فروخته ش��ده ش��هرداري 
در بورس كالا و ش��كايت خريداران نيز توضيح داد: 
هيچ شكايتي نداريم و املاك را به فروش رسانديم و 
صورت جلسه تحويل را به آنها ارايه كرديم و در حال 
حاضر در فرآيند فرم دو امضايي است كه بعد از آن به 
دفترخانه معرفي خواهند شد و سند املاك به مالكان 
جديد منتقل مي ش��ود نه خسارتي از ما گرفتند و نه 
شهرداري خس��ارتي پرداخت كرد و بر اساس توافق 
املاك را تحويل داده و سند را منتقل مي كنيم. وي 
در پاسخ به اين سوال كه چند ملك ديگر شهرداري 
تهران در بورس عرضه مي شود؟ افزود: هرملكي بسته 
ب��ه ظرفيتي كه دارد يا وارد بورس كالا ش��ده يا براي 
تهاتر با طلب كاران هزينه مي شود، چراكه به تازگي 
ش��هرداري تهران اجازه فروش ي��ك ملك به ارزش 
۱۵۳۰ ميليارد تومان از شورا را گرفته و قطعا اين نوع 
ملك ها را نمي توان در بورس عرضه كرد؛ بلكه بايد وارد 

فاز تهاتر با طلبكاران شهرداري تهران شود.

سودناشيازتعديلنرخارز
درجيبسهامدارانعدالت

بيداربورس| حامد فقرايي، كارشناس بازار سرمايه 
در خصوص تاثي��ر راه اندازي بازار مب��ادلات ارز و طلا 
و بيان كرد: تقويت س��مت عرضه در ب��ازار ارز و عرضه 
ارز پتروش��يمي ها بر اس��اس نرخ توافقي مي تواند در 
كوتاه مدت از التهابات ب��ازار آزاد نيز بكاهد و قيمت ها 
را كمي تعديل كند. وي افزود: به نظر مي رسد در نيمه 
اول س��ال ۱4۰۲ ش��اهد كاهش نرخ ارز در بازار آزاد و 
آرامش اين بازار باش��يم. اما بعد از آن ش��رايط بازار ارز 
بس��تگي به انتظارات تورمي و همچنين وضعيت تراز 
ارزي كشور خواهد داش��ت. افزايش نرخ ارز علت تورم 
نيست، بلكه خود معلول تورم اس��ت. فقرايي در ادامه 
ضمن تاكيد بر مزاياي عرضه ارز پتروشيمي ها در بازار 
مبادلات ارزي گفت: با دلار ۲۸۵۰۰ توماني، بسياري از 
شركت هاي پتروشيمي در كشور ما به سمت زيان دهي 
پيش مي رفتند، اما با عرضه ارز پتروش��يمي ها با نرخ 
توافقي مي توان انتظار اوضاع بهتري در اين شركت ها 
را داش��ت. وي ادامه داد: به نظر مي رس��د با راه اندازي 
س��امانه مبادلات ارزي، نرخ ارز تعديل شده و علاوه بر 
آنكه شاهد كاهش نرخ ارز در بازار آزاد خواهيم بود نرخ 
ارز صنايع صادرات محور هم نرخ منطقي تري خواهد 
بود و بدين ترتيب گپ قيمتي بين بازار مبادلات ارزي 
با بازار آزاد كاه��ش خواهد يافت. ضمن اينكه افزايش 
درآمد پتروش��يمي ها و صنايع صادرات محور به نفع 
اقتصاد كش��ور و عموم مردم هم خواهد بود. فقرايي در 
پايان خاطرنشان كرد: در نظر داشته باشيد كه بخش 
قابل توجهي از مردم كش��ورمان سهامداران عدالت يا 
بازنشستگاني هستند كه به نوعي سهامدار شركت هاي 
پتروش��يمي، فولادي و ... . محسوب مي شوند و از رشد 
سودآوري شركت هاي بزرگ بورسي منتفع خواهند شد.

بورس؛بهترينمسير
برايمبادلهكالاها

ايرنا| سيد شمس الدين حسيني داشت: بازار سرمايه 
مكان مناسبي براي عرضه و معامله كالاهاي مختلف 
است كه استانداردها و اصول پذيرش بورس را رعايت 
مي كنند. وي در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه طرفداران 
قيمت گذاري دستوري در رسانه ها عنوان مي كنند كه 
به جاي عرضه كالاها در بورس، بايد فروش دستوري بر 
اساس ريال به صنايع پايين دستي در دستور كار باشد تا 
شاهد ارزاني در كشور باشيم، گفت: هنوز هم پرونده هايي 
به دليل فروش كالا با نرخ هاي ارزان تر به عده اي خاص 
در دولت هاي گذشته در جريان است؛ بنابراين به دليل 
توزيع رانت در آن شيوه معاملات، مخالف تعيين قيمت 
دستوري در اين حوزه هستيم. حسيني گفت: اگر بورس 
به دستورالعمل هاي خود در پذيرش كالا از مرحله عرضه 
تا فروش پايبند باشد اين بازار مكان مناسبي براي عرضه 
كالاهايي است كه استانداردها و اصول پذيرش بورس را 
رعايت مي كنند. وزير اسبق اقتصاد در پايان تاكيد كرد: 
هر دستورالعمل و رويه اي كه در بورس منجر به شفافيت 

در معاملات شود، مورد حمايت دولت و مجلس است.

زیان صندوق هاي دولتي  در روز ركوردشكني بازار سرمایه

شنبه تاريخي بورس

ريزشبورسهابهواسطهتورم
 )FOMC( روز جمعه بود كه كميت��ه بازار آزاد فدرال
تشكيل شد و بر همين اساس نرخ بهره ايالات متحده 
بايد در انتظار يك افزايش ۰.۲۵ درصدي باشد. در اين 
مي��ان اما تعداد اندكي از اعضا نيز اعتقاد داش��تند كه 
فدرال رزرو بايستي براي كنترل بيشتر تورم، نرخ بهره 
را در جلس��ه بعدي ۰.۵ درصد افزايش دهد. افزايش 
تنه��ا ۰.۲۵ درصدي نرخ بهره به اعض��اي فدرال اين 
فرص��ت را مي دهد كه با دقت و زمان بيش��تري آمار و 
داده هاي پيش رو را مورد بررسي قرار دهند تا بتوانند 
تصميم گيري هاي بهتري را در جلسات بعدي داشته 
باشند. در اين صورت جلسه همچنين اشاره شده است 
كه وجود برخي مسائل همچون تداوم جنگ روسيه و 
اوكراين، بازگشايي اقتصاد چين و افزايش تقاضا از آن 
سمت، عدم قطعيت درباره چشم انداز آينده اقتصاد و... 
احتمال افزايش دوباره تورم را قوت مي بخشد. با تمام 
اين تفاسير اما در صورتجلسه ذكر شده است كه مبارزه 
با تورم همچنان ادامه دارد و تمامي اعضا اعتقاد دارند 
كه افزايش هاي نرخ بهره بايد در جلسات آتي نيز ادامه 
داشته باش��د. اعضاي فدرال تاكيد كردند كه با وجود 
كاهش نرخ تورم طي ماه هاي گذشته، اين نرخ همچنان 
با هدف ۲ درصدي خود بسيار فاصله دارد و آمار منتشر 
شده طي ماه گذشته نشان مي دهند كه تورم همچنان 
سرسخت است و بازار كار نيز واكنش قابل انتظاري را به 
افزايش هاي نرخ بهره نشان نداده است. آنها همچنين 
تاكيد كرده اند تا زماني كه ت��ورم به هدف ۲ درصدي 
خود نرسد، اين روند سياست هاي انقباضي ادامه خواهد 
داشت و اين موضوع ممكن است براي مدتي به طول 
بيانجامد. سهام در روز جمعه پس از گزارش تورم داغ، 
كاهش يافت. ميانگين هاي اصلي بدترين هفته سال 
۲۰۲۳ را ثبت مي كنند: به روز رس��اني هاي زنده پس 
از آنكه ش��اخص تورم ترجيحي ف��درال رزرو افزايش 
شديدتر از حد انتظار قيمت ها را در ماه گذشته نشان 
داد، سهام ايالات متحده روز جمعه به شدت سقوط كرد 

و بدترين هفته خود در سال ۲۰۲۳ را به پايان رساند.

ميانگينصنعتيداوجونز
 ۳۳۶.۹۹ واح��د ي��ا ۱.۰ درص��د كاهش ياف��ت و به 
۳۲۸۱۶.۹۲ رس��يد  S&P ۵۰۰ ب��ا ۱% كاه��ش به 
۳۹۷۰.۰4 بسته شد. كامپوزيت نزدك با ۱.۷% كاهش 
به ۱۱۳۹4.۹4 رسيد. داو در اوايل جلسه معاملاتي تا 
۵۱۰ واحد يا ۱.۵4 درصد سقوط كرد. ميانگين هاي 

اصلي نيز هفته را با بيشترين زيان خود در سال ۲۰۲۳ 
به پايان رساندند. S&P ۵۰۰ ۲.۷  درصد افت كرد كه 
بدترين هفته خود از ۹ دسامبر بود. Dow  در اين هفته 
تقريباً ۳.۰ درصد سقوط كرد - چهارمين هفته متوالي 
باخت خود. نزدك با كاهش ۳.۳ درصدي بسته شد و 
دومين هفته منفي خود را در سه هفته اخير ثبت كرد.

پس از توقف موقت تحويل Dreamliner ۷۸۷ توسط 
ش��ركت به دليل مشكل بدنه، س��هام بيش از 4 درصد 
 Home Depot  كاهش يافت. سهام مايكروسافت و
به ترتيب ۲.۲ درصد و ۰.۹ درصد كاهش يافت. شاخص 
قيمت هزينه هاي مصرف شخصي اصلي، اندازه گيري 
ترجيحي فدرال رزرو براي ت��ورم، در ژانويه ۰.۶ درصد 
و نسبت به سال قبل 4.۷ درصد افزايش يافت كه بالاتر 
از انتظارات اقتصاددانان ب��ود. اين گزارش بر نگراني ها 
افزوده است كه فدرال رزرو مجبور باشد نرخ هاي بهره 
را براي مدت طولاني تري براي فرونش��اندن فشارهاي 
تورمي بالاتر نگه دارد. ليز آن س��اندرز، استراتژيس��ت 
ارشد س��رمايه گذاري در چارلز شواب، معتقد است كه 
ركود بازار علاوه بر اع��داد PCE، چيزهاي ديگري نيز 
دارد. س��اندرز روز جمعه گفت: من فكر مي كنم دليل 
ديگري كه باعث مي شود بازار تا حدي با مشكل مواجه 
شود، فقط به خاطر داغ شدن تورم يا نگراني هايي نيست 
كه فدرال رزرو باي��د براي مدت طولاني تري محدودتر 
بماند. اما فقط حدس و گمان هاي زيادي وجود داشت 
كه دوباره به راه افت��اد - كف حدس و گمان. و هنگامي 

كه احساسات كمي بيش از حد كف آلود مي شوند، بازار 
تمايل دارد به روشي برعكس حركت كند. بنابراين من 
فكر مي كنم برخي از اين حركت به احساسات مربوط 
مي شود. نه فقط اين نيروهاي كلان.اين استراتژيست 
معتقد اس��ت كه تورم بدون ركود اقتصادي گسترده تر 
نمي تواند كاهش يابد. سوندرز گفت: من فكر مي كنم 
بايد به طور كلي در اقتصاد ي��ا به طور خاص در بازار كار 
چيزي براي ناپديد شدن بي عيب تورم انجام شود. بدون 
آن ضربه متناسب به اقتصاد يا بازار كار، من فكر مي كنم 

كه اين يك كشش است.
فرداي اقتصاد نيز در گزارشي نوشت كه پس از فروكش 
همه گيري كرونا و در سطح جهاني و بازگشت تقاضا 
براي كاموديتي ها، شاهد يك روند صعودي قدرتمند 
در قيمت اكثر كالاهاي پايه بوديم كه آنها را به سطوح 
بالايي رس��انده بود. در شروع س��ال ۲۰۲۲ ميلادي، 
پيش بيني كارشناسان از قيمت كاموديتي ها متفاوت 
بود و در حالي كه برخي از پايان رالي صعودي صحبت 
مي كردند، برخي اعتقاد داشتند كه يك ابرچرخه در 

انتظار قيمت ها خواهد بود.
با اين حال اما در تاريخ ۲4 فوريه سال ۲۰۲۲ ميلادي، 
حمله روس��يه به اوكراين، قواعد را به هم زد و نگراني 
از كاهش ش��ديد عرضه، قيمت كاموديتي ها بر موج 
صع��ودي جديد و قدرتمندي س��وار كرد تا تنها طي 
مدت كوتاهي، شاهد ركوردهاي قيمتي جديدي براي 
آنها باشيم. اين دو كشور هر دو از تامين كنندگان مهم 

كالاهاي پايه در دنيا هس��تند به ط��وري كه از طرفي 
روس��يه به عنوان تامين كننده اصلي انرژي قاره اروپا 
شناخته مي ش��ود و در توليد فلزات اساسي نيز نقش 
مهمي در دني��ا دارد و همچني��ن اوكراين كه بخش 
عظيمي از غلات و مواد خوراكي جهان را تامين مي كند. 
از اين رو قيمت كاموديتي ها با س��وختي مضاعف بر 
بازگشت تقاضاي ناش��ي از رفع همه گيري كرونا در 
حال فتح قله هاي جديد بودند. اكنون اما يك سال از 
شروع جنگ روسيه عليه اوكراين مي گذرد و شرايط 
با چيزي كه در ابتدا ش��كل گرفته ب��ود، تفاوت هاي 
فاحشي دارد. اقدامات كشورهاي غربي عليه روسيه 
با اعمال تحريم ها، س��قف هاي قيمت��ي براي نفت و 
فرآورده هاي نفتي، كاهش نگراني از زمستان سخت 
اروپا، سياست هاي انقباضي شديد بانك هاي مركزي 
از جمله فدرال رزرو با افزايش نرخ بهره به محدوده 4.۵ 
تا 4.۷۵ درصد و...، موجب شده است تا كاموديتي ها 
از قيمت هاي يك س��ال گذشته خود فاصله بسياري 
بگيرند. در اين ميان، ش��اخص كالايي بلومبرگ كه 
سبدي از كاموديتي هاي مهم را در خود جاي مي دهد، 
در اين يك س��ال با كاهش ۵.۵ درصدي و از اوج خود 
با افت ۲۱.۶ درصدي مواجه شده است كه به خوبي از 

روند منفي قيمت كالاهاي پايه خبر مي دهد.
در اين ميان گاز طبيعي يكي از بزرگ ترين رشدها را تجربه 
كرد و قيمت آن تنها در عرض ۶ ماه بيش از ۲ برابر شد و از 
4.۵ سنت به ۹.۳ سنت رسيد تا نگراني ها از احتمال وقوع 
يك زمستان سخت براي قاره اروپا به اوج خود برسد. با اين 
حال اما قاره سبز علاوه بر تلاش هاي خود، با شانس خوبي 
نيز همراه بود و يكي از گرم ترين زمستان هاي تاريخ خود 
را تجربه كرد تا گاز طبيعي با همان س��رعتي كه افزايش 
يافته بود، مس��ير نزولي را در پيش بگيرد و اكنون پس از 
گذشت يك س��ال از ش��روع جنگ اوكراين، قيمت ۲.۵ 
سنتي را تجربه مي كند كه نشان از يك كاهش نزديك به 
۷4 درصدي از اوج دارد. ديگر كاموديتي ها نيز از سقف هاي 
يكساله خود فاصله قابل توجهي دارند، براي مثال نفت 
برن��ت با كاه��ش ۳۲ درصدي، مس ب��ا كاهش ۱4.4 
درصدي، روي با كاهش ۳۲.۲ درصدي و آلومينيوم با 
كاهش ۳۸.4 درصدي مواجه شده اند. در اين ميان طلا با 
يك افت ۸.۲ درصدي از اوج، يكي از بهترين عملكردها را 
در حفظ قيمت خود داشته كه عمده دليل آن نيز افزايش 
تنش در س��طح جهاني و تقاضا كم س��ابقه بانك هاي 

مركزي كشورهاي مختلف براي اين فلز گرانبهاست.



گروه راه و شهرسازي|
»مولدس��ازي رويه اي عقلاني در ش��هرداري است تا 
از امكاناتي كه استفاده مي كنيم حداكثر بهره مندي 
را داشته باش��يم و در واقع آنچه به عنوان مولدسازي 
در دولت مطرح مي ش��ود با مولدسازي در شهرداري 
تفاوت دارد.« اين جملات، بخشي از تازه ترين اظهارات 
عليرضا زاكاني، شهردار تهران در آيين افتتاح تقاطع 
غير همسطح شهيد آويني و دسترسي بزرگراه شهيد 
نجفي رس��تگار به بزرگراه امام علي)ع( است. زاكاني 
تاكيد كرده است: به هيچ عنوان فروش گسترده اموال 
در ش��هرداري و مواردي از اين قبيل كه مطرح شده، 

صحت ندارد.
به گزارش »تعادل«، تاكنون كارشناسان اقتصادي و 
حتي برخي از چهره هاي اقتصادي اصولگرا انتقادهاي 
متع��ددي را عليه مولدس��ازي ام��وال دولتي اقامه 
كرده اند. اما تاكنون كس��ي همچ��ون زاكاني كه هر 
هفته در جلسات هيات دولت حاضر مي شود و يكي 
از رقباي انتخاباتي اما همس��وي ابراهيم رييسي در 
سيزدهمين دور انتخابات رياست جمهوري به شمار 
مي رود، چنين با صراحت از طرح مولدسازي دولتي 
انتقاد نكرده بود. اين عضو مدعو كابينه س��يزدهم، 
به طور تلويحي طرح مولدسازي دارايي هاي دولتي 
را صرفا طرح فروش اين اموال و »غيرعقلاني« دانسته 
اس��ت. اين در حالي اس��ت كه پيش از اين، نقدهاي 
صورت گرفته به مولدسازي دولتي از خارج از حلقه 
نزديك به كابينه سيزدهم صورت مي گرفت و معطوف 
به »توزيع ران��ت«، »ايراد به مصونيت قضايي هيات 
مولدس��ازي«، »غيرقابل اجرا ب��ودن اين مصوبه« و 
مسائلي از اين دست بود و در واقع كسي اشاره نكرده 
بود كه در طرح دولت، مفهوم مولدس��ازي دارايي ها 
دچار انحراف ش��ده و به »فروش« اموال تقليل داده 
شده است و مس��اله افزايش بهره وري و بهره برداري 
از دارايي هاي دولتي به فراموشي سپرده شده است.

   مرور انتقادات اصولگرايان به مولدسازي
به گ��زارش »تع��ادل«، احمد توكل��ي، عضو مجمع 
تشخيص مصلحت نظام و رييس هيات مديره ديده بان 
ش��فافيت و عدالت در نامه اي سرگشاده به تاريخ 15 
بهمن س��ال جاري خطاب به س��ران قوا به ش��دت از 
مصوبه » مولد س��ازي دارايي هاي دولت« انتقاد كرد 
و آن را »فس��ادي مشروع و مس��تظهر به صلاحيت 

قانوني« دانست.
او اين مصوبه را »فروش بيت المال« دانست و آن را به 
رفتار معتادي تشبيه كرد كه براي تامين هزينه موادش 
اموال و اثاثيه خانه را به فروش مي رساند. او همچنين 
برخورد با مجلس در جريان اين مصوبه را يادآور »رفتار 

مستبدانه سال هاي اول مشروطه« دانست.
به نوش��ته توكلي، »فاجعه آميزترين بخش مصوبه، 
بند »5« آن، يعني »مصونيت قضايي اعضاي هيات و 
مجريان تصميمات آن« است. صداي فروافتادن تشت 
اين بند چنان بلند بوده است كه چرت بي حوصله ترين 
افراد را هم پاره كرده  است.چنين حكمي چه تفاوتي 
با »كاپيتولاس��يون« دارد؟البته يك فرق دارد، و آن 
مصونيت براي مديران سياسي داراي امضاي طلايي! 
رق��م مي خورد چنين مصونيت��ي در نظام جمهوري 
اس��لامي ايران حتي براي مقام معظم رهبري، خود 
روساي قوا و نمايندگان مجلس و حتي مجلس از حيث 

كلي هم پيش بيني نشده است.«
محمد خوش چهره اقتصاددان و اس��تاد دانشگاه نيز 
در پاسخ به س��وال پايگاه خبري جماران در خصوص 
»طرح مولدسازي اموال دولتي« گفته بود: اين طرحي 
كه دولت به نام مولد سازي اموال داده است جاي بحث 

زيادي دارد. اين دولت مي خواهد شبيه آن دولتي كه 
روي اصل ۴۴ فش��ار آورد و منويات رهبري را برآورده 
نكرد، اين بار به نام مولدسازي مابقي اموال را در اختيار 
خود بگيرد. در دولت نهم علي رغم آن درآمد افسانه اي 
۷۰۰ ميلي��ارد دلاري تحت عناوين��ي مانند عدالت، 
فقرزداي��ي و ... به س��راغ اصل ۴۴ رفتند ت��ا از اموال 
برجسته دولت و انفال استفاده كنند. آن زمان دولت 
توانست ۳۰ تا ۳5 درصد اين منابع را در اختيار بگيرد 
كه دقت ها و تعديلات رهبري باعث شد اموال بيشتري 
به دست شان نرسد. وي افزوده بود: اصلا نام مولد سازي 
يك لفاظي اس��ت. مولد سازي يعني اينكه شما از اين 
اموال به عنوان يك منبع مالي استفاده كنيد؟ اين اقدام 
ناپخته، آثاري شبيه اجراي اصل ۴۴ كه منابع زيادي 
در اختيار دولت نهم قرار داد و خصوصي سازي را منشأ 
فس��اد كرد، در پي خواهد داش��ت. مي خواهند اموال 
متراكم شده دولتي را به خاطر كسري بودجه بفروشند.

حسن سبحاني، اس��تاد دانشگاه تهران و نماينده سه 
دوره مجلس ش��وراي اسلامي، س��ومين اقتصاددان 
اصولگرايي اس��ت كه پس از احم��د توكلي و محمد 
خوش چهره با ابع��اد مختلف اين طرح مخالفت كرد. 
س��بحاني با تش��ريح ابعاد اجرايي و عملياتي مصوبه 
مولدس��ازي و ترديد در عملي ب��ودن آن، اجراي اين 
مصوبه را به »معجزه« تش��بيه كرد؛ معجزه اي كه از 

مجري مطالبه شده و مي شود.

   تكذيب فروش پارك هاي پايتخت
شهردار تهران اما ديروزبا بيان اينكه اين روزها انواع و 
اقسام دروغ ها مطرح مي شود، گفت: فروش پارك هاي 
پايتخت كذب محض اس��ت. عليرضا زاكاني با بيان 
اينكه مولدسازي استفاده بهينه از امكانات شهر است، 
اظهار كرد: مابقي مواردي كه در خصوص مولدسازي 
امكانات شهرداري مطرح مي ش��ود، داستان پردازي 
است. ش��هردار تهران تأكيد كرد: مولدسازي رويه اي 
عقلاني در ش��هرداري است تا از امكاناتي كه استفاده 
مي كنيم حداكثر بهره مندي را داشته باشيم و در واقع 
آنچه به عنوان مولدسازي در دولت مطرح مي شود با 
مولدسازي در شهرداري تفاوت دارد. وي افزود: به هيچ 

عنوان فروش گسترده اموال در شهرداري و مواردي از 
اين قبيل كه مطرح شده، صحت ندارد. به گزارش ايسنا 
به نقل از سايت شهر، زاكاني با اشاره به شايعات مطرح 
شده در رابطه با فروش پارك ها در راستاي مولدسازي، 
اظهار كرد: اين روزها انواع و اقسام دروغ ها را مي شنويم؛ 
فروش پارك هاي پايتخت هم يك دروغ شاخدار است.

   معناي مولد سازي
او با بيان اينكه موضوع مولدسازي استفاده حداكثري 
از امكانات مان اس��ت، اظهار كرد: اگر قرار است جايي 
اتفاقي بيفتد بايد ابعاد مختلف آن را در جهت استفاده 
حداكث��ري وجب به وجب م��ورد ارزيابي قرار دهيم. 
براي مثال در پايانه متروي دولت آباد س��ال ها نگاه به 
پايانه هاي روباز بود اما بايد در جهت مولدس��ازي اين 
پايانه را به زيرزمين ببريم و از س��طح استفاده كنيم. 
اميدواريم از طريق مولدسازي و مشاركت اين پروژه 
مورد بهره برداري قرار بگيرد و اس��اس هدف گذاري 
ما بر روي مناسب س��ازي است. وي ادامه داد: در سال 
جاري ۲۶۰ كيلومتر مناسب سازي انجام داديم و سال 
آينده ۳۰۰ كيلومتر مناسب سازي انجام خواهد شد تا 
از شهر بهتر بهره بگيريم. با استفاده از هوشمندسازي 
از طري��ق دوربين ه��ا و ارايه خدمات ب��ه صورت غير 
حض��وري ترددهاي غير ض��رور در ش��هر را كاهش 
مي دهي��م. همچنين تقويت حمل و نقل عمومي نيز 
كه مورد تاكيد شوراي شهر تهران است دنبال خواهد 
شد. شهردار تهران تاكيد كرد: در حوزه مولدسازي بايد 
گفت، تاكنون قطر تون��ل خطوط مترو ۹ متر بوده در 
حالي كه مي توانيم در خطوط جديد اين قطر را به 15.۸ 
افزايش دهيم و از اين ظرفيت براي تردد اتوبوس هاي 
پاك در بالاي خط رفت و برگشت مترو استفاده كنيم. 
اين موضوع مطالعه خواهد شد و TBM هاي مخصوص 

آن نيز براي ورود و تهيه دنبال خواهد شد.

    جزييات افتتاح 23 كيلومتر راه شهري
زاكاني كه در آيين افتتاح تقاطع غيرهمسطح شهيد 
آويني و دسترسي بزرگراه ش��هيد نجفي رستگار به 
بزرگراه امام علي)ع( س��خن مي گف��ت، اظهار كرد: 

شاهد افتتاح دو پروژه عمراني هستيم كه غريب به ۲۳ 
كيلومتر راه شهروندان را نزديك تر مي كند. عمليات 
عمراني اين پروژه ها در منطقه 15 ظرف مدت سه ماه 
و توسط مجموعه شهرداري تهران انجام شده كه قابل 
تقدير است. همچنين تقاطع غير همسطح منطقه ۲۰ 
نيز ظرف مدت چهار ماه به بهره برداري رسيده كه علاوه 
بر سهولت دسترسي كاهش خطرات در اين محدوده 
را به همراه دارد. اين در حالي است كه در سال جاري 
در همين محدوده سه نفر جان خود را از دست داده اند. 
لذا از معاونت فني و عمراني براي برداش��تن اين گام 
بلند تقدير مي كنيم. وي ادامه داد: در تهران براي حل 
موضوعات شهر، شوراي اسلامي شهر تهران در دوره 
شش��م چارچوبي را دنبال مي كند كه در قالب تحول 
پاسخ معتبري به رفع نيازها داده شود. قطعا مشكلات 
بزرگ تهران شامل آلودگي هوا و ترافيك است. عدم 
دسترسي به خدمات، فرسودگي، ايمني و بي هويتي 
هم از مشكلات تهران قلمداد مي شود.  به گفته شهردار 
تهران، رينگ شرقي تهران، شهيد شوشتري، بزرگراه 
يادگار و شهيد بروجردي امكاني را فراهم مي كند كه 
ظرفيت بزرگراهي تهران افزايش پيدا كند و بايد در اين 

مسير استفاده حداكثري از ظرفيت ها داشته باشيم.
زاكاني افزود: اصلاحات معابر، ۷۸۸ كيلومتر مس��ير 
اضاف��ه را به 5۷ كيلومتر تبديل مي كند و روزانه ۶۰۰ 
هزار ليتر بنزين را كه هدر مي رفت صرفه جويي مي كند 

و امكاني را براي آسايش شهروندان فراهم مي كند.
شهردار تهران با اش��اره به احداث تونل بزرگراه صياد 
به آزادگان به طول ۹ كيلومتر به عنوان مصوبه برنامه 
چهارم توسعه شهر تهران، گفت: موضوع ديگري كه 
بايد مورد توجه قرار گيرد مولدسازي است كه برخي 

به اشتباه نكاتي را در اين خصوص عنوان مي كنند.
وي تاكيد كرد: بايد در موضوع برف روبي امس��ال از 
همكارانم قدرداني كنيم. ۹ برف داش��تيم كه برخي 
همانند بارش برف سال 1۳۹۶ بي نظير بوده و در دو 
برف اخير قرارگاهي با حضور شهرداري تهران، پليس 
راهور و رسانه ها تشكيل شد كه با پيش بيني و اقدامات 
به موقع شرايط به سمتي رفت كه رضايتمندي جدي 

شهروندان را فراهم كرد.

ايرانشهردر شهر 5 .Sun  راهوشهرسازي Feb 26. 2023  2442   یکشنبه 7 اسفند 1401    5 شعبان 1444  سال نهم    شماره

نبض آب و هواي تهران
در 3 ماه آينده

مديركل هواشناسي استان تهران با ارايه گزارشي 
از ميزان بارندگي ها و شرايط دمايي در بهمن ماه 
درباره ش��رايط دما و بارش در سه ماه آينده اظهار 
كرد: براي س��ه ماه آينده دم��اي ۰.5 تا 1 درجه 
س��انتيگراد بالات��ر از نرم��ال و بارندگي هايي در 
حد نرمال پيش بيني مي ش��ود. مازيار غلامي در 
گفت وگو با ايس��نا درباره پيش بين��ي ميزان دما 
و بارش طي س��ه م��اه آينده اظهار ك��رد: تحليل 
جديدترين نقش��ه هاي پيش بيني فصلي بيانگر 
آن اس��ت كه طي س��ه ماه آينده متوسط دماي 
هوا در س��طح اس��تان ۰.5 تا 1 درجه سانتيگراد 
بالاتر از نرمال و متوس��ط بارش استان در بهترين 
شرايط در حد نرمال پيش بيني مي شود بنابراين 
كماكان مديريت منابع و مصارف آب در بخش هاي 
مختلف همچني��ن صرفه جوي��ي در مصرف آب 
توصيه مي شود. وي درباره وضعيت بارش ها طي 
بهمن ماه گفت: تجزيه و تحليل آمارهاي دريافتي از 
ايستگاه هاي هواشناسي استان بيانگر آن است كه 
طي بهمن ماه، تقريبا ۴۴ ميليمتر باران به صورت 
پهنه اي در اس��تان تهران اتفاق افتاده اس��ت كه 
نش��ان دهنده افزايش 1۶ درصدي بارش نسبت 
به دوره آماري بلندمدت اس��ت. مدي��ركل اداره 
هواشناسي استان تهران تاكيد كرد: اين موضوع در 
حالي است كه از ابتداي سال زراعي تا پايان بهمن 
ماه، تنها ۸۰ ميلي متر باران به صورت پهنه اي در 
استان تهران اتفاق افتاده بود كه ۴۲ درصد كاهش 
بارش در اس��تان تهران را نشان مي داد. وي ادامه 
داد: بيشتر استان هاي كشور تحت تاثير كم بارشي 
قرار دارند، به گونه اي كه از ابتداي س��ال زراعي تا 
پايان بهمن، كش��ور با كاهش 1۲ درصدي بارش 
روبرو بود. بررس��ي بارش از ابتداي سال زراعي تا 
پايان بهمن نشان دهنده آن است كه استان تهران 
چهارمين استان كشور بوده كه بيشترين كاهش 
درصد تامين بارش سال آبي را نسبت به بلندمدت 
دارد. غلامي اضافه ك��رد: از نظر توزيع مكاني نيز 
در بيشتر شهرستان ها به جز دماوند، شميرانات و 
فيروزكوه طي بهمن ماه افزايش بارش اتفاق افتاده 
اس��ت. بررس��ي و تحليل مقادير ثبت شده دماي 
هوا شامل متوسط دماي حداقل و دماي حداكثر 
در ايستگاه هاي هواشناسي استان بيانگر كاهش 
دما در بهمن ماه است. مديركل اداره هواشناسي 
استان تهران درباره شرايط دمايي طي بهمن ماه 
گفت: متوسط دماي هواي استان تهران در اين 
ماه ۰.۷ درجه سلس��يوس بود كه در مقايس��ه با 
بلندمدت 1۸ درجه كاهش داشت اين در حالي 
است كه متوسط كمينه دما 1.۶ درجه سلسيوس 
و متوسط بيشينه دما ۲ درجه سلسيوس كاهش 
يافت. غلامي تصريح كرد: به عبارت ديگر بهمن 
ماه در مقايس��ه با بلندمدت به طور نسبي سردتر 
بود. از نظر توزيع دما در شهرس��تان هاي استان 
نيز تمامي شهرس��تان هاي استان با كاهش دما 
روبرو بودند كه بيش��ترين كاهش دما مربوط به 

شهرستان هاي پرديس، تهران و دماوند بود. 

وجود ۱۵۶ هزار
پلاك فرسوده در تهران

مديرعامل سازمان نوسازي ش��هرداري تهران در 
چهارمين جلسه ستاد بازآفريني پايدار كلان شهر 
تهران كه با حضور ش��هردار تهران برگزار ش��د، از 
رويكرد جديد مديريت شهري براي همسويي تأمين 
مسكن و بازآفريني شهري خبر داد و گزارشي جامع 
از عملكرد و اقدامات اين ستاد ارايه كرد. به گزارش 
ايلن��ا، مهدي هدايت با بيان اينكه در ش��هر تهران 
حدود ۲۷۸ هزار پلاك فرس��وده داشتيم كه تا به 
امروز 1۲۲ هزار از اين پلاك ها نوس��ازي شده اند، 
توضيح داد: از 15۶ هزار پلاك ناپايدار باقي مانده، ۴۰ 
هزار پلاك فاقد سند مالكيت هستند، 1۳هزار و 5۰۰ 
پلاك در نوار يكصد متري همجوار حريم خطوط 
راه آهن، 1۲هزار و 5۰۰ پ��لاك در محدوده بافت 
تاريخي و ۳ هزار و ۸۰۰ پلاك در حريم خطوط برق 
قرار گرفته اند، يعني عملًا شهرداري نمي تواند براي 
۴5 درصد باقي مانده از تكليف خود اقدامي انجام 
دهد كه اين موضوع مي بايست تعيين تكليف شود.

ساختمان پلمب شده
خيابان بهار طعمه حريق شد

ديروز س��اختمان 1۰ طبقه ش��ماره 15۳ واقع در 
خيابان بهار جنوبي طعمه حريق شد به گونه اي كه 
آتش نشان ها مجبور به تخليه ساختمان هاي همجوار 
آن ش��دند تا مانع تخريب احتمالي ساختمان ها و 
آسيب به مردم شود. عليرضا زاكاني شهردار تهران 
در جمع خبرنگاران با اش��اره به وقوع آتش سوزي 
س��اختماني در خيابان بهار گفت: اين ساختمان ۷ 
طبقه و ۳ طبقه زير زمين با اندازه ۳۸۰ متر مربع دارد 
و ساختمان از قبل اخطار كميسيون ماده 1۰۰ داشته 
است. وي ادامه داد: اين ساختمان جز ساختمان هاي 
ناايمن نيست ولي ساختمان پلمب شده بوده و تغيير 
كاربري داده است و تبديل به انبار شده اما متأسفانه 
مالكان اقدام به شكستن پلمب كرده اند كه شكايت 
قضايي از س��وي ش��هرداري تهران صورت گرفته 
است. شهردار تهران با اشاره به آتش سوزي به وقوع 
پيوس��ته گفت: متأسفانه از شنبه صبح ساعت 1۰ 
طبقه منفي سه اين ساختمان دچار آتش سوزي 
شد اما دير اين موضوع اعلام شده است و به همين 
دليل حريق به ۳ طبقه آن سرايت كرد. جلال ملكي 
سخنگوي سازمان آتش نشاني شهرداري تهران نيز 
در اين باره گفت: اين س��اختمان سني بيش از ۶۰ 
سال داشته است و به همين دليل سيستم اطفاي 
حريق ندارد و به همين دليل دچار حادثه شده است.

پيش بيني بارش باران
از امروز در ۹ استان

سازمان هواشناس��ي با اعلام وضعيت جوي سطح زرد 
از يكش��نبه براي ۹ اس��تان از جمله فارس، اصفهان و 
كهگيلويه و بويراحمد، از شروع بارش ها همراه با وزش باد 
شديد خبر داد. به گزارش ايرنا، سازمان هواشناسي از ورود 
سامانه بارشي از روز يكشنبه به كشور و فعاليت آن تا روز 
سه شنبه خبر داد و اعلام كرد: در پي فعاليت اين سامانه 
ش��روع بارش باران، گاهي رعدوبرق و وزش باد شديد 
موقت همراه با احتمال ريزش تگرگ در مناطق مستعد 
انتظار مي رود. بر اين اساس امروز در شمال فارس، شرق 
كهگيلويه و بويراحمد، جنوب اصفهان و روز دوشنبه در 
فارس، شمال بوشهر، كهگيلويه و بويراحمد، شمال شرق 
خوزستان، جنوب اصفهان، يزد، كرمان و خراسان جنوبي 
بارندگي خواهيم داشت. روز سه شنبه نيز در يزد، شمال 
شرق فارس، كرمان و نيمه شمالي سيستان و بلوچستان 
بارش انتظار مي رود. اثر مخاطره نيز احتمال جاري شدن 
روان آب در مسيل ها، آب گرفتگي معابر به طور محدود، 
احتمال اختلال در سفرهاي بين شهري و داخل شهر، 
احتمال برخورد صاعقه و ريزش تگرگ اعلام شده است. 
هواشناس��ي به عدم توقف و احتياط در تردد از حاشيه 
رودخانه ها و مسيل ها، پاك سازي آب روها و كانال هاي 
عبور آب درون شهري، پاك سازي دهانه پل ها و انجام 
تمهيدات ديگر به منظور جلوگيري از خسارات احتمالي، 
احتياط و ترجيحا اجتناب از جابه جايي عشاير كوچ رو، 
اجتناب از چراي دام در حاشيه رودخانه ها و مسيل ها، 
محافظت از كندوهاي زنبور عس��ل، پوشش گلخانه ها 

و كشت هاي زير پلاستيكي در برابر تگرگ توصيه كرد.

تلاش براي كاهش
تلفات رانندگي در نوروز ۱۴۰2

وزير راه و شهرسازي با تاكيد بر اجراي تمهيدات 
لازم براي كاهش تلفات رانندگي گفت: پاسخگويي 
به مسافران در نوروز 1۴۰۲ از طريق سامانه هاي 
حوزه هاي هواشناسي )شماره 1۳۴(، ريلي )شماره 
51۴۹(، جاده اي )شماره 1۴1(، دريايي )شماره 
155۰( و هوايي )شماره 1۹۹( انجام مي شود. به 
گزارش ايرنا، مهرداد بذرپاش در دومين نشس��ت 
ستاد سفرهاي نوروزي، با اشاره به اهميت ايمني 
تردد و نجات جان افراد و كاهش تلفات رانندگي 
دس��تور داد كه اس��تان ها همه تلاش، امكانات، 
خلاقيت و نوآوري خ��ود را به كار گيرند تا در ايام 

نوروز مردم سفري شاد و ايمن داشته باشند.

رشد ۷۰ درصد ترانزيت
از درياي خزر

مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي اعلام كرد: ترافيك 
انواع كالاهاي خارجي به بنادر بازرگاني كشور در سال 
جاري، بين ۸ تا 1۰ درصد در مقايسه با مدت مشابه در 
سال گذشته رشد داشته اس��ت و هم زمان توانستيم 
رشد ۷۰ درصدي ترانزيت از درياي خزر را ثبت كنيم.

به گزارش ايرنا، علي اكبر صفايي در همايش س��الانه 
مديران اين سازمان، با اعلام رشد ۷۰ درصدي ترانزيت 
از دريا خزر، به تش��ريح اقدامات اين سازمان در حوزه 
تجارت خارجي پرداخت و گفت: با رايزني و نشست هاي 
كاري و هدفمند با كش��ورهاي روس��يه، قزاقستان و 
عمده كشورهاي شرق درياي خزر و همچنين توسعه 
همكاري ه��اي دريايي و بندري با كش��ورهاي هند، 
امارات متحده عربي و عمان، در قالب اتصال و ارتباط 
اين كش��ورها از طريق بنادر ايراني در شمال و جنوب 
كشور، سبب ش��د ترانزيت از درياي خزر تا ۷۰ درصد 
رشد كند. صفايي همچنين با اشاره به رويكرد سازمان 
بنادر براي ترغيب كشورهاي شمال درياي خزر براي 
سرمايه گذاري مشاركتي در مسير ترانزيتي شمال- 
جنوب، از برگزاري جلسه سه جانبه ايران، هند و روسيه 
در سطح معاونان وزير راه در تهران، در اسفندماه جاري، 
با حضور بخش هاي خصوصي سه كش��ور، خبر داد و 
اظهار داشت: سياس��ت دولت و برنامه ريزي سازمان 
بنادر در حوزه فعاليت ه��اي ترانزيتي از خزر، علاوه بر 
افزايش مبادلات ترانزيتي، نهادينه سازي اين فرآيند 
به صورت بلندمدت و نفع اشتراكي از پتانسيل موجود 
حمل ونقلي، از طريق سرمايه گذاري مشترك است.

علت نامعادله عرضه و تقاضاي 
سفرهاي هوايي

رييس انجمن صنفي دفاتر خدمات مسافرتي خراسان 
رضوي گفت: كاه��ش ارزش پول ملي ب��ازار عرضه و 
تقاضاي صنعت حمل ونقل هوايي را از توازن ابتدايي خود 
خارج كرده است. سعيد ولي زاده در گفت وگو با ايسنا در 
خصوص كمبود بليت  هواپيما و عدم توازن در بازار اظهار 
كرد: متاسفانه مدتي است كه به دلايل مختلف از جمله 
كاهش ارزش پول ملي و افزايش نرخ ارزهاي خارجي كه 
باعث بالا رفتن هزينه هاي اداره  شركت هاي هواپيمايي 
شده و بازار عرضه و تقاضاي صنعت حمل ونقل هوايي 
را از ت��وازن ابتدايي خود خارج كرده اس��ت.  وي افزود: 
البته كاهش عرضه بليت موجب افزايش بي رويه نرخ ها 
شده و اين موضوع نيز كاهش ناوگان آماده به كار را در 
پي داشته است. در نتيجه كاهش عرضه بليت هواپيما 
روي كليه مس��يرها تاثير داشته است كه مشهد نيز از 
اين موضوع مستثني نيس��ت. رييس انجمن صنفي 
دفاتر خدمات مسافرتي خراسان رضوي تصريح كرد: 
از آنجايي كه تقاضا براي سفر به مشهد به دليل وجود 
بارگاه امام  رضا)ع( بيشتر است، اين امر موجب افزايش 
نرخ بليت هواپيما در ايام پيك به ويژه در مس��يرهاي 
خارجي شده و نرخ ها به صورت بي رويه در نوسان است. 
ولي زاده در خصوص تعداد بليت هاي به فروش رسيده 
براي س��فرهاي نوروزي 1۴۰۲ به مشهد عنوان كرد: 
مرجع ارايه آمار شركت هاي هواپيمايي است. همچنين 
تا اين لحظه هيچ بخشنامه اي مبني بر كاهش خدمات و 
تعداد پروازها به دفاتر خدمات مسافرتي ابلاغ نشده است.

زاكاني: مولدسازي در دولت با مولدسازي در شهرداري تفاوت دارد

ریيس كميته ایمني شوراي شهر عنوان كرد

طعنه شهردار به دولت

احتمال كاهش سرعت اينترنت با جمع آوري دكل هاي غيرمجاز
بي توجهي اپراتورهاي اينترنت و تلفن همراه نسبت به 
لزوم دريافت مجوز پيش از نصب دكل هاي مخابراتي، 
باعث ايجاد كلاف پيچيده نصب تعداد انبوهي دكل هاي 
اينترنت و تلفن همراه در سطح شهر تهران شده است؛ 
به نحوي كه آمارها از صدور حكم قلع وقمع براي بيش 
از ۴۰۰ دكل مخابراتي در س��طح شهر تهران توسط 
كميسيون ماده 1۰۰ شهرداري حكايت دارد. در اين 
حال، مهدي بابايي، رييس كميته ايمني شوراي شهر 
گفت: جمع آوري اين دكل ها ممكن است باعث كاهش 

سرعت اينترنت همراه در برخي نواحي تهران شود.
مهدي بابايي، رييس كميته ايمني شوراي شهر تهران 
درباره چگونگي نصب دكل هاي غيرمجاز در س��طح 
شهر به ايلنا توضيح داد: با وجود اينكه اپراتورها از قواعد 
نصب دكل هاي مخابراتي آگاه هس��تند، اما در برخي 
موارد، اپراتورها ابت��دا دكل ها را نصب مي كنند و بعد 
براي دريافت مجوز آن در كارگروه صدور مجوز آنتن ها 
و دكل هاي مخابراتي درخواست مي دهند، البته در اين 
شرايط چون اپراتورها اغلب دكل ها را براساس ضوابط 
تعيين شده نصب مي كنند، كارگروه براي بيشتر دكل ها 
مجوز صادر مي كند، اما بازهم در بعضي موارد، اپراتورها 
هنگام نصب دكل هاي مخابراتي، ضوابط تعيين شده 
توس��ط كارگروه صدور مجوزها را رعايت نمي كنند و 
در چنين شرايطي نيز كارگروه به آنها مجوز نمي دهد.

وي افزود: وقتي اپراتوره��ا پيش از اينكه يك دكل 
مخابرات��ي را نصب كنند، ب��راي دريافت مجوز آن 
اقدام نمي كنند، ماموران ش��هرداري هاي مناطق 
تهران تا قبل از نصب يك دكل روي يك ساختمان، 
متوجه آن نمي شوند و وقتي كه دكل نصب شده را 

مي بينند، به س��اختمان مربوطه اخطار مي دهند و 
اگر مجوزي براي آن دكل ارايه نشود، پرونده را براي 
رسيدگي به كميس��يون ماده صد شهرداري ارجاع 
مي دهند. در كميسيون ماده صد نيز چون دكل ها 
مجوز ندارند، اغلب براي آنها راي قلع و جمع آوري 
صادر مي ش��ود. وجود چنين فرآيندي باعث شده 
است كه در حال حاضر براي صدها دكل مخابراتي 
در تهران راي قلع صادر شده باشد. دكل هاي بدون 
مجوز در تمام سطح شهر پراكنده هستند و اين طور 
نيس��ت كه صرفا در برخي نواحي يا محلات تهران 

دكل غيرمجاز وجود داشته باشد.

   اثر احتمالي 
جمع آوري دكل هاي غيرمجاز 

بابايي در پاس��خ به اينكه جمع آوري دكل هاي بدون 
مجوز، چه تاثي��ري در آنتن دهي موبايل و س��رعت 
اينترنت همراه در مناطق مختلف تهران دارد، گفت: 
در سطح ش��هر تهران پوش��ش تقريبا صد درصدي 
آنتن دهي وج��ود دارد و تعداد نقاط ك��ور موجود در 
پايتخت بسيار محدود است. بنابراين هدف اپراتورها از 
نصب دكل هاي جديد در سال هاي اخير بهبود وضعيت 
آنتن دهي نبوده است، بلكه آنها به دنبال مطلوب نگه 
داشتن سرعت اينترنت در مناطق مختلف شهر بوده اند؛ 
به خصوص كه در چند سال گذشته بيشترين حجم 
مصرف اينترنت در تهران مربوط به تلفن هاي همراه 
بوده است و براي اينكه سرعت اينترنت همراه با وجود 
افزايش فشار ناشي از اتصال موبايل هاي بيشتر به آن 
كاهش نيابد، اپراتورها ناچارند كه دكل هاي بيشتري 

نصب كنند. نايب رييس كميسيون خدمات شهري 
شوراي شهر تهران ادامه داد: صرف نظر از اپراتورهاي 
اصلي تلفن همراه، بعض��ي اپراتورهايي كه دكل هاي 
بدون مجوز نص��ب كرده اند، صرفا اپرات��ور اينترنت 
هستند، . بنابراين جمع آوري دكل هاي غيرمجاز باعث 
كم شدن ميزان آنتن دهي نمي شود، اما ممكن است 
روي كاهش سرعت اينترنت همراه تاثير بگذارد. البته 
شهروندان بايد توجه داشته باشند كه چاره اي جز قلع 
و قمع دكل هاي غيرمجاز وجود ندارد، زيرا وقتي يك 
اپراتور بدون دريافت مجوزهاي قانوني اقدام به نصب 
دكل مخابراتي مي كند، نهادهاي نظارتي طبق قانون 
حكم جم��ع آوري دكل مربوطه را ص��ادر مي كنند و 
ماموران شهرداري نيز بايد طبق قانون اين دكل ها را 

قلع و قمع كنند.
وي توضيح داد: با توجه به اينكه ضوابط نصب دكل هاي 
مخابرات��ي به صورت دقيق توس��ط س��ازمان تنظيم 
مقررات، سازمان انرژي اتمي، وزارت بهداشت و سازمان 
محيط زيس��ت تعيين شده اس��ت، اپراتورها حتي در 
هنگام نصب دكل هاي غيرمج��از، اغلب اين ضوابط را 
رعايت مي كنند، ولي بازهم دكل هايي در سطح شهر 
مشاهده مي شود كه ضوابط ايمني و بهداشتي در آنها 
رعايت نشده است و در اين شرايط براي حفظ سلامت 
ش��هروندان، حتما بايد اي��ن دكل ها ب��دون اغماض 
جمع آوري شوند. البته در صورت نياز ضروري يك ناحيه 
از شهر به وجود يك دكل مخابراتي، تلاش مي شود كه به 
جاي جمع آوري آن دكل، نسبت به جابه جايي آن اقدام 
شود، اما مهم اين است كه اين فرآيند زيرنظر كارگروه 

صدور مجوز آنتن ها و دكل هاي مخابراتي انجام شود.

   كسب درآمد از دريافت اجاره نصب دكل 
بابايي در پاسخ به سوال ديگر ايلنا درباره نحوه كسب 
درآم��د ش��هرداري از نصب دكل ه��اي مخابراتي در 
سطح شهر تهران، توضيح داد: شهرداري تهران مبلغ 
محدودي را براي صدور مج��وز دكل هاي مخابراتي 
دريافت مي كند كه اين مبل��غ بابت هزينه هاي اعزام 
كارشناس، نظارت بر نصب دكل ها و بازديدهاي بعدي 
است، اما درآمد اصلي شهرداري از دكل هاي مخابراتي 
مربوط به اجاره بهايي اس��ت كه بابت نصب دكل هاي 
مخابراتي در مكان هاي عمومي س��طح شهر تهران از 

اپراتورها دريافت مي كند.
رييس كميته ايمني ش��وراي ش��هر تهران ادامه داد: 
همانطور ك��ه وقتي ي��ك اپراتور هن��گام نصب يك 
دكل مخابراتي روي يك س��اختمان خصوصي به آن 
ساختمان اجاره مي پردازد، اگر يك دكل در مكان هاي 
عمومي زيرنظر شهرداري مانند بوستان هاي موجود در 
سطح شهر تهران نصب شود، اپراتورها بايد اجاره بهاي 
مربوط به آن دكل را به ش��هرداري بپردازند. بنابراين 
درياف��ت مبلغ محدود براي ص��دور مجوز دكل هاي 
مخابراتي، درآمد زيادي را براي ش��هرداري به همراه 
ندارد و درآمد اصلي شهرداري بابت نصب اين دكل ها، 

ناشي از هزينه اي است كه براي اجاره بها مي گيرد.
وي تصري��ح ك��رد: درآمد ش��هرداري از اجاره بهاي 
دريافتي بابت نصب دكل هاي مخابراتي در مكان هاي 
عمومي س��طح ش��هر تهران مس��تقيما وارد خزانه 
شهرداري مي ش��ود و ضمن لحاظ شدن در بودجه 
عمومي شهرداري، زيرنظر ش��وراي شهر تهران در 

موارد مختلف براي توسعه شهر هزينه مي شود.



زماني كه عيس��ي زارع پور، وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات، نس��بت به استفاده مردم از فيلترشكن گله 
كرد و گفت كه اين وزارتخانه برنامه دارد نياز مردم را 
به فيلترش��كن كاهش دهد، شايد كمتر كسي تصور 
مي كرد كه به فاصله دو ماه، واتس اپ و اينستاگرام كه 
بازمانده پلتفرم هاي خارجي بودند هم فيلتر شوند؛ حالا 
اخباري كه منتشر شده از استفاده ۱۸ درصد كاربران 
ايراني تنها از فيلترشكن هاي پولي حكايت مي كند كه 
عدد تقريبي ۱۶ هزار ميليارد تومان در س��ال را روانه 
جيب فروشندگان فيلترشكن مي كند؛ موضوعي كه 
اگرچه در مقاطعي به آن پرداخته شده و سوال بوده كه 
چطور فروشندگان فيلترشكن مي توانند به راحتي از 
درگاه هاي پرداخت اينترنتي استفاده كنند وادامه روند 
فيلترينگ، اين بازار را برايش��ان داغ تر مي كند و تنها 
مردم هستند نه تنها از فيلترشكن بي نياز نشدند، بلكه 
براي دسترسي به اينترنت آزاد و ورود به پلتفرم هاي 

مد نظر خود، اين هزينه را مي پردازند. 
به دنبال افزايش استفاده از فيلترشكن، فروش راحت و 
تجارت چند صد ميلياردي در اين حوزه، مساله برخورد 
با فروشندگان فيلترشكن اين روزها بيش از پيش مورد 
توجه قرار گرفته است. از زماني كه موضوع فيلترينگ با 
هدف جلوگيري از دسترسي كاربران به وبگاه هاي مغاير 
با قوانين و سياس��ت هاي جمهوري اسلامي ايران انجام 
ش��د، رواج VPN و فيلترش��كن ها و به دنبال آن در نظر 
گرفتن قوانين، مقررات و مجازات براي فروش و استفاده 
از آنها، هم ذيل قانون جرايم رايانه اي كشور مطرح بود اما 
اين موضوع اخيرا و در زماني دوباره مورد بررسي و توجه 
قرار گرفته كه چند ماهي اس��ت بنا بر تشخيص مراجع 
ذي صلاح دسترس��ي به دو پلتفرم خارجي واتس اپ و 
اينس��تاگرام با محدوديت روبرو شده و علي رغم هشدار 
كارشناس��ان نس��بت به خطرات احتمالي اس��تفاده از 
فيلترشكن ها، بازار خريد و فروش فيلترشكن همچنان 
گرم است. در همان ماه هاي آغازين ايجاد محدوديت ها، 
بارها درباره اس��تفاده از فيلترشكن و خطرات احتمالي 
آن هش��دار داده ش��ده بود به گونه اي كه وزير ارتباطات 
و فناوري اطلاعات تاكيد كرده بود اس��تفاده از وي پي ان 
آسيب پذيري دس��تگاه هاي كاربران را به دنبال خواهد 
داشت چون راه رخنه هكرها به گوشي را تسهيل مي كند، 
بنابراين توصيه كارشناسان اين است كه مردم تا جايي كه 
مي توانند از وي پي ان استفاده نكنند. طبق گفته زارع پور 
»فروش فيلترشكن و كس��ب درآمد از آن مجاز نيست 
اما متأس��فانه جرم انگاري هم نش��ده و تلاش هايي دارد 
صورت مي گيرد كه اين مساله علاوه بر غيرمجاز بودن، 
جرم انگاري هم بشود و طبيعتا نهادهاي مربوطه بايد آن 
را دنبال كنند.« در همين رابطه با گذشت مدت اندكي 
اعلام شد كه قوه قضاييه موظف شده با همكاري وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعاتي و ساير دستگاه هاي ذيربط، 
با فروشندگان فيلترشكن ها و وي پي ان غيرمجاز برخورد 
قانوني و متخلفين را مجازات كند. طبق تصميم جديد 
قرار است توليدكنندگان، فروشندگان و توزيع كنندگان 
وي پي ان ها و فيلتر شكن هاي غيرمجاز از اين پس مشمول 

مجازات ماده ۷۵۳ قانون مجازات اسلامي شده و در مورد 
اشخاص حقوقي علاوه بر مجازات مندرج در ماده ۷۵۳، 
نسبت به شركت تجاري يا موسسه متخلف، لغو امتياز و 
تعطيلي نيز رقم خواهد خورد. همچنين وزارت ارتباطات 
و فناوري اطلاعات مكلف است به طور مستمر نرم افزارهاي 
موضوع اين مساله را شناسايي و از دسترس خارج كرده و 
متخلفين را به دستگاه قضايي معرفي كند و قوه قضاييه 
نيز با متخلفين طبق مجازات پيش بيني ش��ده در ماده 
۷۵۳ قانون مجازات اسلامي برخورد خواهد كرد. براين 
اساس در ماده ۷۵۳ قانون مجازات اسلامي آمده است كه 
هر شخصي مرتكب توليد يا انتشار يا توزيع و در دسترس 
قرار دادن يا معامله نرم افزارهاي غيرقانوني شود، به حبس 
از ۹۱ روز تا يك سال يا جزاي نقدي از پنج ميليون ريال تا 
۲۰ ميليون ريال يا هر دو مجازات محكوم خواهد شد. نكته 
مهم ديگر نامشخص بودن فروشندگان فيلترشكن است 
زيرا ممكن است كار فروش در فضاي مجازي روي ايميل 
و پيام رس��ان ها، با رد و بدل شدن دو كد رخ دهد و شايد 
بس��ياري از افراد كه اين خط را ارايه مي دهند به راحتي 
قابل شناسايي نباشند. بعضا به نظر مي رسد دستگيري و 
مجازاتي كه براي فروشندگان فيلترشكن در نظر گرفته 
شده اصولا نمي تواند مانعي براي فردي كه به هر طريقي 

به حضور در اين فضا نياز داشته باشد.

    مردم از فيلترشكن بي نياز نشدند
البته زارع پور، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات، مردادماه 
امسال بود كه نسبت به استفاده مردم از فيلترشكن گله 
كرده و گفته بود: »اس��تفاده از فيلترش��كن ها موضوع 
مهمي اس��ت، الان بس��ياري از گوشي هاي هموطنان 
ما به بدافزار آلوده هس��تند و راه ورود اين بدافزارها هم 
ابزارهاي دور زدن فيلترينگ و وي پي ان  است. ما برنامه اي 
كه در وزارت ارتباطات داريم اين است كه نياز مردم به 
فيلترشكن را كاهش دهيم، برنامه اي براي اين كار ترتيب 
داده شده كه در زمان خودش اعلام مي شود، براي اينكه 
مردم نيازي به فيلترشكن نداشته باشند و سرويس هاي 

مورد نيازشان راه اندازي شود كه استفاده از فيلترشكن 
به حداقل برسد، زيرا بسياري از ويروس هاي مردم روي 
گوشي ها، تبلت ها و لپ تاپ هايشان به دليل استفاده از 
فيلترشكن اس��ت.« با وجود اين، دو ماه از اين اظهارات 
نگذشته بود كه اينستاگرام و واتس اپ هم فيلتر شدند؛ 
 نه تنها نياز مردم به فيلترشكن كاهش پيدا نكرد، بلكه 
فيلترشكن هاي بيشتري به گوشي ها راه پيدا كرده و بازار 

فروش اين نوع نرم افزار هم داغ تر شد.

    برخوردي با تجارت فروش فيلترشكن 
نمي شود

در دولت گذش��ته هم به اين موضوع اشاره شده و گفته 
ش��ده بود فيلترش��كن ب��ه راحتي فروخته مي ش��ود و 
برخ��وردي با اين تجارت نمي ش��ود. محمدجواد آذري 
جهرمي، وزير پيشين ارتباطات در زمان حضور در وزارت 
ارتباطات منتقد فيترينگ و رواج فيلترش��كن بود. او در 
يكي از جلسات مجلس ش��وراي اسلامي درباره تجارت 
فيلترشكن ها اينطور گفته بود: اينكه سوال مي كنند چرا 
وزارت ارتباطات فيلترشكن ها را نمي بندند اين كار وظيفه 
ما نيست. فرض كنيد فردا صبح بيدار شويد و ببينيد همه 
فيلترشكن ها از دسترس خارج شده اند و در اين صورت 
استاد دانش��گاهي كه به دنبال مطالب علمي مي گردد، 
تاجري كه مي خواه��د تحريم ها را دور بزند و حس��اب 
بانكي اش را متصل كند و توس��عه دهندگان نرم افزار به 
مشكل برمي خورند. نمي شود سطح دسترسي دانشجو و 
خبرنگار و استاد و تاجر با سطح دسترسي يك كودك ۸ و 
۹ ساله برابر باشد. اين هم سطحي انجام نمي شود. در حال 
حاضر فيلترشكن به راحتي فروخته مي شود، برخوردي با 
اين تجارت نمي شود و پشتش هم معلوم است چه كسي 
است. مگر نمي شود پشت اين مافيا را درآورد؟ مي گويند 
قانون نداريم كه فيلترشكن فروشي جرم است. ما شاهد 
تجارت چند صد ميلياردي در اين حوزه هستيم. مي گويند 
وزارت ارتباطات فيلترشكن ها را ببندد و اگر زندگي مردم 
مختل شد خودش هم جواب دهد. ما به صيانت از اخلاق 

اعتقاد داريم. ولي حل مشكل راه حل دارد و نمي شود بدون 
داشتن ابزار مورد نياز كاري را انجام دهيم.« او همچنين 
درباره تاثير فيلترشكن بر كيفيت اينترنت گفته بود: 
»روشن كردن فيلترشكن ها باعث مي شود استفاده 
از سرويس هاي داخلي علاوه بر هزينه زياد با كندي 
سرعت و عملكرد روبرو شود، همين مساله كيفيت 
اينترنت را خ��راب مي كند. عمده ش��كايتي كه از 
كندي ارتباط به ما ارس��ال مي ش��ود ناشي از تاثير 

سوءفيلترينگ بر كيفيت اينترنت است.«

    بازار فيلترشكن ها:
 ۱۶ هزار ميليارد تومان در سال

جهرمي به تازگي نيز در مطلبي در كانال تلگرامي خود 
نوش��ت: »برآورد اندازه بازار فيلترش��كن هاي پولي در 
ايران: ۱۶ هزار ميليارد تومان در س��ال! يعني حدودا ۲ تا 
۳ برابر درآمد عملياتي ش��ركت مخابرات ايران. روزنامه 
فرهيختگان با انتشار نتايج يك پيمايش به گرايش هاي 
مردم به شبكه هاي اجتماعي داخلي و خارجي پرداخته 
است. البته درباره مجري اين پيمايش و شيوه انجام آن 
توضيحي ارايه نش��ده است. در بخش��ي از اين گزارش 
آمده اس��ت: تنها ۳۰ درصد كارب��ران گفته اند كه پيش 
از ناآرامي هاي اخير از فيلترش��كن و پروكسي استفاده 
مي كرده اند، اما در حال حاضر بيش از ۶۰ درصد كاربران 
از فيلترشكن اس��تفاده مي كنند. از اين تعداد حدود ۳۰ 
درصد از فيلترشكن هاي پولي -كه حدود ۷۰ درصد آنها 
ماهيانه بين ۵۰ تا ۲۰۰ هزارتومان هزينه مي كنند- و ۷۰ 
درصد از پروكس��ي ها و فيلترشكن هاي رايگان خارجي 
اس��تفاده مي كنند. معناي اين يافته اين اس��ت كه ۱۸ 
درصد كاربران ايراني از فيلترشكن هاي پولي استفاده 
مي كنند؛ اگر ۶۰ ميليون كاربر مفروض باشند و به صورت 
ميانگين ماهيانه ۱۲۰ هزار تومان هزينه كنند؛ به عدد 

تقريبي ۱۶ هزار ميليارد تومان در سال مي رسيم.« 

    قانون درباره فيلترشكن، شفاف نيست
بررسي قانون جرايم رايانه اي كشور نشان مي دهد طبق 
ماده ۱، هركس به طور غيرمجاز به داده ها يا سيستم هاي 
رايانه اي يا مخابراتي كه به وسيله تدابير امنيتي حفاظت 
شده، دسترسي يابد، به مجازات حبس يا جزاي نقدي 
يا هر دو محكوم خواهد شد. اما به گفته كارشناسان، در 
اين جا هدف قانونگذار حمايت از داده ها و سامانه هاي 
رايانه اي يا مخابراتي متعلق به اشخاص حقيقي و حقوقي 
در مقابل هكرهاس��ت نه بحث فيلترينگ. با اين حال، 
همچنين ماده ۲۱ قانون جرايم رايانه اي هم مربوط به 
اشخاصي است كه مطالب در خور فيلتر شدن را تهيه 
مي كنند، نه اشخاصي كه اين مطالب را به نحوي از انحاء 
مي بينند يا از آنها اس��تفاده مي كنند. به اعتقاد برخي 
حقوقدان ها اس��تنباط از اين ماده دو مس��اله را مطرح 
مي كند؛ اولا، به طور كلي اين موضوع كه تعيين مصاديق 
امر كيفري را به عهده كارگروه يا كميته اي بگذاريم قويا 
محل تامل است؛ زيرا باعث مواج شدن مفاهيم كيفري 
خواهد شد كه در حقوق جزا به هيچ وجه پذيرفته نيست.

اخبار
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استارلينك گران شد
شركت اس��پيس ايكس، هزينه اش��تراك ماهانه 
اينترنت ماهواره اي اس��تارلينك ب��راي بعضي از 
كارب��ران خانگ��ي را افزايش داد و مش��تريان اين 
سرويس نگران هستند كه قيمت آن دوباره افزايش 
پيدا كند. به گزارش ايس��نا، استارلينك، اينترنت 
ماهواره اي با سرعت ۱۰۰ تا ۲۰۰ مگابيت بر ثانيه را 
براي مشتركان در مناطق روستاني و ارتفاعات بالاتر 
فراهم مي كند. اسپيس ايكس در دسامبر اعلام كرده 
بود شمار مشتركان اين سرويس در سراسر جهان، 
از مرز يك ميليون نفر عبور كرده است. اين شركت 
هفته گذشته ايميلي به مشتريان ارسال و اعلام كرد 
اشتراك خانگي استارلينك، براي افراد در مناطق 
داراي ظرفيت محدود، از ۲۴ آوريل، ۱۰ دلار گران تر 
شده و از ۱۱۰ دلار، به ۱۲۰ دلار در ماه خواهد رسيد. 
در اين بين، قيمت براي مشتريان در مناطق داراي 
ظرفيت بالا، به ميزان ۲۰ دلار كاهش پيدا مي كند 
و آنها ماهان��ه ۹۰ دلار پرداخت خواهند كرد. براي 
دومين بار در سال است كه اسپيس ايكس، قيمت 
خدمات استارلينك را افزايش مي دهد. اين شركت 
در مارس س��ال ۲۰۲۲ اعلام كرد به دليل افزايش 
تورم، قيمت اش��تراك ماهانه اس��تارلينك را ۱۱ 
دلار بالا برده و از ۹۹ دلار، به ۱۱۰ دلار مي رس��اند. 
همزمان، هزينه كيت استارلينك براي مشتريان 
جدي��د، از ۵۰۰ دلار، به ۶۰۰ دلار افزايش يافت. بر 
اساس گزارش بيزنس اينسايدر، مشتريان متعدد 
استارلينك كه از اين افزايش قيمت مطلع شدند، 
گفتند از اينكه پول بيش��تري بابت اين س��رويس 

پرداخت مي كنند، ابراز نارضايتي كردند.

بالا و پايين  عرضه خودرو
افزايش قيمت كالا وجود نخواهد داش��ت. ورود 
هدفمند خودرو هاي مش��ابه براي ايجاد انگيزه 
و ب��الا بردن كيفي��ت آن و درنهاي��ت امكانات و 
امتيازاتي براي ص��ادرات )نه صادرات به عراق با 
يك چه��ارم قيمت( صادرات به كش��ور هايی كه 
نيازمند و رغب��ت به خريد اين محصول نش��ان 
دهند به نظ��ر اين از سياس��ت هايی اس��ت كه 
مي تواند زنجيره تكميلي در اين صنعت باش��د، 
درنهايت منجر به خروج از زيان انباشته شركت 

و انتفاع سهامداران شود.
 وظيف��ه قانوني س��ازمان بورس به عن��وان نهاد 
ناظر اين است كه به تشكل ها، صنوف و اتحاديه 
ذي نفعان بازار به صورت جزي��ره و متعدد اجازه 
حضور و تأس��يس بدهد. اگر كانون سهامداران 
حقيقي اجازه تأس��يس بعد از دوران دهنوي را 
داشت، بس��ياري از سهامداران حقيقي بلندگو و 
تريبون براي صحبت در اختيار داش��تند يا ساير 
كانون ها البته كه در قانون هم اين موضوع آمده 
است كه هر نهادي بايد در كانون نهاد خود مسائل 
صنف��ي را بيان كند. چط��ور اتاق هاي بازرگاني، 
تش��كل ها و صنوف مختلف در ايران وجود دارد، 
اما سهامداران تنها محدود به كانون كارگزاران و 

كانون نهاد هاي سرمايه گذاري شده اند.
در يك س��ال گذش��ته يك واكنش در خصوص 
نواقص و خواس��ته هاي كه فعالين بازار دارند از 
اين دو نهاد شنيده نشده است، چراكه خودبه خود 
بومي و داخلي ش��ده اند و هيچ واكنش��ي نشان 
نمي دهن��د؛ بنابراي��ن اقدامي كه س��هامداران 
خودروسازي مي توانند براي صيانت از سهام خود 
انجام دهند؛ مشروط بر اينكه مقام بالاست ناظر 
سازمان بورس اگر مطابق قانون اقدام كند حتماً 
تريبون مطالبه گري را در اختيار خواهند داشت. 
متأسفانه نهاد ناظر با همان رويه ۱۵ سال پيش 
فقط با نهاد هاي تحت نظ��ارت خود را به صورت 
س��طحي رفتار مي كند درصورتي كه موضوع در 
يد دولت است و متخلفين خارج از بازار سرمايه 
هس��تند. برخلاف اينك��ه دس��ت دلال ها قطع 
نشده اس��ت، خيلي پركار هس��تند و لابي هاي 
بس��يار قوي تا آستانه شوراي رقابت كه خود اين 
نهاد وارد عمل ش��د و اعلام ك��رد عرضه خودرو 
در بورس غيرقانوني اس��ت و بايد متوقف ش��ود. 
دلالان فعالانه در حال مبارزه هستند تا حقانيت 
خود را اثبات كنند و متأسفانه موفق هم بوده اند 
چراكه مستقيماً از شرايط فعلي منتفع هستند. 
شركت هاي خودروساز كشور مانند پيمانكاراني 
هستند كه محصولات توليدي را با زيان و پايين تر 
از قيمت واقعي به دلالان مي فروشند و اين افراد 
با ۱۰۰ درصد اختلاف عرضه مي كنند كه نتيجه 
آن مابه التفاوتي ۱۱۰ همت خواهد ش��د درواقع 

دلالان همپاي دولت قدم مي گذارند.

تاثير سدهاي متعدد بر محيط 
زيست با نگاهي اشتغال محور

 فقط به تغيي��رات اقليمي ربط دهيم بعبارت ديگر 
برخي از شاخص هاي آبي در هر سرزميني مستقل 
از افراد و انسان ميباشد )تقريبا مي توان گفت بارش 
باران مستقل از افراد مي باشد اگر گرمايش جهاني 
را نادي��ده بگيريم( ولي برخي ديگر نيز وابس��ته به 
انسان و زندگي بشري است )همچون ميزان مصرف 
و تقاض��اي آب( اما در عمل تاثيرات ش��اخص هاي 
وابسته به انس��ان بمراتب موثر تر و مخرب تر براي 

محيط زيست مي باشد.
استفاده از سدهاي زياد در سرزمين هاي كم بارش 
و كم آب همچون بس��تن گاري جلوي اسب است 
كه نتيجه اي فاجعه بار به همراه دارد. )تبخير بالا از 
سدهايي با عمق كم و مساحت زياد همواره يكي از 
مشكلات و پيامدهاي سدسازي هاي بدون محاسبه 

همه جانبه است( 
در گذشته بشر به دليل عدم امكان تامين آب براي 
مقاصد آشاميدني و نيز كشاورزي در فصول خشك 
و كم بارش س��ال، از سد س��ازي ب��راي ذخيره آب 
براي آن فصول استفاده مي كرد ولي در كشورهاي 
توسعه يافته هيچگاه به س��ازه ها و سدسازي ها به 
عنوان يك صنعت پولساز چشم طمع دوخته نشد. 
)برعكس برخي كشورهاي در حال توسعه و كمتر 

توسعه يافته( 
مص��رف آب بيش��تر از چه��ل درص��د از آب هاي 
تجديدپذير )مطابق ش��اخص سازمان ملل( عملا 
يكي از پيامدهاي س��اخت سدهاي متعدد بر روي 

يك رودخانه مي باشد. 
هدايت كردن آبهاي حاصل از بارش باران در مناطق 
مختلف بسمت س��دهاي احداث شده عملا باعث 
خش��كي و كم آبي بخش هاي پايين دستي و حتي 
بالا دستي ش��ده و بر كيفيت خاك در پايين دست 
تاثيرات منفي زيادي خواهد گذاش��ت و در نهايت 
باع��ث كاهش پوش��ش گياهي خاك و ش��وري و 
فرسايش شديد خاك شده و عملا كيفيت شيميايي 
خاك را نيز تحت تاثير قرار مي دهد. اين مشكلات 
در نهايت مي تواند منج��ر به تغييرات ميكرو اقليم 
گردد. )به طور حتم بيابان زايي يكي از چالش هاي 
اصلي آينده كشور خواهد بود( در كشورهايي كه به 
سدسازي از نقطه نظر سازه اي به ديده اشتغال زايي 
مي نگرند )اشتغال س��ازه محور(، نشان از ناآگاهي 
عميق نسبت به فاجعه زيست محيطي در آن كشورها 
مي باشد. و مشخص مي كند كه اين كشورها مديريت 
منابع آبي و اش��تغال زايي در بخ��ش آب را فقط در 
ساخت و گسترش سازه اي سدها تعريف مي كنند 
و هيچ دركي از مديريت واقع��ي منابع آبي ندارند. 
نفي مكرر كمبودها و چالش هاي حكمراني آبي در 
دهه هاي گذش��ته باعث ش��د تا ما را از فهم حقايق 
حكمراني آبي محروم كند و امروزه شاهد پيامدهاي 
مخرب آن هس��تيم. ما با ساخت سدهاي بيشتر از 
ظرفيت در كشور، عملا حجم آبهاي زير زميني كه 
همان حس��اب پس اندازه آبي بلندمدت در كشور 
اس��ت را نيز از بازيابي و احيا محروم كرده، در حالي 
كه با سرعت زيادي آن را مصرف كرده ايم.كه يكي از 
دلايل عدم بازيابي آن وجود همين سدهاي متعدد 

در كشور است.
ما ني��از به ايجاد زبان مش��ترك بين دوس��تداران 
طبيعت و طرفداران توسعه اقتصادي كشور داريم 
و نبايد مناف��ع برخي افراد و گروه ها باعث اين تضاد 
و درنتيجه به مخاطره افتادن محيط زيست و منابع 
آبي و دارايي هاي طبيعي كش��ور ش��ود. )اّب يك 
كالاي تجاري نيس��ت بلكه يك س��رمايه و دارايي 
طبيعي است( متاسفانه مديران ما در كشور بيشتر 
توصيف گراي وضع موجود با بيان مثبت هس��تند 
درحالي كه بايد تحليل گ��راي وضع واقعي موجود 
در برهه هاي زماني متفاوت باشند تا امكان اصلاح 
در زمان هاي مختلف ميسر باشد و راه انتقاد و بهبود 

بسته نشود.
سركوب حكمراني يا نبود حكمراني صحيح آبي عملا 

مساوي با نابودي محيط زيست است.
يك��ي از نكات قابل تامل و عجيب اينك��ه در ايران، 
ميزان عملكرد و س��رمايه گزاري خالص آبي براي 
منابع آب زيرزميني ش��ديدا منفي ب��وده در حالي 
كه براي آب هاي س��طحي بدليل ساخت سدهاي 
متعدد، ميزان س��رمايه گذاري ها به رغم عملكرد و 
راندمان منفي آن، مثبت مي باشد زيرا با سد سازي 
زياد عملا باعث عدم احيا آبهاي زيرميني شده ايم 
درحالي كه بيشترين فشار مصرف روي منابع آب 
زيرزميني مي باشد. استراتژي ما در قبال اين موضوع 
پيامدمثبتي براي آب هاي سطحي نخواهد داشت 
و فقط براي مدتي مي تواند اشتغال زايي موقتي در 
زمان ساخت سازه سدها ايجاد نمايد. آب پشت برخي 
سدها با غلظت املاح بالا، وقتي براي كشاورزي استفاده 
مي شود در چند ده سال آينده به دليل گرفتگي خلل و 
فرج خاك ناشي از رسوبات مختلف سولفاتي و گچي، 
مي تواند باعث مسدودي كامل آن خلل و فرج كه لازمه 
هر خاك حاصلخيز و مناسب مي باشد، گردد و عملا 
زايايي خاك را براي هميشه ازبين مي برد. به عبارت 
ديگر اگر هدف از س��اخت س��د در مناطق خشك و 
نيمه خشك و كم بارش و با شدت تبخير بالا، استفاده 
براي مقاصد كشاورزي باش��د كاملا اشتباه بوده زيرا 
در درازمدت مي تواند منجر به ش��وري آب، ش��وري 
خاك در پايين دس��ت، نازايي خاك و به طور خلاصه 
نابودي خاك گردد. )برخي املاح آب در پشت سدها 
مي تواند در خلل و فرج خاك پايين دست نفوذ كرده و 
پس از تبخير مي تواند براي هميشه خلل و فرج خاك 
را مسدود كنند.  يادمان باش��د كه امروزه در دنياي 
ديجيتالي و با وجود فناوري هاي مختلف رسانه اي 
هرگز نمي توان ناكارآمدي ها و ضعف هاي مديريتي 

موجود در يك كشور را مخفي نگه داشت . 
پيامدهاي اشتغال س��ازه محور بر روي دارايي هاي 
طبيعي و تمام ش��دني مي تواند در دهه هاي بعد با 

سيلي محكمي از طرف طبيعت پاسخ داده شود.

وزیر سابق ارتباطات، برآورد اندازه بازار فيلترشكن هاي پولي را در ایران، ۱۶ هزار ميليارد تومان در سال تخمين زد

بي نيازي به فيلترشكن، وعده بي سرانجام آقاي وزير!

ماموريت جديد ؛ بازنگري در سياست هاي مسدودسازي اينترنت
از سوي ریيس جمهوري، دبير شوراي عالي فضاي مجازي و ریيس مركز ملي فضاي مجازي منصوب شد

رييس جمهور طي حكمي محمد امين آقاميري را به 
عنوان دبير ش��وراي عالي و ريي��س مركز ملي فضاي 
مج��ازي منصوب ك��رد. در اين حك��م »بازنگري در 
سياست هاي مسدودسازي فضاي مجازي با تاكيد بر 
ارزش هاي ديني و انقلاب��ي و توجه به اقتضائات نوين 
فضاي مجازي« يك��ي از ماموريت ه��اي آقاميري به 
عنوان چهارمين دبير اين ش��ورا عنوان شده است. به 
گزارش پيوست، پس از انتخاب محمدامين آقاميري، 
معاون پيش��ين س��ازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي به عنوان دبير ش��وراي عالي فضاي مجازي و 
رييس مركز ملي فضاي مجازي، اكنون رييس جمهور 
حكم وي را امضا كرده است. ابراهيم رييسي در حكم 
آقاميري بر تحقق اهداف متعددي تاكيد كرده اس��ت 
كه موارد زير را شامل مي شود: تحقق دولت هوشمند 
و حكمراني فناورانه و مبتني بر داده به منظور بس��ط 
عدالت و شفافيت، ارتقاي مشاركت اجتماعي و تسهيل 
زندگي م��ردم از طريق توس��عه خدمات هوش��مند 
ديجيتال، تكميل و توسعه شبكه ملي اطلاعات تقويت 
سياست هاي صيانت از حريم خصوصي كاربران و امنيت 
س��ايبري، تلاش براي حضور خدمات و محصولات و 

سكوهاي ايراني در سطح جهاني با تاكيد بر كشورهاي 
منطقه و جوامع داراي ارزش هاي مشترك فرهنگي – 
اجتماعي، حمايت حداكثري از مراكز علمي، تحقيقاتي، 
دانشگاهي و نيز شركت هاي دانش بنيان فعال در عرصه 

مجازي با سياست گذاري هوشمندانه و روزآمد با تاكيد 
بر توسعه هوش مصنوعي و گسترش صنايع هوشمند 
و رشد كارآفريني و نوآوري بخش خصوصي و مردمي، 
توجه ويژه به اقتصاد ديجيتال و رشد سهم آن در اقتصاد 

و توليد ملي، ديپلماسي و تعامل فعال بين المللي براي 
پيشبرد اهداف مصوب، مواجهه هوشمندانه با فرصت ها 
و تهديدهاي فضاي مجازي با رويكرد بس��ط فرهنگ 
ايراني- اس��لامي بالاخص در زمينه س��بك زندگي و 
مقابله موثر با تهاجم فكري -فرهنگي دشمن، تحول 
در دبيرخانه و مركز ملي با استفاده از ظرفيت نيروهاي 
جوان، نخبه، مومن و انقلابي و تلاش براي تحقق كامل 
س��ند راهبردي جمهوري اس��لامي ايران در فضاي 
مجازي. همچنين يكي از اهداف جالب توجهي كه در 
اين حكم به آن اشاره شده »بازنگري در سياست هاي 
مسدودس��ازي فضاي مجازي با تاكيد بر ارزش هاي 
ديني و انقلاب��ي و توجه به اقتضائ��ات نوين فضاي 
مجازي« است. آقاميري كه با تصدي معاونت نوآوري 
و فن��اوري وزارت ارتباطات به اي��ن وزارتخانه آمد و 
پس از آن به رگولاتوري رفت، جايگزين ابوالحسين 
فيروزآبادي مي شود كه از سال ۹۴ در اين سمت بود 
و نهايتا استعفا كرد. فيروزآبادي پس از محمدحسن 
انتظاري به شوراي عالي فضاي مجازي رفت. پيش از 
انتظاري نيز، مهدي اخوان بهابادي اولين دبير شورا 

بود كه اكنون مديرعامل همراه اول است.

گوگل سال گذشته ۱2 ميليون دلار پاداش
به محققان امنيتي پرداخت كرده است

بيشترين مبلغ پرداخت شده به يك زنجيره آسيب پذيري از 
پنج باگ در اندرويد مربوط مي شود كه گوگل ۶۰۵ هزار دلار 
براي آن پرداخت كرده است. به گزارش ديجياتو، گوگل براي 
افزايش امنيت محصولات و پلتفرم هاي خود، برنامه پاداش 
 )Vulnerability Reward Program( آسيب پذيري
را براي اندرويد، گوگل پلي، كروم و س��رويس هاي وب اجرا 
مي كند. اكنون گفته شده است كه غول موتور جست وجو 
طي سال ۲۰۲۲، به عنوان بخشي از برنامه خود، درمجموع 
۱۲ ميليون دلار پاداش براي بيش از ۲۹۰۰ آسيب پذيري به 
محققين امنيتي پرداخت كرده كه اين ميزان نسبت به سال 
۲۰۲۱، كمي بيشتر از ۳ ميليون دلار افزايش پيدا كرده است. 
گوگل آمار برنامه هاي پاداش آسيب پذيري )VRPs( خود در 
سال ۲۰۲۲ را از طريق وبلاگش منتشر كرده و يك نماي كلي 
از نحوه مشاركت جامعه محققان امنيتي در زمينه ايمن سازي 

بيشتر محصولات شركت ارايه كرده است. طبق اين گزارش، 
بيشترين مبلغ پرداخت شده به يك زنجيره آسيب پذيري 
از پنج باگ در اندرويد مربوط مي ش��ود كه باعث شد گوگل 
۶۰۵ هزار دلار به يك محقق با نام gzobqq  پرداخت كند.

    افزايش هزينه هاي گوگل
 براي برنامه هاي پاداش آسيب پذيري

در س��ال ۲۰۲۱ ني��ز همي��ن محق��ق ي��ك زنجيره 
آسيب پذيري حياتي ديگر را در اندرويد كشف و گزارش 
كرد ك��ه براي آن ۱۵۷ هزار دلار پ��اداش دريافت كرد. 
به طور معمول، پاداش آسيب پذيري هاي اندرويد كه از 
طريق Google VRP گزارش مي شود تا ۱۰ هزار دلار 
افزايش پيدا مي كند، اما براي زنجيره هاي بهره برداري، 

اين شركت تا ۱ ميليون دلار نيز پرداخت مي كند. 

ش�رکت سهامی آب منطقه ای بوشهر در نظر دارد مطابق مشخصات زیر نسبت به انتخاب پیمانکار ذیصلاح اقدام نماید، لذا از کلیه پیمانکاران واجد صلاحیت که دارای سابقه کاری مرتبط هستند دعوت می شود از تاریخ 
۱۴۰۱/۱۲/۰7 تا تاریخ ۱۴۰۱/۱۲/۰۹ ساعت ۹ برای خرید اسناد ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه به سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

تجديد آگهی مناقصه عمومی همزمان با ارزيابی کيفی )فشرده( وزارت نیرو
شرکت مدیریت منابع آب ایران

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

۱- قیمت خرید اسناد ارزیابی و مناقصه مبلغ ۳/۰۰۰/۰۰۰ ریال می باشد که می بایست به حساب شماره IR 6۳۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰۳۴۰۳۰۱۸۸۱۸ به نام تمرکز وجوه درآمد شرکت آب منطقه ای بوشهر نزد بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران وشناسه حساب ۳۱۵۱۰۳۴7۳۲۹۵۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ واریز و فیش واریزی آن همراه با درخواست شرکت در مناقصه تحویل گردد.

۲- ضمانتنامه شرکت در مناقصه می بایست به صورت ضمانتنامه بانکی یا واریز وجه نقد به شماره حساب IR ۰۴۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰۳۴۰6۳7۵۹۸۳و شناسه حساب ۹۴۱۲۹۵۰۱۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ به نام تمرکز سپرده جاری 
شرکت آب منطقه ای بوشهر نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران ارائه گردد.

 ۳- آخرین مهلت بارگذاری مدارک به صورت الکترونیکی در سامانه ستاد تا ساعت ۹ صبح روز شنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۲۰ می باشد.
توجه: تنها پاکت الف )تضمین شرکت در مناقصه علاوه بر فایل الکترونیکی می بایست به صورت فیزیکی به دبیرخانه محرمانه شرکت آب منطقه ای بوشهر) دفتر حراست ( تحویل گردد.

۴- هزینه درج آگهی در دو نوبت به عهده برنده مناقصه می باشد.
۵- به پیشنهادات فاقد امضاء )دیجیتالی(، مشروط و مخدوش، مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.

6- کلیه اسناد ارزیابی و مناقصه و مدارک ارائه شده می بایست به مهر )الکترونیکی( و امضاء مجاز )دیجیتالی( تعهدآور برسد.
7- ارائه کد شناسایی ملی الزامی می باشد.

۸- ارائه گواهی صلاحیت ایمنی توسط پیمانکاران الزامی می باشد.
۹- ارایه صورت مالی حسابرسی شده شرکت پیمانکار توسط حسابرسان رسمی مربوط به سال ۱۴۰۰

۱۰- مدت اعتبار پیشنهاد قیمت: ۳ ماه

مبلغ برآورد اولیه موضوع مناقصهشماره فراخوانردیف
مدت محل اجرا)ریال(

تضمین شركت در رشته و حداقل پایهاجرا
مناقصه )ریال(

محل تامین 
اعتبار

گشایش 
پاكات

۱۲۰۰۱۰۰۱۴۳۱۰۰۰۰۳۲

بهره برداری و نگهداری از شبکه های آبیاری و زهکشی استان بوشهر 
)شبکه های آبیاری و زهکشی آبپخش، دالکی، اهرم، کلل، شبانکاره و 

سدهای انحرافی سعدآبادف سرقنات، اهرم و شبانکاره و ایستگاه های پمپاژ 
كلل، وحدتیه، نخلستان ۱و ۲ و دهقاید(

۲6۳/7۰6/۴۹۳/۸7۳
استان بوشهر، 

شهرستان دشتستان 
و تنگستان

۲۴ ماه
۲- بهره برداري و 

نگهداري از شبكه هاي 
آبیاري و زهكشي

۱۱/۲7۵/۰۰۰/۰۰۰
منابع 
داخلي 
شركت

 ۱۴۰۱/۱۲/۲۰
ساعت ۱۱

نوبت اول



تعادل|
فروش خودروهاي خارجي روز گذش��ته رسما كليد 
خورد. وزارت صمت درحالي قرعه كشي اين خودروها 
را آغاز كرده كه براي متقاضيان، شفاف س��ازي لازم 
صورت نگرفته اس��ت. اين طرح، ثبت نام متقاضيان 
را مش��روط به نداشتن پلاك فعال و عدم انتقال سند 
تا يك سال آينده كرده و در اين مرحله متقاضيان در 
حالي بايد ۵۰۰ميليون تومان در حساب وكالتي خود 
داشته باشند، كه حتي نمي دانند چه خودرويي از چه 
برندي، محصول چه كش��وري و حتي با چه قيمتي 
دريافت خواهند كرد. چراكه طبق اخبار منتشره مبالغ 
پرداخت شده نهايي نيس��ت و به قيمت روز محاسبه 
خواهد ش��د. به نظر مي رس��د، وزارت صمت نه تنها 
نتوانسته به وعده هاي خود جامه عمل بپوشاند بلكه تنها 
سعي كرده، با طراحي يك مسير پيچيده براي فروش 
خودروهاي وارداتي ونگه داش��ته متقاضيان در صف 
خريد، اين طور جلوه دهد كه دولت در مسير واردات و 
فروش خودروهاي خارجي گامي جديد برداشته، اين 
درحالي است كه متقاضيان را با اين نوع تصميمات، 
س��ردرگم كرده است. حال بايد ديد مردم از اين طرح 
واردات خودرو استقبال مي كنند يا خير؟ از اين رو، از 
وزارت صمت انتظار مي رود در اين زمينه شفاف تر عمل 

كرده و ابهامات موجود را برطرف سازد. 

    شروط اعلامي خريد خودرو
بر اساس اعلام اميد قاليباف، سخنگوي وزارت صمت، 
قرار بود سامانه يكپارچه فروش خودروهاي وارداتي به 
نشاني اينترنتي http: //saleouto.ir از ساعت امروز 
در دسترس متقاضيان قرار بگيرد. با اين حال با گذشت 
بيش از دو ساعت از موعد مقرر خبري از بازگشايي اين 

سامانه نيست.
طبق گفت��ه قاليب��اف قرار اس��ت در هفت��ه جاري 
بزرگ ترين طرح فروش با عرضه خودروهاي وارداتي 
برگزار شود. طبق ادعاي وزارت صمت قرار است تا پايان 
سال 1۰۰ هزار محصول خارجي پيش فروش شوند. اما 
آن طور كه آمار خود دولت نشان مي دهد تاكنون تنها 

8۵ هزار خودرو ثبت سفارش شده اند.
وزارت صمت براي ثبت نام در اين طرح چهار ش��رط 
گذاشته اس��ت. داش��تن گواهينامه، نداشتن پلاك 
انتظامي فعال، عدم خري��د خودرو از توليدكنندگان 
داخلي و بورس كالا و بلوكه شدن ۵۰۰ ميليون تومان 
در حساب افراد ازجمله شروط دستيابي به خودروهاي 
وارداتي اس��ت. گذش��ته از اين، هنوز فهرست كامل 
خودروهاي وارداتي مش��خص نيس��ت و مش��تريان 
نمي دانند كه صاحب چ��ه خودرويي و با چه قيمتي 
خواهند شد. ترتيب فروش اين خودروها نيز بر اساس 
قرعه كشي انجام مي شود و مشتريان بين رتبه يك تا 
1۰۰ هزار اولويت بندي مي شوند و در بر اساس رتبه اي 
كه به دس��ت آورده اند در ه��ر دور واردات، مي توانند 
صاحب خودرو شوند. حال ممكن است ۵۰۰ ميليون 
تومان مورد اشاره حداقل به مدت شش ماه در حساب 
مشتريان بلوكه شده بماند. به طوري كه مهدي ضيغمي 
مدير طرح واردات خ��ودروي وزارت صنعت، معدن و 
تجارت هم در يك بخش خبري گفته است: دست كم 
يك صد هزار دستگاه خودرو در بازه زماني ۶ ماهه عرضه 
مي شود. بدين ترتيب متقاضيان حتي نمي دانند براي 
خريد چه محصولي اقدام به ثبت نام مي كنند. حتي به 
نظر مي رسد خود دولت و وزارت صمت هم نمي دانند 

قصد فروش چه كالايي را دارند. حال با فرض اينكه 1۰۰ 
هزار نفر براي ثبت نام چنين طرح پرابهامي پيدا شوند، 
۵۰ هزار مليارد تومان پول در بانك ها بلوكه مي شود. 

مرحله دوم مربوط به زماني است كه خودروها در سامانه 
يكپارچه ثبت شده و متقاضيان بايد خودرويي را كه 
مي خواهند انتخاب كنند، بدين ترتيب بعد از انتخاب 
 CFR خودرو، متقاضيان سه روز مهلت دارند تا هزينه
)هزين��ه ارزش كالا و كرايه حمل تا بندر مقصد( را به 
صورت پيش پرداخت واري��ز كنند. مرحله نهايي نيز 
سه تا شش ماه بعد است كه قرار است خودرو به دست 
مشتري برس��د. در اين مرحله متقاضي بايد تكميل 

وجه انجام دهد و هزينه پلاك و... را نيز پرداخت كند.
تخصيص خودروها ني��ز به اين ص��ورت خواهد بود 
كه براي مثال اگ��ر ۲۰هزار خودرو ابتدا وارد كش��ور 
ش��ود، كساني كه در قرعه كش��ي توانسته اند اولويت 
يك تا ۲۰هزار را كسب كنند مي توانند اين خودروها 
خريداري كنند. حال اگر فردي خودروهاي واردشده در 
اين مرحله را نخواهد و نپسندد بايد تا سري بعد واردات 
صبر كند؛ ولي اولويت او حفظ خواهد شد و سري بعد 

مي تواند با اولويت خريد خود را انجام دهد.
نكته قابل توجه ديگر اين اس��ت كه اين مبالغ نهايي 
نيست و بر اساس قيمت روز محاسبه خواهد شد. اما 
اگر واردكننده نتواند در موعد مقرر خودروي متقاضي 
را تحويل دهد چه اتفاقي رخ مي دهد؟ در اين صورت 
متقاضي مي تواند ماهانه جريمه ديركرد ۵/ ۷درصدي 
و ۵درصد هزينه ابطال را دريافت كند. عنوان مي شود 
تاكنون حدود 8۵ تا ۹۰هزار دستگاه خودرو وارداتي 
ثبت سفارش و 1۴۳ خودرو نيز وارد كشور شده است.

س��خنگوي وزارت صنعت، معدن و تج��ارت هم در 
گفت وگويي راديويي عنوان كرده كه شرايط را تقريبا 
مردم اطلاع دارند، عمدتا س��ه ماهه است يعني شايد 
۹۰ درصد آن سه ماهه باشد، ۵ درصد آن تحويل فوري 
باشد و ۵ درصد آن هم شش ماهه باشد، تركيب ممكن 

است تغيير كند، ولي در همين فضا احتمالا خودرو ها 
تحويل مش��تريان داده خواهد شد. پيش از اين اميد 
قاليباف اواخر آذرماه گفته ب��ود: »طبق برنامه ريزي 
انجام شده در س��ه ماه باقي مانده امس��ال 1۰۰هزار 
دس��تگاه و به همين تعداد هم در س��ه ماهه اول سال 
1۴۰۲ خودرو از طريق واردات تامين مي شود.« حال 
اين توضيحات مشخص شد اين زمان تحويل نيز دچار 
تغييرات اساسي شده، يعني امسال و طي هفته آينده 
با بلوكه كردن ۵۰۰ ميليون تومان از هر يك از 1۰۰هزار 
متقاضي تنها اولويت ها مشخص مي شود و هر زمان كه 
خودروها وارد سامانه شد كه زمان آن هم به هيچ عنوان 
 CFR مشخص نيست، بايد هزينه ديگري كه هزينه
است پرداخت شود و تحويل ۳ تا ۶ ماه بعد از آن انجام 
خواهد شد. جالب اينكه قاليباف انتخاب 1۰۰هزار نفر 
براي قرعه كشي اولويت بندي را در راستاي تحقق اين 

وعده مي داند و معرفي مي كند. 
 از طرفي، وزارت صمت با تعيين شرط عدم مالكيت 
پلاك فعال، مي توان گفت كه دلالي شماره ملي در 
بازار خودروي كشور فراهم شده است. يعني افرادي 
كه ت��وان خريد اين نوع خودروه��ا را دارند، ممكن 
است براي خريد خودروهاي خارجي از شماره ملي 
افراد ديگر اس��تفاده كنند و بازار دلالي شماره ملي 

براي خودروهاي وارداتي نيز گرم شود.

    يك ادعا وتكذيب وزارت صمت 
در همين ح��ال، پيام برازجاني، رييس اس��بق مركز 
روابط عمومي وزارت صمت، در توئيتي توضيح داده، 
۶ ش��ركت مجوز انحصاري واردات خودرو را دريافت 
كرده اند. ۶ شركتي كه ظاهراً سرمايه اي ندارند و دولت 
با پيش فروش خودروهايي كه هنوز ش��ايد توليد هم 
نشده اند جذب سرمايه  حداقل ۵۰ هزار ميليارد توماني 

را از جيب مردم براي آنها تضمين مي كند.
به گفته او، دولت هدف تأمين سرمايه ۷۵ هزار ميليارد 

توماني را در اين طرح دنب��ال مي كند. يعني اگر اين 
مبلغ در صندوق هاي س��رمايه گذاري بانك ها هم كه 
سود حداقل ۲۰ درصدي را مي پردازند، ذخيره شود، 
سود 1۵ هزار ميليارد توماني را در پي خواهد داشت. 

البته وزارت صمت، اي��ن ادعا را تكذيب كرده وعنوان 
ك��رده، تاكنون به بيش از ۲۰ ش��ركت مجوز واردات 
خودرو داده شده و آنها مي توانند بدون هيچ مشكلي 
اقدام به واردات خ��ودرو كنند؛ بنابراين اعطاي مجوز 

انحصاري واردات خودرو به ۶ شركت، دروغ است.
ادعاي بعدي در اين شايعه مبني بر محاسبه تخيلي 
س��ود آن ۶ ش��ركت نيز نادرست اس��ت، چراكه پول 
متقاضيان در حساب بانكي خود آنها مسدود مي شود 
و هرگاه اراده كنند مي توانند از آن برداشت كنند و از 
نوبت خريد خودرو خارج شوند. اين پول تا زمان قطعي 
ش��دن قرارداد خريد خودروي وارداتي در حس��اب 
بانكي متقاضي نزد بانك مي ماند و به واردكننده داده 
نمي شود. اين در حالي است كه واردكنندگان از يكي 
دو ماه قبل فرآيند ثبت سفارش واردات خودرو، انعقاد 
قرارداد و با پرداخت وجه ريالي، تأمين ارز خود را انجام 
داده اند و ارتباط دادن اين دو موضوع به يكديگر ناشي 
از كم اطلاع��ي از فرآيند واردات بوده اس��ت. موضوع 
ديگري كه منتقدان اين طرح عن��وان مي كنند اين 
است كه بيش��تر خودروهاي وارداتي در كشور مبدأ 
نصف قيمت ها در بازار ايران ارزش گذاري مي ش��وند. 
حال اگر بخش خصوصي به اين روش و از جيب مردم 
سود واردات خود را تضمين مي كرد، باز هم نهادهاي 

نظارتي به سكوت خود ادامه مي دادند. 
حال بايد ديد مردم از اين طرح واردات خودرو استقبال 
مي كنند يا خير. بنابراين از وزارت صمت انتظار مي رود 
در اين زمينه شفاف تر عمل كرده و ابهامات موجود را 
برطرف سازد. اين بديهي ترين حق مشتريان است كه 
بدانند چه محصولي را قرار اس��ت در چه مدت زماني 

بخرند. حقي كه فعلًا دولت آن را زير پا گذاشته است.

خبر
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۳۴۵  اعتراض در انتخابات 
اتاق ها بررسي مي شود

دبير انجمن نظارت بر انتخابات از قابل بررسي بودن 
۳۴۵ ركورد اعتراضي نس��بت به احراز اهليت هاي 
صورت گرفته توسط انجمن از بين ۴۳1 مورد ثبت 
شده در س��امانه انتخابات خبر داد. فرآيند برگزاري 
دهمي��ن دوره انتخابات هيات نمايندگان اتاق هاي 
سراسر كشور در حال پيگيري است و بر اساس تقويم 
اعلام شده از سوي انجمن نظارت بر انتخابات تا 11 
اسفند ماه، فهرست نهايي نامزدهاي انتخاباتي دوره 
دهم اتاق هاي سراسر كشور با اعلام نظر قطعي شوراي 
عالي نظارت، منتش��ر مي ش��ود. بر همين اساس، 
جهانبخش سنجابي، دبير انجمن نظارت بر انتخابات 
طي گفت وگويي با »اتاق ايران آنلاين« از ثبت ۴۳1 
ركورد اعتراضي نسبت به نتيجه احراز صلاحيت هايي 
كه توسط انجمن صورت گرفته است، خبر داد و گفت: 
بع��د از انقضاي مهلت ثبت ن��ام و اعلام نظر انجمن 
نظارت بر انتخابات پيرامون احراز اهليت ها از طريق 
ارسال پيامك به متقاضيان، افراد براي سه روز كاري 
فرصت داش��تند تا اعتراض خود را به ثبت برسانند 
كه اين فرصت تا س��اعت ۲۴ روزسه شنبه ۲ اسفند 
ماه بود. در اين مدت ۴۳1 ركورد به ثبت رسيد كه از 
اين بين ۷۶ مورد تكراري و ۵ ركورد هم فاقد اعتبار و 
بي ارتباط بود. بر اساس اظهارات او در مجموع ۳۴۵ 
ركورد از نظر شكلي قابليت بررسي داشت. به دنبال 
آن شوراي عالي نظارت به همراه انجمن به بررسي 
محتوايي اعتراض هاي ثبت شده پرداختند و انجمن 
نس��بت به ۳۳۰ مورد به نظر كارشناسي رسيد و آن 
را در اختيار شوراي عالي نظارت قرار داد. 1۵ پرونده 
با توجه به ابعادي كه داشتند، بايد مستقيم توسط 
شوراي عالي نظارت بررسي مي شدند. البته درباره 
همه پرونده ها، شوراي عالي نظارت بايد نظر قطعي 
را اعلام كند. او فرصت تعيين شده براي شوراي عالي 
نظارت به منظور بررس��ي پرونده ها و اعلام نظر را تا 
پنجشنبه 11 اسفند عنوان كرد و افزود: به طور قطع از 
بين اين اعتراض ها، تعدادي از پرونده ها مورد پذيرش 
قرار خواهد گرفت و اعت��راض تعدادي هم به دليل 
عدم كفايت اسناد ارايه شده، پذيرفته نمي شود. دبير 
انجمن نظارت بر انتخابات ادامه داد: به محض اينكه 
ش��وراي عالي نظارت، نظر خود را درباره اعتراض ها 
اعلام كند، فهرس��ت نهايي نامزدهاي انتخاباتي در 
۳۴ ليس��ت مجزا به صورت تفكيك استاني، توسط 
انجمن نظارت، تهيه و منتشر مي شود. البته ليست 
افرادي كه احراز صلاحيت نشدند به صورت عمومي 
منتشر نش��ده و تنها به خود افراد اعلام مي شود. بر 
اساس توضيحات سنجابي، از جمعه 1۲ اسفند ماه 
افراد احراز اهليت ش��ده تا 18 اسفند فرصت تبليغ 
دارند. از 8 صبح 1۹ اسفند تبليغات ممنوع و 8 صبح 
۲۰ اسفند هم انتخابات به صورت سراسري برگزار 
خواهد شد. او اين نكته را هم مورد توجه قرار داد كه با 
توجه به اينكه صلاحيت تعدادي از ثبت نام كنندگان 
تنها به دليل نقص پرونده احراز نشده است، پيش بيني 
مي شود كه بعد از تكميل اسناد توسط آنها، افراد هم 
تاييد صلاحيت مي شوند و اعضاي انجمن خوش بين 
هس��تند كه يك س��وم از اين اعتراض ها به نتيجه 
خواهد رسيد. بنابراين پيش بيني مي شود كه حدود 
1۳۵۰ نفر نامزد انتخاباتي خواهيم داست كه با هم 
رقابت مي كنند. البته اين عدد تقريبي است و ممكن 
است كم و زياد شوند. دبير انجمن نظارت بر انتخابات 
درباره راي دهندگان هم گفت: كمتر از ۳۳ هزار نفر 
واجد شرايط راي دادن بوده كه كمتراز ۲۹ هزار نفر 
آنها اشخاص حقوقي يا حقيقي دارنده كارت بازرگاني 
هس��تند و نيازي به احراز اهليت آنها نيست. حدود 
۳ هزار ۷۵ نفر ب��راي راي دادن بايد ثبت نام كنند و 
احراز اهليت ش��وند كه تا به امروز بيش از يك هزار 
نفر بالغ بر ۳۵ درصد از اين تعداد ثبت نام كردند. اين 
افراد تا 1۴ اسفند مهلت ثبت نام دارند. او پيش بيني 
كرد كه تا پايان مهلت تعيين شده بيش از ۵۰ درصد 
اين افراد براي تاييد صلاحيت خود به منظور امكان 
راي دادن در اين دوره انتخابات، ثبت نام مي كنند. به 
اعتقاد سنجابي در مجموع حدود ۳۰ هزار نفر واجد 
راي دادن هستند و تمهيداتي در انجمن انديشيده 
تا دسترس��ي به صندوق هاي راي در اس��تان ها به 
ويژه اس��تان هاي پهناور يا اس��تان هايي كه محل 
تجمع كانديداي انتخاباتي در مركز استان نيست، 
تس��هيل ش��ود و به دنبال آن مانند ثبت ركورد در 
تعداد ثبت نام كنندگان اين دوره انتخابات، در تعداد 
راي دهندگان هم شاهد ثبت ركورد جديدي باشيم.

مشكلات معلولان دوچندان 
شده است

 به كار گي��رد و از آنجايي كه به دليل نقص هاي موجود 
در بدن خود تلاش بيشتري مي كنند تا اين نقص ها به 
چشم نيايند، زمينه موفقيت برايشان بيشتر از بقيه فراهم 
مي شود، اما وقتي به توانايي ها، هوش، استعداد و از همه 
مهم تر وضعيت آنها توجهي نشود و ناديده گرفته شوند 
يا به عنوان فردي ناتوان شناخته شوند، تمامي اعتماد به 
نفس خود را از دست داده در زندان معلوليت خود اسير 
مي ش��وند. اين افراد بار سنگيني بر دوش خانواده خود 
مي شوند، چون ديگر انگيزه اي براي تلاش ندارند، نياز به 
نگهداري و مراقبت بيشتر دارند، تمايلي به انجام كارهاي 
شخصي خود نشان نمي دهند و سعي مي كنند خود را 
ناتوان تر از چيزي كه هستند نشان دهند. اينها نشانه هاي 
افسردگي عميق در افراد معلول است. به همين خاطر 
هم خانواده، همه جامعه و صد البته هم مس��وولان در 
بالا بردن روحيه اين افراد مي توانند نقش بسيار مهم ايفا 
كنند و از افتادن آنها در دام افسردگي هاي طولاني مدت 
كه ممكن است حتي به خودكشي و رفتارهاي اشتباه 

ديگري منتهي شود جلوگيري كنند.

جديدترين وضعيت 
تامين ارز توليدكنندگان

عضو هيات مدي��ره خانه صنعت، مع��دن و تجارت از 
افزايش زمان انتظ��ار براي تخصي��ص ارز نيمايي به 
توليدكنندگان خبر داد. آرم��ان خالقي در گفت وگو 
ايسنا، با بيان اينكه اخيرا زمان انتظار براي تخصيص ارز 
نيمايي به توليدكنندگان تقريبا دو برابر شده، اظهار كرد: 
به عبارت دقيق تر زمان انتظار از درخواست تا دريافت ارز 
تقريبا دو برابر شده است. همچنين به گفته وي در حال 
حاضر براي محصولات تمام شده تقريبا ارز تخصيص 
پيدا نمي كند و فقط براي برخي م��واد اوليه ضروري 
پرداخت مي شود. البته در اين موارد هم بخشي از تقاضا 
پرداخت مي شود، نه همه نياز توليدكنندگان. خالقي با 
بيان اينكه در حوزه كساني كه محصولات آنها مرتبط 
با وظايف وزارت جهاد كش��اورزي است نيز ارز فقط به 
مواد اوليه سبد اصلي خانوار داده مي شود، البته نه همه 
مواد اوليه. براي مثال براي يك محصولي مثل روغن، به 
دانه هاي روغني ارز تخصيص داده مي شود، اما ممكن 
اس��ت براي افزودني هاي اين محصول يا محصولات 
بسته بندي آن تخصيص پيدا نكند. به گزارش ايسنا، از 
دوم اسفند ماه مركز مبادله ارز و طلاي ايران بر اساس 
مصوبه شوراي پول و اعتبار فعاليت رسمي خود را در 
حوزه معاملات ارزي )اسكناس و حواله( آغاز كرد. ايجاد 
مرجعي��ت قيمت، افزايش حجم معاملات رس��مي و 
سهولت دسترسي متقاضيان بازار ارز و طلا از مهم ترين 
اهداف كلان مركز مبادله ارز و طلاي ايران شده است.  
با راه اندازي اين مركز اعلام ش��د كه منابع لازم ارزي از 
محل صادرات شركت هاي صنايع پتروشيمي، مس، 
معادن، فولاد، پالايش نفت، قير و ساير صادركنندگان 
در تالار حواله ارزي مركز مبادله ارز و طلاي ايران تامين 
و جه��ت فروش به واردكنندگان عرضه مي ش��ود. اما 
تامين ارز بابت واردات دارو، لوازم و تجهيزات پزشكي و 
كالاهاي اساسي همچنان با نرخ ۲8 هزار و ۵۰۰ تومان 
بر بستر سامانه نيما كماكان ادامه خواهد يافت. بنابراين 
در اطلاعاتي كه تاكنون منتشر شده هنوز صحبتي از 
مواد اوليه توليد نشده و به وضوح مشخص نيست كه آيا 
قرار است ارز نيمايي به مواد اوليه هم تخصيص پيدا كند 
يا توليدكنندگان هم بايد به مركز مبادله ارز و طلا كوچ 
كنند. گفتني است نرخ معاملات ارزي در مركز مبادله 
ارز و طلاي ايران در دو تالار نقد و حواله ارز بر مبناي 
منابع و مصارف ارزي كشور و بر اساس متغيرهاي 
بنيادي اقتصادي كشف و مبناي معاملات فيمابين 
قرار مي گيرد. اولين نرخ مركز مبادله ارز كه براي دلار 

كشف شد نيز ۴1 هزار و ۵۴۹ تومان قيمت خورد.

براي بازار خودرو
چه تصميماتي بايد گرفت؟

عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران مي گويد 
براي آنك��ه برنامه ريزي هاي كلان دول��ت براي بازار 
خودرو به نتيجه نهايي برس��د، بايد دو تصميم مهم 
در اين حوزه گرفته شود. محمدرضا نجفي منش در 
گفت وگو با ايس��نا، اظهار كرد: فعالان صنعت خودرو 
در سال هاي گذشته بارها خواسته هاي خود را مطرح 
و اعلام كرده اند كه تا زماني كه نگاه مديريتي در بازار 
جريان داشته باشد، نمي توان انتظار آرام شدن بازار و 
استفاده از حداكثر توان توليدكنندگان داخلي را داشت، 
امروز نيز ما خواسته مشخص مان از دولت تغيير در اين 
نگاه دولتي است. وي با بيان اينكه بهبود وضعيت بازار 
به دو پيش شرط مهم نياز دارد، تصريح كرد: نخستين 
موضوع بحث خ��روج دولت از بن��گاه داري در حوزه 
خودرو اس��ت. در واقع بهترين سياست در اين حوزه، 
غير دولتي كردن خودروسازي هاي بزرگ است تا آنها 
بتوانند بر اساس شرايط خود و واقعيت هاي بازار براي 
محصولاتش��ان برنامه ريزي كنند. در چنين فضايي 
بنگاه خودروسازي به حداكثر بازدهي مي رسد و دولت 
با مالياتي كه اين بخش مي گيرد مي تواند درآمد خوبي 
را نيز كس��ب كند. عضو اتاق بازرگاني تهران ش��رط 
دوم را توقف قيمت گذاري دس��توري در بازار خودرو 
دانس��ت و افزود: ارزيابي هاي ما اين است كه در حال 
حاضر ظرفيت توليد دو ميليون خودرو در سال وجود 
دارد اما ما در اين سال ها نتوانسته ايم تمام اين توان را 
فعال كنيم زيرا ش��ركت هاي خودروساز با زيان دهي 
مواجه ش��ده اند. در صورتي كه با اتكا به بازار قيمت ها 
تعيين شود و خودروسازان بتوانند بر اساس واقعيت ها 
محصولات خود را عرضه كنند، هم توليد به حداكثر 
خواهد رسيد و هم دست دلالاني كه خودرو را با قيمت 
پايين تر مي خرند و در بازار سود گزاف مي كنند بسته 
خواهد شد. نجفي منش با بيان اينكه ديگر امروز بحث 
انحصار در ب��ازار خودرو معنا ندارد، گفت: بر اس��اس 
آمارها، ش��ركت هاي خصوصي فعال در بازار، حدود 
۳8 درصد از ارزش كل را در اختيار گرفته اند و به اين 
ترتيب رويكرد سال هاي قبل كه دو خودروساز تمام 
بازار ايران را دارند درست نيست. وقتي مديريت بازار 
بهبود پيدا كند، امكان جذب س��رمايه گذاران جديد 
نيز وجود خواهد داش��ت و به اين ترتيب با اتكا به بازار 
مي توان شرايط را تغيير داد. وي با تاكيد بر اين موضوع 
كه خودروس��ازان داخلي مخالف واردات نيس��تند، 
توضيح داد: ما حتي معتقديم با واردات خودرو، فشار بر 
روي خودروسازان داخلي نيز كاهش خواهد يافت اما 
بايد در نظر داشت كه در اين حوزه نيز دولت نبايد نقش 
مركزي را داشته باشد. شركت هايي بايد در اين حوزه 
فعال شوند و سپس متعهد شوند كه از تحويل خودرو تا 
خدمات پس از فروش را به مشتريان خود ارايه دهند. 
عضو اتاق بازرگاني تهران در پاسخ به اين سوال كه در 
صورت آزادسازي قيمت خودرو، تكليف اقشار كم درآمد 
كه توان خريد نخواهند داش��ت چه مي شود نيز بيان 
كرد: امروز حتي در كشورهايي كه تورم كمتري دارند 
نيز وام و تسهيلات ليزينگي خودرو بسيار پرمشتري و 
فراوان است. در كشورهاي حاشيه خليج فارس، ليزينگ 
خودرو با س��ود س��ه درصدي انجام مي شود. ما نيز در 
دوره هاي مختلف تجربه فروش اقس��اطي و ليزينگي 
خودرو را داشته ايم و در همين چارچوب مي توان انتظار 
داشت كه تسهيلات به اقشار كم درآمد پرداخت شود.

مسير پرابهام وسردرگمي متقاضيان خودروي خارجي/چرا وزارت صمت شفاف سازي نكرد؟

مارپيچ  فروش خودروهاي وارداتي

فعالان اقتصادي با انتقاد از نبود نيروي كار در واحدهاي توليدي خواستار شدند

تسهيل ورود نيروي كار خارجي
مس��اله كمبود نيروي كار س��اده براي اش��تغال در 
واحدهاي توليدي و صنايع در نشس��ت كميس��يون 
»بهبود محيط كس��ب وكار و رفع موانع توليد« اتاق 
بازرگاني تهران بار ديگر مورد اشاره قرار گرفت. مديركل 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي استان تهران وعده داد كه 
اين مساله را طي راهكارهاي كوتاه مدت و بلندمدت و از 
طريق احصاي نياز واحدهاي توليدي و ساماندهي اتباع 

خارجي براي اشتغال در صنايع مرتفع كند.

    رفع نياز بنگاه ها در حوزه تامين نيروي كار
در نشست اعضاي كميسيون »بهبود محيط كسب وكار و 
رفع موانع توليد« اتاق بازرگاني تهران كه با حضور مديركل 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي اس��تان تهران برگزار ش��د، 
راهكارهاي كاربردي براي رفع نياز واحدهاي توليدي در 

حوزه تامين نيروي كار مورد بررسي قرار گرفت.
در ابتداي اين جلسه، مديركل تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
استان تهران با اشاره به اينكه واحدهاي توليدي استان 
تهران و همچنين ساير استان ها نياز به نيروي كار فعال 
دارند، توضيح داد: كشور ما از يك سو با مهاجرت نيروي 
انساني خود مواجه است و از طرفي به دليل شرايط سياسي 

خاورميانه به كشوري مهاجرپذير تبديل شده است.
حامد ويس كرمي با بيان اينكه »مهاجرت اتباع بيگانه به 
كشور هم تهديد تلقي مي شود و هم فرصت« ادامه داد: 
تهديدآميز بودن و فرصت ساز شدن اين پديده به نوع نگاه 
ما و مديريت سياست گذاران در اين حوزه بستگي دارد. 
مهاجران به طور طبيعي ممكن است از خدمات يارانه اي 
كشور بهره بگيرند و با اشغال فرصت هاي شغلي تنظيم 
بازار كار را به هم بزنند. در مقابل چنانچه س��خت گيري 
زيادي هم در مورد آنها اعمال ش��ود، مانند هر انساني در 
مواجهه با فقر ممكن است به بزه روي بياورند. ملاحظه 
ديگري هم كه وجود دارد اين است كه در كشور مشاغلي 
وجود دارد كه به تدريج از حضور نيروي كار ايراني در آن 

كاسته مي شود. از اين رو براي مديريت و استفاده از نيروي 
كار خارجي بايد در اين بخش ساماندهي صورت گيرد.

ويس كرمي با اش��اره به اينكه »اتباعي كه وارد كش��ور 
مي ش��وند، ش��امل نيروه��اي متخص��ص و نيروهاي 
غيرمتخصص هستند« گفت: برخورد سنتي كه با اتباع 
مجاز طي سال هاي گذشته صورت گرفته، نتيجه بخش 
نبوده است و بايد ساز وكاري فراهم شود كه نيروي كاري 
كه براي ورود به كش��ور مجوز گرفته يا مي گيرد، بتواند 
در حرف مختلف مشغول به كار شود. او با تاكيد بر اينكه 
»نگاه به نخب��گان اتباع خارجي در كش��ور بايد اصلاح 
شود« افزود: ضرورت دارد كه ضمن حفظ نخبگان ايراني 
در كشور، حضور نخبگان ساير كش��ورها را هم فرصت 
تلقي كنيم و تدابيري اتخاذ شود كه آنها در مراكز علمي، 
صنعتي و  كس��ب وكارها جذب ش��وند. البته معاون اول 
رييس جمه��وري به تازگي دس��تورالعملي براي جذب 
نخبگان اتباع خارجي صادر ك��رده كه بايد جزييات آن 
مورد بررسي قرار گيرد. وي سپس درباره امكان استفاده از 
نيروي كار خارجي براي صادرات خدمات فني و مهندسي، 
اعزام نيروي كار خارجي به ساير كشورها و استفاده از اين 

نيروها در پروژه هاي ايراني در اين كشورها سخن گفت.

    اتباع خارجي جذب شوند
در ادامه اين جلس��ه، محمدرض��ا نجفي منش، رييس 
كميسيون بهبود محيط  كسب وكار اتاق تهران با اشاره 
به برخوردهاي نامناسبي كه با اتباع خارجي در كشور 
صورت مي گيرد، گفت: ممكن است برخي از مهاجران 
نيز به بزه روي آورده باشند اما انتظار اين است كه اتباع 
موجه ساماندهي شوند. او با بيان اينكه كمبود نيروي كار 
گرفتاري واحدهاي توليدي است، افزود: اين ساماندهي 
بايد به گونه اي باش��د كه صاحبان  كس��ب وكار بتوانند 
كمبود ني��روي كار خود را از اين محل تامين كنند و به 
اين ترتيب امكان نظارت دولت بر اين نيروها نيز فراهم 

مي شود. محمد اصابتي، مش��اور اين كميسيون هم با 
اشاره به اينكه براي ساماندهي اتباع خارجي، لازم است، 
عدم تطابق صلاحيت ها و عدم تطابق ترجيحات مورد 
بررسي قرار گيرد، ادامه داد: درباره جايگزين كردن اتباع 
خارجي با نيروي كار داخلي نبايد نسخه واحدي براي 
تمام استان ها پيچيده شود. علي اسماعيلي، كارشناس 
كميسيون بهبود محيط  كسب وكار اتاق تهران نيز گفت: 
در مرحله نخست بايد ميزان نياز به نيروي كار ساده در 
واحدهاي توليدي احصا ش��ود و چنانچه ميسر است از 
ظرفيت نيروي كار داخلي استفاده شود. در مرحله بعد، 
علاوه بر شناسايي مهاجران قانوني، لازم است، مهاجران 
غيرقانوني نيز شناسايي شده و زمينه فعاليت قانوني آنها 
تسهيل شود. پيشنهاد ديگر هم اين است كه وزارت كار، 
به صورت هدفمند اقدام به صدور ويزاي كار كند. بابك 
عابدين، نايب رييس اين كميسيون با تاكيد بر ضرورت 
مطالعه تجربيات ساير كشورها در جذب نيروهاي كار 
خارجي گفت كه واحدهاي توليدي در تامين نيروي مورد 
نياز خود به شدت در مضيقه هستند و ترجيح نيروي كار 
داخلي اين است كه به جاي فعاليت در واحد توليدي در 
مشاغل خدماتي از جمله اسنپ و تپسي مشغول شوند. 
محمودرضا طاهري، قائم مقام دبير شوراي گفت وگوي 
اس��تان تهران هم با اشاره به جلس��اتي كه در گذشته 
براي حل اين مساله برگزار شده، گفت: در اين جلسات، 
استاندار تهران پيشنهاد كرد، فهرستي از نياز واحدهاي 
توليدي استان تهران تهيه شده و به استانداري و متعاقب 
آن به وزارت كشور ارسال شود تا به اين واسطه گواهي 
موقت كار براي تعدادي از اتباع خارجي صادر شود كه 
البته اين پيش��نهاد اجرايي نش��د. علي تقوي فر، عضو 
كميسيون بهبود محيط  كس��ب وكار اتاق تهران هم با 
اشاره به اينكه اين مساله در ساير كشورها مدت هاست كه 
حل شده و براي آن قواعدي تعريف شده، گفت: در ايران 
نيز مساله جذب و ساماندهي اتباع بيگانه بايد مدت ها 

پيش قاعده مند مي شد. همچنين ضرورت دارد نگرش 
به نخبگان و سرمايه گذاران خارجي تغيير كند. كشور 
ما فعلًا قادر به جذب سرمايه گذاران اروپايي نيست؛ 
بنابراين لازم است كه ورود سرمايه گذاران افغانستاني 
را تس��هيل كرده و براي تس��هيل اين امر به سرعت 

آيين نامه و قانون آن را تدوين كنيم.

    مهاجرت نيروهاي متخصص
 در صنعت هوانوردي

در ادام��ه اين جلس��ه، محمدصادق رس��ول پور، عضو 
هيات مديره انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي، از تشديد 
مهاجرت نيروي متخصص در صنعت هوانوردي سخن 
گفت و افزود: اين پديده هم از نظر اقتصادي زيان بار بوده 
و ه��م ايمني پروازها را تحت تاثي��ر قرار مي دهد محمد 
آذرپناه مشاور معاونت توسعه كارآفريني و اشتغال وزارت 
كار هم به اين نكته اشاره كرد كه تصميم گيري استانداري 
تهران براي تامين نيروي كار واحدهاي توليدي وجاهت 
قانوني ندارد. در ادامه، ويس كرمي، با اشاره به اينكه شيوه 
تعيين مزد در كشور توليدمحور نيست، ادامه داد: مساله 
اصلي ما در اين بخش، استفاده از نيروي كار داخلي بوده 
و فرع مس��اله، بهره گيري از ظرفيت نيروي كار خارجي 
اس��ت. البته مدلي كه در  برخي كشورهاي توسعه يافته 
براي جذب نيروي كار استفاده مي شود در ايران قابل اجرا 
نيست؛ به اين دليل كه اين كشورها به دليل سن جمعيت 
خود ناگزير به استفاده از نيروهاي خارجي هستند. او افزود: 
اكنون راه حل كوتاه مدت براي حل مساله كمبود نيروي 
كار صنايع، آن است كه نياز اين واحد ها را احصا كرده و 
نيروي مورد نياز خود را از طريق تعامل با كميته مديريت 
اش��تغال و كارآفريني اداره تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
استان تهران تامين كنند. راهكار بلندمدت نيز ساماندهي 
اتباع خارجي براي فعاليت آنه��ا در واحدهاي توليدي 
است و براي اين امر بايد دستورالعمل هايي تدوين شود.
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خبرروز

شهرام عبدلي درگذشت
مرگ همين نزديكي است كنارم ايستاده و نفس مي كشد تا زماني كه زمان را برايمان متوقف كند. شهرام عبدلي بازيگر توانمند سينما و 
تئاتر كه هفته گذشته به علت سكته مغزي به كما رفته بود، درگذشت. خبر همين قدر تلخ و همين قدر كوتاه بود. او تنها 26 سال سن داشت 
و هنوز مي توانست روزهاي زيادي را در صحنه تئاتر و مقابل دوربين هاي سينما بگذراند. او اخيرا در حال بازي در سريال »آسوده باش« بود 
كه نتوانست فيلمبرداري اين سريال را به پايان برساند. شهرام عبدلي در فيلم هاي سينمايي »نفس هاي آرام«، »ماه گرفتگي«، »يكي براي 
همه«، »قصه دل ها«، »دختري در قفس« بازي كرده است. شهرام عبدلي همچنين پيشينه تئاتري داشت و اخيرا در نمايش »پنچري« در 
سالن شهرزاد روي صحنه رفته بود. او سريال هاي زيادي بازي كرده بود و جايگاه مناسبي در سينماي ايران داشت. روحش شاد و يادش گرامي.

گزارش ميداني »تعادل« از بازار تهران در روزهاي منتهي به نوروز

بازار سوت و كور شب عيد

گليماندگار|
 اي��ن روزها نه ب��وي بهار مي آي��د و نه 
ش��وق از راه رس��يدن نوروز را مي تواني 
در خيابان هاي ش��هر ببيني. هر چه هست ترافيك 
بي هدفي است كه معلوم نيست چرا و چگونه به وجود 
مي آيد. خيابان ها ش��لوغ هس��تند و مغازه ها خالي. 
كسي س��راغ خريد لباس و كفش و ... نمي رود، روح 
عيد در جامعه جاري نيس��ت. گراني هاي كمرشكن 
امان م��ردم را بريده. خيلي ها حتي توان خريد لباس 
براي فرزندانش��ان را هم ندارند. هر چه هس��ت تهيه 
مايحت��اج روزانه و تامين معيش��ت اس��ت كه مردم 
را از گرس��نه مان��دن رها كند. حقوق ه��ا و عيدي ها 
 در براب��ر اين ابرت��ورم ك��م آورده ان��د و نمي توانند 
ياري رسان باشند. بس��ياري از مغازه داران از فروش 
ش��ب عي��د ناراضي ان��د، مي گويند اصلا فروش��ي 
نداش��ته ايم، انگار نه انگار كه عيد دارد از راه مي رسد، 
هيچ كس دلخوش��ي براي اين نوروز ندارد، جيب ها 
خالي است مردم همين كه بتوانند هزينه هاي معيشت 
خود را پرداخت كنند، راضي اند. هر سال گراني هست، 
اما حقوق و عيدي پايان سال يك تكاني به زندگي ها 
مي داد و بازار را هم دستخوش تغيير و تحول مي كرد، 
اما امسال كسي سراغي از راسته پوشاك و كفش و... 
نمي گيرد. هنوز مقابل صرافي ها صف طويل افرادي 
را مي بيني كه براي خريد دلار ايستاده اند، حتي دلار 
55 هزار توماني هم نتوانس��ته آنها را از خريد اين ارز 
منصرف كند. مي گويند براي آينده ذخيره مي كنند، 
حالا ديگر زندگي كردن در لحظه حال از ياد خيلي ها 
رفته. هر كسي مي خواهد اندك پس اندازي را كه دارد 
به كالايي بهتر تبديل كند، طلا، ارز و ... از پله هاي مترو 
15 خرداد كه بالا مي آيي ديگر خبري از آن حجم زياد 
آدم ها نيست. دستفروش ها در حاشيه خيابان فرياد 
مي زنند، مردم مي گذرند و مي روند، كمتر كسي پاي 
بساط دستفروش ها توقف مي كند، مغازه ها كه عملا 
خالي از مشتري است، اگر كسي هم داخل مي رود 
قيمتي مي پرسد و بعد پش��يمان و دست خالي باز 
مي گردد. مادري دس��تان كودكش را گرفته و او را 

مي كشاند تا كنار هيچ دستفروشي توقف نكند، اينجا 
اسباب بازي هم مي فروشند و كودك دلش چيزي 
مي خواهد و مادر كيفش خالي است. مردم مي آيند 
و مي روند، اما كمتر كسي را پيدا مي كني كه كيسه 
خريد به دست داشته باش��د، همه سر در گريبان و 

ناراحت از كنار هم عبور مي كنند. 

    خبري از ازدحام شب عيد در بازار نيست
مرتضي در راسته لباس فروش هاي بازار مغازه دارد، 
روي يك صندلي نشس��ته و به رفت آمد مردم نگاه 
مي كند، گاهي كس��ي قدم كن��د مي كند و قيمت 
لباس��ي را مي پرس��د و او هم با بي حوصلگي جواب 
مي دهد. مي گويم فروشنده بايد خوش انرژي باشد 
كه مش��تري جذب كند، با لبخند تلخي مي گويد: 
كدام مش��تري، هر كسي براي خالي نبودن عريضه 
قيمت مي پرسد و مي رود، مردم الان بيشتر به فكر 
خريد مايحتاج خوراكي شان هستند تا به فكر خريد 
كفش و لباس. مرتضي مي افزايد: انگار نه انگار شب 
عيد است، هميش��ه اين وقت سال خيابان پر بود از 
آدم، مردم مي آمدند و مي رفتند و خريد مي كردند، 
اما حالا ديگر كس��ي نمي تواند يك شلوار بچه گانه 
را با قيمت 400 هزار تومان بخرد. ترجيح مي دهد 
با اي��ن پول يك كيلو گوش��ت بخرد. كس��ي براي 
خريد لباس و كفش به بازار نمي آيد. اين فروشنده 
مي گويد: ما هم دست و دلمان به فروختن اجناس 
نمي رود، معلوم نيست اين جنسي را كه الان به اين 
قيمت مي فروشيم سال بعد بايد به چه قيمتي تهيه 
كنيم و در مغازه بگذاريم. خلاصه كه نه ما دل و دماغ 

فروختن داريم و نه مشتري پول خريدن. 

     حراجي كه فايده ندارد
برخي از مغازه ها حراج زده اند، فردي را هم س��ر بازار 
گذاشته اند تا فرياد بزند و مردم را به مغازه مورد نظر 
راهنمايي كند، حتي اي��ن كار هم جواب نمي دهد، 
خسرو فروش��نده يك مانتوفروشي در بازار است، به 
»تعادل« مي گويد: هر سال اين موقع ها نصف مغازه 

خالي شده بود، ما هر سال شب عيد حراج مي گذاريم، 
اما امس��ال با اينكه حراج گذاش��ته ايم كسي خريد 
نمي كند، قيمت هاي حراج هم به قدري زياد اس��ت 
كه برخي از افراد واقعا توان خريد ندارند. ارزان ترين 
مانتوها در مغازه خسرو زير 200 هزار تومان نيستند. 
براي كارگري كه تنها يك ميليون و 800 هزار تومان 
عيدي گرفته است خريدن يك مانتو 200 هزار توماني 
هم سخت است. برخي اجناس به قدري بي كيفيت 
هس��تند كه اصلا كس��ي نگاهش��ان نمي كند. اين 
فروشنده مي گويد: چاره اي نداريم، مجبوريم از اجناس 
كم كيفيت استفاده كنيم كه خرج و دخلمان به هم 
نريزد، همين حالا هم ت��ا اينجاي كار ضرر كرده ايم، 
هنوز فروش چنداني نداش��تيم، فروش كرده ايم اما 
در مقايسه با سال هاي قبل انگار چيزي نفروخته ايم. 

    پسته از كيلويي 500 هزار تومان
تا يك ميليون و 200

به راسته خشكبار فروش��ي هاي بازار كه مي رسم، 
خلوت اس��ت، يعن��ي خب��ري از ازدح��ام و خريد 
نيست. مشتري هاي كمي ايس��تاده اند و قيمت ها 
را مي پرس��ند، البته اكثر مغازه ها قيمت زده اند. اما 
حتي نگاه كردن به قيمت ها هم دود از كله ات بلند 
مي كند، پس��ته از كيلويي 500 هزار تومان شروع 
مي ش��ود. تخمه آفتابگ��ردان كيلوي��ي 160 هزار 
توم��ان. تخمه هندوانه كيلوي��ي 300 هزار تومان، 
بادام پوس��ت كنده كيلوي��ي 350 ه��زار تومان به 
بالا. قيم��ت مغز گردو بالاي 400 ه��زار تومان. بابا 
حاجي يكي از مغازه داران راس��ته خشكبار درباره 
افزاي��ش قيمت ها ب��ه »تعادل« مي گويد: مس��اله 
اينجاست كه ما اسير دس��ت دلالان هستيم، فكر 
كرديد توليد كننده اينقدر س��ود مي كند، يا ما كه 
فروشنده ايم چقدر س��ود مي كنيم، هر چه هست 
نصيب دلال ها مي ش��ود. متاسفانه در دلال پروري 
يد طولايي داشته ايم. الان دور دور دلالان است، از 
كفش و لباس بگير تا خشكبار و گوشت و مرغ. بازار 
را دلال ها مي چرخانند و هر چقدر دلش��ان بخواهد 

به قيمت ها پ��ر و بال مي دهند. نه توليد كننده بينوا 
اين وسط سود مي كند و نه ما كه فروشنده هستيم 
و ميليون ها تومان س��رمايه در مغازه خوابانده ايم و 
حالا بايد منتظر بمانيم تا ش��ايد يك مشتري از راه 
برس��د و خريد كند. خريدها شده 200 گرم و 300 
گرم ديگر كسي كيلويي آجيل نمي خرد. اصلا صرف 
نمي كند، خيلي ها مي گويند ديگر آجيل براي عيد 
نمي خريم. حق هم دارند، پسته كيلويي يك ميليون 
توماني بخرند كه مهمان راضي باشد.  او مي افزايد: 
برخي مغازه دارها آجيل ها را در بس��ته هاي 100 و 
200 گرمي بسته بندي كرده اند و مي فروشند، مثلا 
100 گرم بادام هن��دي 130 هزار تومان. خيلي ها 
همي��ن 100 گرم را هم نمي توانن��د بخرند. زماني 
بود كه افراد مي گفتند ما كه نمي توانيم با پولي كه 
داريم كار مهمي انجام دهيم حداقل براي دلخوشي 
زن و بچه مان اين پول را هزينه كنيم، لباس بخريم، 
كفش بخريم، خريد ش��ب عيدشان را انجام دهيم، 

اما حالا خيلي از مردم از پس همين هم بر نمي آيند 
و نمي دانند در آينده قرار است چه اتفاقي بيفتد، هر 
كسي يك ميليون پول دارد دلش مي خواهد كاري 
كند كه آن يك ميليون تبديل به دو ميليون ش��ود، 
پس اين پول را براي خريد شب عيد صرف نمي كند. 

    دل خوش سيري چند
هنوز دستفروش ها در راس��ته بازار فرياد مي زنند، 
مردم سر در گريبان از كنار هم مي گذرند، مغازه ها 
پر و خالي مي ش��ود اما اكث��ر افرادي ك��ه از مغازه 
بيرون مي آيند دستشان خالي است، از كيسه هاي 
رنگارنگ خريد خبري نيست. از لبخندهاي رضايت 
خبري نيس��ت. ديگر م��ردم براي خ��وردن غذاي 
چلوكبابي مس��لم صف نبس��ته اند. بازار خالي تر از 
آن است كه نس��بتي با شب عيد داشته باشد. حتي 
اغذيه فروش هاي راس��ته بازار هم سرشان خلوت 
اس��ت، حتي آنها كه س��اندويچ هاي ارزان درست 

مي كنند، البته الان ديگر ساندويچ ارزاني هم نيست، 
ارزان ترين ساندويچ فلافل است كه حداقل 70 هزار 
تومان قيم��ت دارد و براي خيلي ها همين 70 هزار 
تومان هم زياد است. خبري از شور و حال شب عيد 
نيست. هر چه هس��ت صداي دو دوتا چهارتا كردن 
مردمي اس��ت كه دلش��ان مي خواهد خريد كنند، 
دلش��ان مي خواهد بچه هايش��ان را ش��اد كنند اما 
توانش را ندارند، به همين خاطر مي گذرند، س��ريع 
و بي توق��ف. انگار آمدن و در بازار چرخيدن حتي به 
قيمت دست خالي برگشتن به خانه تنها سنتي است 
كه م��ردم هنوز به جا مي آورند. در اين روزهايي كه 
دلار روزانه افزايش پيدا مي كند، اجناس س��اعتي 
بالا مي روند و هي��چ كس هيچ اراده اي براي بهبود 
وضعيت ندارد، اما ن��وروز مي آيد. نمي توان آمدن 
به��ار را متوقف كرد، حتي اگ��ر بگوييم دل خوش 
س��يري چند باز هم بهار مي آيد، ب��دون اينكه به 

داشتن ها و نداشتن هاي ما فكر كند. 

گزارش

كار و كاسبي ها كساد است

رويخطخبر

۳ فوتي و شناسایي ۵۹ بيمار جدید كرونا در كشور
بنابر اعلام وزارت بهداش��ت 5۹ بيمار 
كوويد 1۹ در كشور شناسايي شدند و 
سه بيمار نيز جان خود را از دست دادند. 
مجموع بيماران كوويد1۹ در كشور به 7 
ميليون و 567 هزار و 61۹ نفر و مجموع 
جان باختگان اين بيماري، به 144 هزار 
و 835 رسيد. تاكنون 7 ميليون و 33۹ 
هزار و 12۹ نفر از بيماران، بهبود يافته يا 

از بيمارستان ها ترخيص شده اند. 27۹ نفر از بيماران 
مبتلا به كوويد1۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
بيمارس��تان ها تحت مراقبت ق��رار دارند. تاكنون 
55 ميليون و 252 هزار و 648 آزمايش تشخيص 

كوويد1۹ در كش��ور انجام شده است. 
همچنين تاكنون 65 ميليون و 201 
ه��زار و ۹24 نف��ر دُز اول، 58 ميليون 
و 5۹6 ه��زار و 227 نف��ر دُز دوم و 31 
ميليون و 637 هزار و 731 نفر، دُز سوم 
و بالاتر واكسن كرونا را در كشور تزريق 
كرده اند و مجموع واكسن هاي تزريق 
شده در كشور به 155 ميليون و 435 
هزار و 882 دُز رسيد. در حال حاضر هيچ شهرستاني 
در وضعيت قرمز كرونا نيست، 6 شهر در وضعيت 
نارنجي، ۹4 شهر در وضعيت زرد و 348 شهر كشور 

نيز در وضعيت آبي قرار دارند.

باران و رعد و برق در ۹  استان 
س��ازمان هواشناس��ي كش��ور نسبت 
به احتمال ج��اري ش��دن روان آب در 
مسيل ها و آبگرفتگي معابر براثر بارش در 
۹ استان هشدار داد. سازمان هواشناسي 
كش��ور با ص��دور هش��دار زردرنگ از 
فعاليت س��امانه بارش��ي، بارش باران، 
گاهي رعدوبرق و وزش باد شديد موقت، 
احتمال ريزش تگرگ در مناطق مستعد 

خبر داد. اين وضعيت جوي در روز يكشنبه )7 اسفند( 
در شمال فارس، شرق كهگيلويه و بويراحمد، جنوب 
اصفهان، روز دوشنبه )8 اس��فند( در فارس، شمال 
بوشهر، كهگيلويه و بويراحمد، شمال شرق خوزستان، 
جنوب اصفهان، يزد، كرمان، خراس��ان جنوبي و روز 
سه شنبه )۹ اس��فند( در يزد، شمال ش��رق فارس، 
كرمان، نيمه شمالي سيستان و بلوچستان مورد انتظار 

است.براثر اين مخاطرات احتمال جاري 
شدن روان آب در مسيل ها، آبگرفتگي 
معابر به طور مح��دود، احتمال اختلال 
در س��فرهاي بين شهري و داخل شهر، 
احتمال برخورد صاعقه و ريزش تگرگ 
وجود دارد. س��ازمان هواشناسي كشور 
توق��ف و احتي��اط در تردد از حاش��يه 
رودخانه ها و مسيل ها، پاك سازي آبروها 
و كانال هاي عبور آب درون شهري، پاك سازي دهانه 
پل ه��ا و انجام تمهيدات ديگ��ر در جهت جلوگيري 
از خس��ارات احتمالي، احتياط و ترجيحا اجتناب از 
جابه جايي عش��ايركوچ رو، اجتناب از چ��راي دام در 
حاشيه رودخانه ها و مسيل ها، محافظت از كندوهاي 
زنبور عس��ل، پوش��ش گلخانه ها و كش��ت هاي زير 

پلاستيكي در برابر تگرگ را توصيه مي كند.

جزیيات بازرسي هاي بهداشتي در نوروز 
معاون فني مركز سلامت محيط و كار 
وزارت بهداشت جزييات نحوه فعاليت 
تيم هاي بهداشت محيط در نوروز 1402 
را تشريح كرد. مهندس محسن فرهادي 
درباره تمهيدات وزارت بهداشت براي 
بازرسي هاي صنوف در عيد نوروز، گفت: 
با توجه به اينكه در مسير كنترل و مهار 
كرونا قرار گرفتيم، پيش بيني مي كنيم 

كه امسال س��فرهاي نوروزي افزايش يابد؛ به ويژه 
در روزهاي نخس��ت تعطيلات نوروزي كه هنوز ماه 
مبارك رمضان آغاز نشده است، حجم سفرها بيشتر 
خواهد ب��ود. او افزود: با هماهنگي كميته تمهيدات 
بهداشت و درمان نوروز، قرار شد از روز 24 اسفندماه 
با همكاري سازمان اورژانس كشور و ساير واحدهاي 
مرتبط، طرح نوروزي خود را به شكل سراسري اجرا 
كرده و تا 14 فروردين ماه سال 1402 نيز ادامه دهيم. 
از اين رو تيم هاي ثابت و سيار بهداشت محيط در نوروز 

فعال خواهند بود. در تدارك هستيم تا 
ابلاغيه اي به دانشگاه هاي علوم پزشكي 
سراسر كشور ارسال كنيم كه تيم هاي 
ثابت و سيار خود را با 100 درصد توان 
تشكيل دهند. فرهادي ادامه داد: علاوه 
بر افزايش س��فرهاي ن��وروزي كه بايد 
اقدامات مقتضي آن انجام شود بايد آماده 
ورود به ماه مبارك رمضان هم باشيم تا 
براي هر دو مورد اقداماتي در جهت تامين و ارتقاي 
سلامت مردم انجام دهيم. او با تاكيد بر اينكه كنترل و 
نظارت ويژه بر مراكز و رستوران هاي سر راهي، هتل ها، 
متل ها، قنادي ها، آرايشگاه هاي مردانه و زنانه، پاساژها 
و مراكز عرضه مواد غذاي��ي، پارك ها و جنگل هاي 
حفاظت شده و... برقرار خواهد بود، تصريح كرد: اين 
روند تا پنجم فروردين  ماه 1402 ادامه دارد و از اين 
تاريخ به بعد، ش��كل و نوع بازرسي هاي ما به سمت 

ساعت آغاز فعاليت واحدهاي صنفي مي رود.

ادامهازصفحهاول

 دلايل 
افول ارزش ريال!

3( ناآرامي ها و نارضايتي ه��اي داخلي: براي 
ثبات بايد در داخل كش��ور هم آرامش وجود 
داش��ته باش��د. براي اين منظور لازم اس��ت 
سطح مشاركت هاي عمومي بالا برود و مردم 
همراه برنامه هاي دولت باش��ند. وقتي به اين 
ضرورت ها توجهي نشود و مشاركت افول كند، 
مردم به برنامه هاي دولت بي اعتماد باش��ند و 
دولت را از خود ندانند، شاخص هاي اقتصادي 

هم افول خواهد كرد.
4( ديپلماس��ي فعال: جدا از تحريم ها مشكل 
بهبود و توس��عه مناس��بات ارتباطي با جهان 
پيراموني، گزاره ديگري اس��ت ك��ه در ثبات 
بازارها نقش دارد. ايران كش��وري است كه در 
چهارراه غرب به ش��رق و شمال به جنوب قرار 
دارد. از اين ظرفيت ها بايد اس��تفاده كرد. بايد 
با همسايگان بهترين روابط برنامه ريزي شود 
و از س��وي ديگر در داخل كشور هم مشاركت 

بالا برود.
5( شايسته سالاري: پيگيري مسير توسعه در 
كشورهاي مختلف نشان مي دهد هر اقتصادي 
كه به ساحل توسعه رسيده است، بهره مند از 
نيروهاي كارآمد و نخبگان شايسته بوده است. 
ماهاتير محمد در مال��زي، مصطفي درويش 
در تركي��ه و... نمونه هايي از اي��ن نوع مديران 
كارآمد هس��تند. روند شايسته سالاري به جز 
دولت اصلاحات در بسياري از دولت هاي ديگر 
ايراني جدي گرفته نش��ده اس��ت. نتيجه اين 
روند منجر به خالي شدن بخش هاي مختلف 
مديريتي از افراد شايس��ته و متخصص ش��ده 
اس��ت. نتيجه اين خلأ هم در افول شاخص ها 

نمايان شده است. 
6( بهترين تركي��ب براي كابين��ه: براي حل 
بسياري از مشكلات اقتصادي به يك تركيب 
كارآمد از وزرا و معاونان و مشاوران نياز است. 
توفيق دولت اصلاحات به دليل مشاوران سطح 
بالايي بود كه در آن دولت حضور داشتند. وزرا 
و معاونان رييس دولت اصلاحات هم اغلب از 
اف��راد متخصص و كارآمد بودند. اين ش��د كه 
بهترين آمارها از شاخص هاي اقتصادي در آن 

دوران ثبت شدند و...
مجموعه اين دلايل و دلايل ديگر، اين واقعيت 
را يادآور مي سازد كه براي عبور از چالش هاي 
اقتصادي و ارزي و راهب��ردي به مجموعه اي 
افراد، برنامه ه��ا و راهبردها علم��ي و كارآمد 

نياز است. 
بدون اين بايدها، اقتصاد ايران به سمت بهبود 
حركت نكرده و همچنان در چنبره نوس��انات 
و التهابات گرفتار مي ماند. وقتش رس��يده كه 

دست به كاري زد و اقدامي كرد.


